
20. septembrī
no 10.00 līdz 13.00

«Mēness aptiekā»
Viestura ielā 37, Jēkabpilī,

SIA «Auris»

DZIRDES APARĀTI.
Tirdzniecība, rezerves

daļas, remonts.

Tel. 26019076.

PAKALPOJUMI

z/s «Gračuļi» – jaunput-
nus, dējējvistas. Pietei-
kumi pa tel. 29186065.

����

jaunputnus. T.
29424509.

����

sešas bišu saimes ar
stropiem Krustpils pagasta
Draudavas «Liepdārzi». T.
29361312.

����

malku. T. 27705777.
����

skaldītu lapukoku
malku rūpīgi sakrautā
veidā. Piegāde bez maksas.
T. 29255535.

����

granti, smiltis, šķem-
bas, oļus, melnzemi, aug-
līgo virskārtu, ar piegādi.
Jēkabpils, Brīvības iela
2b/8. T. 20337373.

����

koka graudu (miltu)
lādi un šneku. T.
26540174.

����

moto un velo riepas,
kameras. T. 26550258.

����

labu 3-fāzu ripzāģi. T.
28360461.

����

lēti lietotu ledusskapi
«Snaige». T. 27049995.

PĀRDOD

SIA «Senlejas» – liello-
pus. BIO liellopiem augstas
cenas. Iespējams avanss
dzīvsvarā. T. 62003939.

PĒRK

SIA «LATVIJAS GAĻA»
IEPĒRK

liellopus, zirgus,
jaunlopus, aitas.
Svari. Tūlītēja samaksa.

T. 28761515.

Pļauju zāli ar trimmeri.
T. 26287099.

����

Veicam visāda veida
kapu labiekārtošanu
(uzkopšanu). T. 28220204.

SIA «Lauku miesnieks»

iepērk mājlopus.
Augstas cenas. 

Tūlītēja samaksa. Svari.
Tel. 20207132.

GRAUDU PĀRSTRĀDES 
UZŅĒMUMS 

I E P Ē R K
visa veida 

GRAUDUS.
Ķieģeļu iela 19, Jēkabpils.
Tel. 29494408, 25555794. 

LĪDZJŪTĪBAS

Jēkabpils,
Rīgas iela 230
(blakus CSDD)

no plkst. 9.00 līdz 18.00.

Lai sapnis balts viņas 
dvēseli aijā 

Un klusais miers ar saviem
spārniem sedz.

(Ā. Elksne)
Izsakām visdziļāko

līdzjūtību
Zigurdam ar ģimeni,

māmiņu mūžībā pavadot.
Kaimiņi Vidsalā

Apgūlās(i) mūs’ māmiņa
Zem zaļās(i) velēniņ’s.
Gana bija piekususi,
Garu mūžu dzīvodam’.

(L. t. dz.)
Mūsu līdzjūtība Artūram,

māti mūžībā pavadot.
Ansamblis 

«Vakarvējš» 

Paliec, māt, smaidā,
Paliec, māt, glāstā,
Paliec jaukajā bērnības 

stāstā.
(O. Lisovska)

Līdzjūtība Artūram,
mammu pavadot mūžībā.

Jauktais ansamblis
Salā

Man palikuši tavi vārdi,
Man palikusi tava sirds,
Un liekas, ka ikvienā 

zvaigznē
Vēl tavas acis pretī mirdz.

(M. Jansone)
Izsakām visdziļāko

līdzjūtību un skumjā brīdī
esam kopā ar

Dainu Akmeni, māmuļu
pēdējā gaitā izvadot.

Kolēģi
Teritorijas plānošanas

un īpašumu
pārvaldīšanas nodaļā 

Aiziet var, bet nemūžam
tik tālu,

Lai caur ziediem un 
puteņu vāliem 

Neskanētu atmiņu balss.
(Rainis)

Izsakām visdziļāko
līdzjūtību

RUTAS AKMENES
ģimenei, viņu mūžībā

pavadot.
Klasesbiedri

Jēkabpils 1. vidusskolā

Es būšu visur...
Kā rasa ziedos,
Kā smarža kokos,
Kā vēsma baltās ābelēs.

(A. Eglītis)
Izsakām visdziļāko 

līdzjūtību Edgaram Ertam,
tēvu mūžībā pavadot.

Jauktais koris 
«Viesīte»

Vecbebru biškopības
skolas godināšanas pasā-
kums notika, pateicoties
vietējo bebrēniešu – bijušo
skolas darbinieku – iniciatī-
vas grupai, rosināts labdarī-
bā, piemiņā un mīlestībā
pret šo skolu. Saulainā
rudens diena ļoti daudziem,
kuri mēroja ceļu uz
Vecbebriem, bija atgrieša-
nās jaunībā, skaistās un
neaizmirstamās atmiņās.

Tālu staro tās mājas, ku -
rās mīt bites. 1922. gadā
Vecbebru muižas ēkā nodi-
binātā Vecbebru biškopība
skola savu īpašo starojumu
saglabājusi cauri laiku lo -
kiem. Gadu gaitā mainīju-
šies skolas nosaukumi, bet
izsenis Vecbebru vārds
Latvijā daudzināts kā vieta,
kur godā celtas biškopības
tradīcijas, zināšanas ieguvu-
ši ēdināšanas servisa speci -
ālisti. Skola turpina dzīvot
tās izcilajos pedagogos un
audzēkņos, kuri ar savu vei-
kumu tālāk nes Vecbebru
vārdu. «Laiks nav svarīgs.
Svarīgi ir cilvēki» – šie
Imanta Ziedoņa vārdi lasāmi
vēstures skolotājas Ievas
Puniņas veidotajā izstādē
«Laika upe», kurā ar seno
dienu fotogrāfijām no Lat -
vijas Biškopības vēstures
muzeja un Aizkraukles Vēs -
tures un mākslas muzeja
krājuma apkopotajiem ma -
teriāliem par 25 personībām
savijās kopā gadu desmiti
un notikumi. Divu mēnešu
laikā, gatavojoties skolas
simtgadei, Ieva Pu niņa ir
paveikusi milzīgu darbu,
šajā «Laika upē» izstāstot
Vecbebru biškopības skolas
stāstu no pirmsākumiem
līdz mūsdienām. Skolas
godināšanas pasākumā
izteiktie atmiņu stāsti sasau-
cās ar izstādes vēstījumu.
Vecbebru Biškopības skolas
godināšanas dienu atklāja
Kokneses apvienības pārval-
des vadītājs Ilmārs Klaužs,
kuram arī pirmās darba gai-
tas kā pedagogam iesākās
Vecbebru tehnikumā.
«Vecbebru biškopības skolu
atvēra 1922. gada 28. jan-
vārī, bet pēc simts gadiem –
2022. gada pavasarī kopā
sanāca iniciatīvas grupa –
Vecbebru tehnikuma bijušie
darbinieki Sarmīte Plūme,
Ieva Puniņa, Irēna Upmale,
Maija Pum puce, Gunta
Krievāre, Aus tra Midega,
Jānis Midegs, pieaicinot vēl
citus palīgus un konsultan-
tus, lai organizētu skolas
simtgades svinības. Sirsnīgs
paldies visiem par kopīgi
paveikto! Man bija gods
Vecbebru tehnikumā strā-
dāt laikā, kad skolā mācījās
ap 400 audzēkņu, kad
visapkārt valdīja rosīga

dzīve. At minos, kā tehniku-
ma direktors Vilnis Plūme
1. septembrī audzēkņiem
teica: «Te cits citu vienmēr
sveicina.» Šeit jaunieši saņē-
ma ne tikai teicamas zināša-
nas, bet mācījās arī cilvēcī-
bu. Lai arī 2017. gadā mācī-
bu iestāde tika slēgta, to
savā paspārnē paņēma
Ogres tehnikums direktores
Ilzes Brantes vadībā. Pa -
gājušajā gadā pieaugušo
apmācības programmu
apguva 64 cilvēki, arī Lat -
vijas Biškopības vēstures
muzejs ir ieguvis jaunu elpu.
Savulaik izcilā biškopības
pasniedzēja An dreja Miža
ieguldījums tiek godam tur-
pināts. Tāpēc va ram droši
sacīt: Vec bebros biškopība
bija, ir un būs!» – sveicot
skolas simtgadē, sacīja
Ilmārs Klaužs.

Šī tikšanās bija atgrieša-
nās jaunībā audzēkņu mīlē-
tajai biškopības skolotājai
Monikai Mizei. 1960. gadā
divi tikko augstskolu beiguši
speciālisti – Monika un
Andrejs Miži tika norīkoti
darbā uz Vecbebriem. Lūk,
mazs ieskats Monikas Mizes
atmiņu stāstā: «Sniegiem
bagātā 1960. gada marta
vidū mūs no Kokneses staci-
jas uz Vecbebriem atveda
balta zirdziņš kamanās.
Iebraucām vietā, kur jau
iztālēm kalnā bija redzama
skaista mūra ēka. Tolaik sko-
las priekšā auga divas lielas
gobas ar milzīgiem vaina-
giem. Pavasarī ziedēja bal-
tās akācijas, pa kaskādi lejā

tecēja strautiņš, turpat
netālu sēdēja tēlnieka
Voldemāra Jākobsona vei-
dotais akmens lācītis ar
medus podu. Nākot pa ceļu
augšā, parka labajā pusē
uzkalniņā stāvēja Jākobsona
«Tautumeita». Mani apbūra
šī vēsturiskā vieta ar savu
īpašo auru. Skolā mājoja
silta un draudzīga gaisotne,
audzēkņi bija lauku bērni,
daži gadu ziņā vecāki par
mani. Mācīšanās bija vien-
kārša – ko stundās pārrunā-
jām, izmēģinājām praksē
mācību dravā, bija jādodas
palīgā arī kolhoza dravās.
Pie mācību iestādes tika
izveidota biškopības izmēģi-
nājumu stacija, kas deva
iespēju attīstīt zinātnisko
darbu. Atminos, kā 1972.
gadā svinēt skolas 50 gadu
jubileju ieradās 900 skolas
absolventu. Galdi tika klāti
vietā, kur tagad ir biškopī-
bas muzejs. Mielastu gata-
voja skolotājas Annas Bīnes
komanda mācību virtuvē.
Meitenes baltos halātiņos
un cepurītēs «zosu gājienā»
ēdienus aiznesa uz svētku
v ietu.  Domājot  par  nā -
kotni – Vecbebru biškopī-
bas skola ir pelnījusi atdzim-
šanu. Novēlu, lai darbīgiem
cilvēkiem izdodas to atjau-
not!»

Latvijas Biškopības bied-
rības padomes priekšsēdē-
tājs Juris Šteiselis, dāvinot
ziedus savai visjaukākajai
skolotājai Monikai Mizei,
atklāja, ka Vecbebros pava-
dīts laimīgs dzīves laiks.

Viņš ir ne tikai šīs skolas
absolvents, bijis arī pasnie-
dzējs un mācību dravas
vadītājs. «1973. gadā, kad
sāku mācīties tehnikumā,
manuprāt, Latvijas biškopī-
ba piedzīvoja uzplaukumu.
Vecbebros tika radīta pirmā
lieldrava valstī. Mūsu kur-
sam bija laime mācīties pie
talantīgiem pasniedzējiem
Andreja Miža, Monikas
Mizes, Tālivalža Kriškalna,
Vilmas Kamolas. Pateicoties
šai skolai, visa mana tur-
pmākā dzīve saistīta ar biš-
kopību. Latvijas Biškopības
biedrības vārdā sveicu visus
skolas dižajā jubilejā!» – ar
pateicību sacīja Juris
Šteiselis.

Šajā dienā tika daudzi-
nāta ne tikai Vecbebru biš-
kopības skolas simtgade,
bet šogad aprit 50 gadu
kopš Vecbebru sovhoztehni-
kuma izveides. Šobrīd Vec -
bebru mācību dravā ir 60
bišu saimes un divas noviet-
nes. Svētku apmeklētāji
varēja apskatīt muzeja
ekspozīciju un nobaudīt
Vecbebru bitīšu savākto
viršu un dažādu ziedu
medutiņu. 

P. S. Publikācijā izmanto-
ta Aizkraukles novada
pašvaldības Sabiedrisko
attiecību nodaļas informāci-
ja un arhīva foto

Sagatavoja 
J. APĪNIS

Ar tādu pārliecību 3.
septembrī Bebru pagastā
godināja Vecbebru biško-
pības skolas simtgadi, sir-
snīgi sagaidot bijušos
pedagogus un darbinie-
kus, ikvienu, kas ir piede-
rīgs mācību iestādes
bagātā mūža rakstam.
Šajā dienā Latvijas
Biškopības vēstures
muzejā tika svinēti Medus
svētki, bet Vecbebru teh-
nikumā atklāja izstādi
«Laika upe» – veltījumu
skolas dižajai jubilejai.

Vecbebros biškopība bija, ir un būs!

Simtgades svētku dienā bijušie skolas pedagogi, darbinieki un absolventi devās
gājienā no tehnikuma kompleksa uz Vecbebru muižu, kurā 1922. gada novembrī
darbu sāka biškopības un dārzkopības skola.

Vecbebru biškopības skola 20. gadsimta 20. gados. Sākumā tā bija divgadīga un tika
izvietota muižas ēkā. 

Foto no Aizkraukles vēstures un mākslas muzeja krājuma
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Jēkabpils novada laikraksts
Iznāk kopš 1940. gada augusta

Nākamajā numurā: kā pagastu pārvaldnieki veic taupības pasākumus.

14. septembrī mākoņains,
brīžiem skaidrosies, lietus. DR vējš
4–8, brāzmas līdz 11 m/s. T. nak   tī
+9 – +10, dienā +13 – +14. 

15. septembrī mākoņains,
brīžiem skaidrosies, lietus, pērko-
na negaiss. R vējš 5–9, brāzmas
līdz 12 m/s .  T.  nak    t ī  + 1 0  –
+11, dienā +15 – +16. 

16. septembrī mākoņains,
brīžiem skaidrosies, lietus, pērko-
na negaiss. DR vējš 5–9, brāzmas
līdz 13 m/s. T. nak   tī  +8 – +9,
die  nā +11 – +12. 

BD laika ziņas  

7. un 8. septembrī
Lat vija ir saņēmusi 230 400
pielāgotās vakcīnas pret
Covid-19 «Comirnaty Ori -
gi nal/ Omic ron BA.1» un
43 200 pielāgotās vakcī-
nas «Spi kevax Bivalent
Origi nal/Omicron BA.1»,
informē Nacionālais vese-
lības dienests (NVD). Ģi-
menes ārstu praksēs un
vakcinācijas kabinetos
pielāgotās vakcīnas ir
pieejamas, sākot no 12.
septembra.

Tās ir paredzētas lieto-
šanai personām no 12 ga -
du vecuma, kuras saņēmu-
šas vismaz primāro vakci-
nāciju pret Covid-19. Šīs
pielāgotās vakcīnas ir oriģi-
nālo vakcīnu  izmainītas
versijas, lai labāk atbilstu
cir kulējošajiem Covid-19
paveidiem, tādējādi sagai-
dāms, ka tās nodrošinās
optimālu aizsardzību pret
Covid-19 laikā, kad vīruss
attīstās un pārveidojas.
NVD atgādina, ka balstvak-
cinācija nodrošina papildu
aizsardzību pret vīrusu un
līdz minimumam samazina
smagas slimības, hospitali-
zācijas un nāves risku no
Covid-19 infekcijas. Rudens
sezonā tiek rekomendēts:
veikt primāro vakcināciju,
ja tā vēl nav saņemta; veikt
balstvakcināciju, ja pagāju-
ši:  3 mēneši pēc pēdējās
vak cīnas saņemšanas cilvē-
kiem no 65 gadu vecuma
un imūnsupresētiem cilvē-
kiem; 6 mēneši (bet ne
ātrāk kā pēc 3 mēnešiem)
pēc pēdējās vakcīnas sa -
ņemšanas pārējiem cilvē-
kiem; 4–6 mēneši (bet ne
ātrāk kā pēc 3 mēnešiem)
pēc pārslimota Covid-19.

Sagatavoja 
J. APĪNIS

Svarīgi
Latvija saņēmusi
pielāgotās 
vakcīnas 
pret Covid-19

Skolēni 
no Zasas 

gūst panākumus 
Latvijas Bankas 

zīmējumu 
konkursā.
���� 4. lpp.

– Cik tālu ir pavirzījies
jautājums ar Valsts aizsar-
dzības dienesta izveidi?

Aizsardzības ministrija
informē, ka valdība pagāju-
šonedēļ  atbalstīja Valsts aiz-
sardzības dienesta ieviešanu
ar 2023. gada janvāri. Pie -
nākums dienēt būs visiem
Latvijas pilsoņiem – vīriešiem
vecumā no 18 līdz 27 ga -
diem, kā arī  dienestam brīv-
prātīgi varēs pieteikties sie-
vietes šajā pašā vecumā.
Pirmajam iesaukumam jan-
vārī Aizsardzības ministrija
aicinās LR pilsoņus vecumā
no 18 līdz 27 gadiem brīv-
prātīgi pieteikties militārajai
apmācībai. Sākot ar 2023.
gada otro pusgadu, pilsoņus
iesauks arī obligātā kārtā.
Gadā plānoti divi iesaukumi –
janvārī un jūlijā. Plānots
attīstīt četrus valsts aizsar-
dzības dienesta izpildes vei-
dus – dienestu Nacionālo
bru ņoto spēku vienībā, die-
nestu Zemessardzē, augst-
skolu studentu speciālās
militārās apmācības un
valsts civilo dienestu. Die -
nests Nacionālo bruņoto
spē ku vienībās ilgs 11 mēne-
šus.      

Sagatavoja J. APĪNIS

Aktuāls 
jautājums

Par jaunu bibliotēku skaidrības maz,
šobrīd būtu aktuāla datortehnikas
iegāde

Nesakārtotā telpu nodrošinājuma dēļ Jēkabpils pilsētas bibliotēkai nav iespēju sniegt iedzīvotājiem kvalitatīvus 
pakalpojumus.  Pormaļa ielā nav piemērotu telpu lasītavai, datori ir novecojuši, arī dažādus pasākumus vairs nevar
sarīkot kā iepriekš.

D. GAGUNOVA foto

BD vaicāja Jēkabpils no -
vada domes vadībai, cik tālu
pavirzījusies iecere par bib-
liotēkas piebūves celtniecī-
bu, vai tiks saremontētas
telpas Pasta ielā, kā arī – vai
pašvaldība ir radusi finansē-
jumu akreditācijas prasību
izpildei, pirmkārt datorteh-
nikas iegādei, jo ir cilvēki,
kas izmanto bibliotēku elek-
tronisko pakalpojumu sa -
ņemšanai. 

Attīstības nodaļas vadī-
tājs Ilmārs LUKSTS informē,
ka acīmredzot ir izsludināts
metu konkurss vēsturiskās
ēkas Pormaļa ielā piebūves
celtniecībai, lai tur varētu
izvietot mūsdienu prasībām
atbilstošu bibliotēku. Kad
būs redzami piedāvājumi,
komisija vērtēs un skatīsies,

kuru ieceri virzīt tālāk.
Pārbūve esot plānota, ņe -
mot vērā vēsturiskās ēkas
aspektu. 

Savukārt ēku Pasta ielā
arī turpmāk plāno izmantot
bibliotēkas vajadzībām. Tur
bijusi avārijas situācija, kas
faktiski jau novērsta, un drī-
zumā bibliotēkas darbinieki
un apmeklētāji varēšot at -
griezties ēkā. 

Saistībā ar bibliotēkas
akreditāciju šobrīd gan
neesot plānots Pormaļa ielā
veikt kaut ko  būtisku vai
pirkt aprīkojumu. Kad reāli
varētu celt piebūvi, nevarot
pateikt. Kad izvērtēs metu
konkursu un redzēs konkrē-
tu risinājumu, to varēšot
vērtēt budžeta kontekstā. 

Domes priekšsēdētājs

Raivis RAGAINIS piebilst,
ka līdz tāda liela objekta
īstenošanai aizrit vismaz trīs
četri gadi vai vairāk. Būs
metu konkurss, bet  domas
dalās, un tad jau redzēšot,
vai rezultāts būšot tieši tāds
kā plānots.

Jāpiebilst, ka vienā no
domes sēdēm, kur deputāti
uzklausīja novada galvenās
bibliotēkas un pilsētas bib-
liotēkas vadības prezentāci-
ju par jaunas, modernas
bibliotēkas nepieciešamību
Jēkabpilī, deputātu domas
dalījās, jo bija arī tādi vie-
dokļi, ka bibliotēku varētu
celt citur, nevis Pormaļa ielā,
vai pārbūvēt bijušā justīcijas
nama ēku. 

Jēkabpils pilsētas biblio-
tēkas vadītāja Renāte LEN -
ŠA BD informēja, ka biblio-
tēkas akreditācija ir atlikta.
Nākamgad akreditācija atkal
notiks, un tad būs redzams,
kā komisija vērtē situāciju.
Iespējams, ka tiks konstatē-
tas kādas nepilnības,  jo
iepriekš izteiktās prasības,
kas atkarīgas no pašvaldības
finansiālā atbalsta, acīmre-
dzot neizdosies izpildīt.

– Bibliotēka var turpināt
darbu arī bez akreditācijas.
Runa nav par to, runa ir par

iespēju sniegt iedzīvotājiem
kvalitatīvu pakalpojumu.
Mūsu datori ir novecojuši –
desmit un vairāk gadus veci,
un tos vajadzētu nomainīt.
Pieprasījums pēc informāciju
tehnoloģiju izmantošanas
un bibliotekāru atbalsta to
izmantošanā ir liels, bet
mums Pormaļa ielā šobrīd
nav piemērotu telpu lasīta-
vai un datoru izmantošanai.
Esam atraduši iespēju piedā-
vāt cilvēkiem izmantot čet-
rus datorus – jaunākos no
tiem, kas mums ir, bet tas ir
daudz par maz. Pirms terito-
riālās reformas tika strādāts
pie tā, lai bibliotēkas kļūtu
par  pakalpojumu sniegša-
nas centriem, un valsts
apmācīja bibliotekārus kvali-
ficēti to darīt, lai viņi var ne
tikai, piemēram, palīdzēt
izmantot internetbanku, bet
arī  iemācīt cilvēkiem lietot
elektroniskos pakalpojumus.
Bibliotekāri to varētu darīt,
un ir liela cilvēku interese
par to, bet nav pietiekama
aprīkojuma ar datortehniku
un arī iespēju nodrošināt
darbu katru dienu, īpaši lau-
kos, – sacīja Renāte Lenša. �

INESE ZONE
Kopš Jēkabpils pilsētas bibliotēka pārvācās uz telpām

Pormaļa ielā 11, tiek runāts par nepieciešamību celt ēkai
piebūvi, lai varētu nodrošināt darbu atbilstoši mūsdienī-
gas bibliotēkas uzdevumiem. Arī bibliotēkas akreditāci-
jas komisija uzskaitīja virkni prasību, kas būtu jāizpilda,
un akreditācija tika atlikta. Atbilstoši prasībām pašvaldī-
bai būtu jārod finansējums mēbeļu un jaunu datoru
iegādei. Savukārt bibliotēkas telpās Pasta ielā 39 (bijusī
bērnu bibliotēkas ēka), kur bija izvietota novadpētniecī-
bas nodaļa un tika rīkoti dažādi pasākumi un izstādes,
kopš pavasara nav iespējams to darīt, jo konstatēta avā-
rijas situācija un nepieciešams remonts.

� «Latvijas pasta» nodaļās, 
��pie pastniekiem, 
��abone.pasts.lv, 

kā arī «Brīvās Daugavas» 

redakcijā,
Pasta ielā 37, Jēkabpilī
vai pa tel. 29378144, 

vai e-pastā:    
gunta@bdaugava.lv

un saņem jau

Abonē  
«Brīvo Daugavu»

pēc 2
darba dienām!



Pirmajā veterānu ko-
mandu sabraukumā Dau-
gavpils ledus hallē jēkabpi-
lieši mērojās spēkiem ar
Daugavpils un Valmieras
veterānu komandām. Cīņa
ar daugavpiliešiem beidzās
ar mājinieku uzvaru 3:1,
savukārt spēlē ar valmierie-
šu komandu «Wolmar»
jēkabpilieši izcīnīja uzvaru
ar 5:1, kas ļāva komandai
iegūt pirmos vērtīgos pun-
ktus čempionātā.

Nākamajā veterānu ko-
mandu sabraukumā, kurā
piedalīsies Jēkabpils veterā-
nu komanda un kas norisi-
nāsies 12. novembrī Val-
mieras Olimpiskā centra

ledus hallē, jēkabpiliešiem
pretī stāsies Valmieras

komanda «Wolmar» un
Jūrmalas hokeja klubs

«Arkada».

Sagatavoja J. ŠTEINBERGS

2022. gada 13. septembrī Sports 11.
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Laikraksts iznāk otrdienās un piektdienās.

Aicina uz vakara
velobraucienu

15. septembrī plkst. 18.00 Jēkabpils Sporta centrs
organizē vakara velobraucienu aptuveni 30 km garumā. Tas
sāksies Krustpils pils laukumā. Dalībniekiem līdzi jāņem
ķiveres, lukturīši un atstarojošās vestes, lai brauciens visiem
būtu drošs un izdevies. Vairāk par pasākumu pa tālruni
26325850 (Guna).

Sagatavoja
J. ŠTEINBERGS

Baļotes kausu izcīna lietuvieši

Jau no pirmās dienas
vadību ieguva lietuviešu
vienība «Trauk Žuvi». Sīvu
konkurenci viņiem sastādīja
latviešu «Bite Fishing Team»,
kam Baļotes ezers noteikti ir
pazīstamāks nekā mūsu
dienvidu kaimiņiem. Pēc pir-
mās dienas lietuvieši bija
priekšā divus kilogramus,
bet otrajā dienā savu pār-
svaru palielināja vēl par 20
kilogramiem. Savukārt tre-
šajā dienā labāk veicās «Bite
Fishing Team», kas 17 kilog-
ramus atvinnēja, taču 72
stundu maratons beidzās ar
nelielu «Trauk Živu» pārsva-
ru. Lietuvieši bija saķēruši
55 zivis ar kopējo svaru 232
kg, par 10 kg apsteidzot
«Bite Fishing Team». Trešajā
vietā finišēja komanda
«REA», kas pie medaļām
tika ar 51 zivi un 171 kg.
Ceturtās vietas ieguvēji «Ej
Sporto Fishing Team» pie

medaļas netika, toties
viņiem tika balva par lielāko
noķerto zivi. Jau pirmajā
dienā šīs komandas dalīb-
nieki krastā izvilka 14,550
kg karpu. Tā ir otrā lielākā
Baļotes ezerā jebkad sacen-
sībās noķertā karpa. Lielāku
par šo šovasar Lietuvas
čempionāta posmā, kas
notika Baļotes ezerā, izvilka
kaimiņvalsts copmanis To-
mass Klovas (15,375 kg).
Jāpiezīmē, ka arī Baļotes

kausa uzvarētāji noķēra tīri
smuku eksemplāru – 12,750
kg zivtiņu.

Visas komandas kopī-
giem spēkiem pievārēja
440 zivis ar kopējo svaru
1636 kg. Vidējais zivs svars
šajās sacensībās bija 3,72
kg, un tas liecina, ka zivis pa
vasaru ir smuki uzbarojušās,
jo līdz šim vidējais svars
sacensībās turējās zem 3,5
kg.

Baļotes kauss, kuru rīko-

ja Jēkabpils novada pašval-
dība sadarbībā ar biedrību
«Mālpils zivīm», bija pēdējās
sacensības šogad šajā
ūdenstilpē. 2022. gadā te
risinājies Latvijas čempionā-
ta zemledus makšķerēšanā
posms, trīs Latvijas un viens
Lietuvas čempionāta posms
karpu makšķerēšanā, «NGT»
kauss un Baļotes kauss
karpu makšķerēšanā, kā arī
vairākas fīdermakšķerēšanas
sacensības. �

«Jēkabpils SC»
futbolistiem – zaudējums

Abām komandām spē-
les rezultāts nebija pārāk
svarīgs, jo jēkabpilieši jau
iepriekš bija nodrošinājuši
vietu zonas pirmajā četri-
niekā, kas kopā ar rietumu
zonas četrām labākajām
komandām turpinās cīņu
par iekļūšanu 1. līgā, savu-
kārt FK «Priekuļi» šīs cerības
jau iepriekš bija zaudējis un
otrajā posmā sacentīsies ar
septiņām citām līgas vājā-
kajām komandām par
palikšanu 2. līgā. Tā kā abas
komandas spēlēs dažādos
astoņniekos, savstarpējo
spēļu rezultāti uz nākamo
posmu nepāries.

Abas komandas 40 mi-
nūtes savus vārtus saglabā-
ja neskartus, bet pirmā pus-
laika beigas jēkabpiliešiem
bija neveiksmīgas, un viņi
ielaida vārtus 40. un 44.
minūtē, puslaiku noslēdzot
ar 0:2.

55. minūtē Kaspars Ņe-
verovskis vienus vārtus
atguva, bet pēc 20 minū-
tēm viesi atkal bija divu
vārtu attālumā – 1:3.
86. minūtē jēkabpiliešu labā
tika nozīmēts 11 m soda
sitiens, kuru veiksmīgi reali-

zēja Aigars Liņģis, panākot
2:3. Ar tādu rezultātu arī
beidzās mačs.

Interesanti, ka abās
komandās bija pa diviem
leģionāriem. Jēkabpiliešu
rindās atkal spēlēja divi
ukraiņi, bet pretinieku
komandā – divi saulainās
Āfrikas dēli no Kotdivuāras.
Mājinieku vārtos bija atgrie-
zies Jorens Degtjarovs.

Neskatoties uz zaudēju-
mu, kas mājiniekiem bija
otrais pēc kārtas, «Jēkabpils
SC» saglabāja otro vietu
austrumu zonā.

Pirmā posma pēdējā
kārta tiks aizvadīta šīs nedē-
ļas nogalē. «Jēkabpils SC»
mājās tiksies ar FK «Lim-
baži». Arī šim mačam būs
tikai formāla nozīme, jo jau
ir skaidrs, ka arī Limbažu
vienība paliks ārpus labāko
četrinieka.�

Vietējos karpu ķērājus šajos mačos pārstāvēja «Karma Fishing Team», kurā startēja
(no kreisās) Normunds Rudzītis, Kristers Miglāns un Emīls Rudzītis. 13 zivis un 41 kg
komandai deva 12. vietu.

Organizatoru arhīva foto

JURIS ŠTEINBERGS
Pagājušās nedēļas

otrajā pusē teju četru
dienu garumā Baļotes
ezerā risinājās pēdējās
šīgada sacensības – Ba-
ļotes kausa izcīņa karpu
makšķerēšanā, kurā pie-
dalījās 17 komandas.
Sacensībām bija starptau-
tisks raksturs, jo piedalī-
jās divas lietuviešu un
viena igauņu «blice».

JURIS ŠTEINBERGS
Sestdien «Jēkabpils SC» Latvijas futbola čempionāta

otrās līgas austrumu zonas 13. kārtas mačā mājās ar
2:3 piekāpās FK «Priekuļi».

Cīņas uzsāk hokeja veterāni
Ar spēli Latvijas vete-

rānu hokeja čempionātā
Jēkabpils veterānu ko-
manda uzsāka jauno
2022./2023. gada hokeja
sezonu.

Pirmajā sabraukumā Jēkabpils komanda izcīnīja pirmos punktus čempionātā.
Komandas arhīva foto

Sporta diena Vīpē
Sestdien, 17. septembrī, plkst. 11.00 futbola entu-

ziasti un viņu līdzjutēji tiek aicināti uz Sporta dienu
Vīpē, kuras ietvaros risināsies 5x5 futbola turnīrs.

Sacensības notiks Vīpē
pie tautas nama.

Paralēli futbola sacensī-
bām līdzjutēji, kā arī dalīb-
nieki varēs pārbaudīt savu
veiklību, spēku un izturību
dažādās aizraujošās disciplī-
nās. Garlaicīgi nebūs nevie-
nam!

Komandām turnīram
jāpiesakās līdz 16. sep-

tembrim, aizpildot pietei-
kumu (nolikuma 1. pieli-
kums) un nosūtot to uz e-
pastu: jolanta.stumbina@
jekabpilssc.lv.

Ar sacensību nolikumu
var iepazīties Jēkabpils
Sporta centra mājaslapā
www.jekabpilssc.lv.

Velēnā notika stipro
skrējiens ar suni

10. septembrī Gulbenes novada Lizuma pagasta
Velēnā norisinājās stipro skrējiens ar suni, kurā labus
rezultātus sasniedza arī JKK «Lūšu ķepas» pārstāvji.

Trase bija apmēram 4
km gara, kur kopā ar suni
bija jāpārvar vairāki šķēršļi –
jālien caur riepām, jābrien
pa dubļu grāvi, jālien cauri
maskēšanās tīklam, jāskrien
stāvā kalnā, jāpiesauc suns
no attāluma, jāforsē Gauja,
jālien caur režģi slīpumā,
jālec pāri siena rullim, jāved
suns ķerrā, jāpārvar ruļļu
krāvuma siena, jāaiztur
figurants vai jāatnes manti-
ņa, bet saimniekam bija
jāmet bumbiņas noteiktā
caurumā, jānes smagumi

un jāšauj.
Bērnu grupā Sofija

Bokāne ar suni Emma iegu-
va 1. vietu, Sandija Stan-
keviča ar suni Grom – 4.
vietu.

Sieviešu grupā Olga
Medzjuta ar suni Fiba iegu-
va 1. vietu, savukārt vīriešu
grupā Guntis Stankevičs ar
suni Uran – 2. vietu.

Lāsma IRŠA,
Jēkabpils Sporta centra

vecākā sabiedrisko
attiecību speciāliste

2022. gada 13. septembrīZiņas2.

INESE ZONE
Krāpnieki,

kas izmanto
e-pastu vai
zvana poten-
c i ā l a j i e m
upuriem, tur-
pina aktīvi
uzdarboties. Pēdējās ziņas ir,
ka «Latvijas pasta» vārdā
izsūta klientiem e-pastus,
mēģinot izkrāpt datus vai
naudu. Krāpnieki aicina klik-
šķināt uz saites, kas iekļauta
e-pasta vēstulē. Krāpnieku
izdomai nav gala. Nupat
Aizkraukles novada iedzīvo-
tājs saņēmis telefona zvanu
no kādas sievietes, kura
apgalvoja, ka viņa bankas
kontā ir 100 bitkoini, ko
varot konvertēt uz eiro, un
persona atklāja savus perso-
nas datus, internetbankas
pieejas datus un paroles, un
rezultātā no viņa konta tika
noskaitīti 2 500 eiro. Arī slu-
dinājums par bērna kombi-
nezona pārdošanu var pie-
saistīt krāpniekus. Tā autorei
«WhatsApp» lietotnē piedā-
vāja izmantot «Omniva»
pakalpojumu, nosūtot viltus
saiti. Sieviete ievadīja prasīto
informāciju un zaudēja vai-
rāk nekā 346 eiro.

Šīs ziņas pārsteidz ar to,
ka joprojām atrodas cilvēki,
kas ir tik viegli apmānāmi.
Visi, kuru vārdā darbojas
krāpnieki, nenoguruši aicina
nebūt lētticīgiem un uzma-
nīties. Jā, brīdinājumi pama-
tā tiek adresēti ar plašsazi-
ņas līdzekļu starpniecību. Tie
šobrīd ir daudz mazāk popu-
lāri nekā dažādas saziņas
vietnes kā «Facebook», «Tik-
Tok» un «Instagram», un tur
nešēro ziņas par krāpnie-
kiem, bet to, kas nu kuram
šķitis sirdij tuvāks un, pro-
tams, par sevi un savas dzī-
ves notikumiem. Tāds patī-
kams burbulītis ar pozitīvu
noskaņu. Bet, ilgstoši uztu-
roties tikai tajā, laikam
pazūd piesardzība un modrī-
ba, jo viss, kas tīklos, taču ir
tik forši! Tur ne par ko nav
jāsatraucas, visi savējie, uzti-
camie un pozitīvie. Tikai
«laiko» visus, līdz pazūd kri-
tiskā domāšana, līdz: «Vai!
Esmu apkrāpts!» Bet tomēr
negribas ticēt, ka visi ap-
krāptie nekad un nekur nav
manījuši ziņas par krāpnie-
kiem. Tad atliek domāt, ka
pie vainas vēlme noticēt
vēlamajam, pieņemt to par
esošo: ja man sola viegli
iegūt naudu, ticu, jo gribē-
tos taču, ka beidzot arī man
paveicas. Te nu jāatceras
vecais, labais teiciens, ka par
velti ir tikai siers peļu slazdā.
Nu, lūdzu, esiet aizdomīgi,
uzmanīgi, piesardzīgi un
savus personas datus un
bankas konta datus neuzti-
ciet nevienam un nekādos
apstākļos! Šis nu ir vēl viens
brīdinājums neskaitāmajā
brīdinājumu straumē, varbūt
kāds tomēr pamanīs.

Par aktuālo
Lūdzu,
neesiet
lētticīgi!

Policisti
Gārsenes
pagastā

izņem teju 600
litrus nelegālā
alkohola

Lai identificētu perso-
nas, kuras veic nelegālu
akcīzes preču tirdzniecību,
Valsts policijas Zemgales
reģiona pārvaldes Jēkabpils
iecirkņa Kriminālpolicijas
nodaļas amatpersonas veica
kontrolpirkumu, kura laikā
Gārsenes pagasta iedzīvo-
tājs savā dzīvesvietā likum-
sargiem realizēja nelegālo
alkoholu.

Kontrolpirkuma laikā
1968. gadā dzimis vīrietis
policistiem realizēja divas
0,75 litru tilpuma pudeles
un divas 0,5 litru tilpuma
pudeles ar sarkanas un dzel-

tenīgas krāsas šķidrumu un
ar alkoholam raksturīgu
smaku par kopējo summu
19 eiro.

Par nelegāli izgatavotu
alkoholisko dzērienu realizā-
ciju Kriminālpolicijas noda-
ļas darbinieki sāka krimināl-
procesu un neatliekamības
kārtībā vīrieša dzīvesvietā
veica kratīšanu, kuras laikā
atrada un izņēma dažāda
tilpuma stikla pudeles ar
dažādas krāsas šķidrumu ar
alkoholam raksturīgu sma-
ku. Pavisam kopā tika iz-
ņemti 599,2 litri nelegāla
alkohola, kā arī kontrolpir-
kuma nauda.

Uzsāktajā kriminālproce-
sā tika nozīmēta ķīmisko
vielu ekspertīze, kur eksper-
ta atzinumā ir noteikts, ka
kratīšanas laikā izņemtajos
šķidrumos absolūtā spirta
daudzums sastāda 91,333
litrus.

Šobrīd vīrietim ir statuss –
persona, pret kuru sākts kri-

minālprocess, un turpinās
pirmstiesas kriminālproce-
suālās izmeklēšanas darbī-
bas. Jāpiemin, ka 1968.
gadā dzimušais vīrietis poli-
cijas redzeslokā ir nonācis
pirmo reizi.

Atbilstoši Krimināllikuma
221.1 panta trešajai daļai
par nelikumīgu alkoholisko
dzērienu realizāciju lielā
apmērā persona var tikt
sodīta ar brīvības atņemša-
nu uz laiku līdz astoņiem
gadiem, konfiscējot mantu
vai bez mantas konfiskāci-
jas, un ar probācijas uzrau-
dzību uz laiku līdz trim
gadiem.

Brauc
nepiesprādzējies

8. septembrī Jēkabpilī
jaunietis vadīja automašīnu
«BMW 325» pa Zaļo ielu un
nebija piesprādzējies ar dro-
šības jostu. Policijā par noti-

kušo sākts administratīvā
pārkāpuma process.

Valsts policija atgādina,
ka par nepiesprādzēšanos
ar drošības jostu, kā arī par
tāda pasažiera vešanu, kurš
nav piesprādzējies, trans-
portlīdzekļa vadītājam pie-
mēro brīdinājumu vai nau-
das sodu no 30 līdz 70 eiro.

Ietriecas priekšā
braucošajā
mašīnā

7. septembrī Jēkabpilī
sieviete vadīja automašīnu
«BMW 525» pa Rīgas ielu
un izraisīja sadursmi ar
priekšā braucošo automašī-
nu «Volvo XC90», kas apstā-
jās pirms gājēju pārejas.
Policijā par notikušo sākts
administratīvā pārkāpuma
process, un sievietei piemē-
rots naudas sods 25 eiro.

Pie stūres –
bez tiesībām

7. septembrī Jēkabpilī
vīrietis vadīja automašīnu
«Opel Meriva» pa Brīvības
ielu, bez transportlīdzekļu
vadīšanas tiesībām. Policijā
par notikušo sākts adminis-
tratīvā pārkāpuma process,
un vīrietim piemērots nau-
das sods 570 eiro.

Dedzina reklāmas
banerus

Pēdējās nedēļas laikā jau
otru reizi Jēkabpilī aizde-
dzināts reklāmas baneris.
Tādu izsaukumu ugunsdzē-
sēji saņēma piektdienas
vakarā neilgi pirms vienpa-
dsmitiem uz Viestura ielu.
Ugunsgrēks jau bija no-
dzēsts pirms glābēju ieraša-
nās.

Sagatavoja
J. APĪNIS

ŠONEDĒĻ DARBA DIENĀS
«Brīvās Daugavas» žurnāliste

Inese Zone
pa telefonu uzklausīs

jūsu jautājumus, ieteikumus
un novērojumus.

Zvaniet pa tālruni 24669519
no plkst. 9.00 līdz 17.00
(vai rakstiet uz e-pastu:

inese@bdaugava.lv)!

KARSTAIS
TELEFONS

ATBILDI SAŅEMSIET LAIKRAKSTĀ

Atbalsta mērķis ir sek-
mēt gados jaunu cilvēku
iesaistīšanos pastāvīgā lauk-
saimniecības darbībā un
nodrošināt darbaspēka at-
jaunošanos un paaudžu no-
maiņu lauksaimniecības sek-
torā. Šī ir iespēja saņemt
vienreizēju maksājumu jaun-

dibināta (vai pārņemta)
lauksaimniecības uzņēmu-
ma dibināšanai un attīstībai,
saskaņā ar iesniegto darīju-
ma darbības plānu.

Sestās kārtas pieejamais
publiskais finansējums ir
2,52 miljoni eiro. Darījum-
darbības plāna īstenošanas

termiņš iesniegtajiem pro-
jektiem šajā kārtā ir 2025.
gada 30. jūnijs. Projekta ie-
snieguma veidlapa pieejama
Lauku atbalsta dienesta mā-
jaslapas sadaļā «Atbalsta
veidi» → Projekti un investī-
cijas. Projektu iesniegumi jā-
iesniedz, izmantojot Elek-
tronisko pieteikšanās sistē-
mu. Tā l run i s uzz iņām:
67095000.

Atbalsts pieejams Ei-
ropas Savienības Eiropas
Lauksaimniecības fonda
lauku attīstībai (ELFLA) un
Lauku attīstības program-
mas (LAP) ietvaros.

Sagatavoja J. APĪNIS

Jaunie lauksaimnieki
var pieteikties
atbalstam investīcijām

Līdz 7. novembrim jaunajiem saimniekiem ir iespēja
iesniegt projektus pasākumā «Atbalsts jaunajiem lauk-
saimniekiem uzņēmējdarbības uzsākšanai».

«Donai» panākumi
maizes konkursā

Pagājušajā nedēļā Rīgā
notika ikgadējā pārtikas
izstāde «Riga Food». Tās
laikā risinājās arī Latvijas
Maiznieku biedrības rīkotais
maizes konkurss. 8. septem-
brī uzreiz pēc izstādes ofi-
ciālās atklāšanas apbalvoja
konkursa uzvarētājus. Šogad
tajā piedalījās 9 ražotāji, kas
iesniedza 20 maizes veidus
2 kategorijās: rudzu rupj-
maize; kviešu, jauktu miltu,
graudu, sēklu, kliju, citu pie-
devu un veidu maize.

Kā ik gadus, tajā pieda-
lījās arī maiznīca «Dona»,
gūstot labus panākumus.
Tās ceptajai «Krustpils rupj-
maizei» un «Pilngraudu mai-
zei» piešķirts zelta diploms,
«Sēļu» rudzu maizei – sudra-
ba diploms.

Notiks kārtējā
donoru diena

Jēkabpils reģionālā slim-
nīca ziņo, ka 19. septembrī
notiks nākamā kārtējā
donoru diena. Organizatori
atgādina, ka ir mainīta do-
noru dienu norises vieta –
tās notiek Jēkabpils poliklī-
nikas ēkas 1. stāvā (ieeja no
t/c «Sedumi» puses, bijušās
1. terapijas nodaļas telpas).
Norises laiks ierastais – no
plkst. 9.00–13.00. Infor-
mācijai par donoru dienu
norises datumiem var sekot
līdzi www.jrslimnica.lv.

Zīlānu ciemā
pārbūvēs Meldru
un Avotu ielu

Septembra otrajā pusē
tiks uzsākti būvdarbi Zīlānu
ciemā – Avotu un Meldru
ielā un abas savienojošajā
šķērsielā tiks veikta ielas
klātnes pārbūve un asfaltbe-
tona seguma izbūve. Būv-
darbus veiks SIA «LV Roads»,
būvuzraudzību nodrošinās
SIA «EMVA». Būvdarbu laikā
iespējama apgrūtināta pie-
kļuve īpašumiem, tāpēc
pašvaldība un būvnieks aici-
na autovadītājus un iedzīvo-
tājus ar sapratni uztvert pār-
būves darbu radītos pagai-
du satiksmes ierobežoju-
mus.

Viesītē sāks Sporta
ielas brauktuvju,
ietvju
un autostāvvietu
pārbūvi

Ir noslēgts būvdarbu lī-
gums par Sporta ielas
brauktuvju, ietvju un auto-
stāvvietu pārbūvi Viesītē.
Darbus sāks tuvāko nedēļu
laikā. Būvdarbu laikā būs
ierobežojumi automašīnu
novietošanai māju pagal-
mos, tāpēc iedzīvotājiem
lūgums rast iespēju automa-
šīnas novietot citur. Pre-
cīzāka informācija par būv-
darbiem un to uzsākšanu
sekos.

Sagatavoja
J. APĪNIS

Īsumā

Kas ir šis fenomens, kas
ļauj akcijai būt tik ilgtspējī-
gai? Arī ikdienas darbā
esam novērojuši, ka Latvijas
iedzīvotāji un mūsu sabied-
rība kopumā kļūst arvien
tolerantāka un atsaucīgāka.
Kļūstam saprotošāki un spē-
jam iedziļināties citu vaja-
dzībās un grūtībās, spējam
pamanīt un reaģēt.

Labo darbu nedēļa ir lie-
lisks instruments un platfor-
ma, kas ļauj aizsākt palīdzē-
šanas un brīvprātības proce-
sus, lai tos turpinātu arī
nākotnē, meklētu jaunus
risinājumus un viens otru
iedvesmotu labajiem dar-
biem.

Akcijas laikā vienmēr pie-
vēršam uzmanību aktuāla-
jām vajadzībām. Šogad
īpašu vērību pievērsīsim
tam, lai Latvijā dzīvojošie
ukraiņi aktīvi tiktu iesaistīti
un līdzdarbotos labo darbu
veikšanā.

Ko Labo darbu nedēļā
varam darīt? Doties uz dzīv-
nieku patversmi; apciemot
vientuļos pensionārus, palī-
dzot dārza darbos; sakopt

vietējo apkārtni; nodot asi-
nis; ziedot apģērbu, saim-
niecības lietas vai pārtiku;
dalīties ar sirdssiltumu un
aprunāties, kopīgi padzert
tēju, uzspēlēt galda spēles
ar kādu, kam ikdienā ir vien-
tuļi; veikt jebkuru darbu, par
kuru saņemsiet pretī sirsnī-
gu «Paldies!», un tā būs liela
pateicība un prieks par pa-
darīto darbu arī jums!

Arī šogad akcijas laikā

darbosies interaktīva mājas-
lapa ar Latvijas karti, kur
ikvienam dalībniekam ir
iespēja atzīmēt savu plānoto
vai/un paveikto labo darbu:
http://labodarbunedela.pali-
dzesim.lv.

Lai iedvesmotu viens
otru un vairotu labo, kad
labais darbs ir veikts, aici-
nām par to pastāstīt sociāla-
jos tīklos ar tēmturi #labo-
darbunedela. Ja zināt, kam
noderētu palīdzība, droši
rakstiet: info@palidzesim.lv,
un visi kopā mēs varēsim
palīdzēt!

Darot kopā, var izdarīt
vairāk labu darbu!

Ar laba vēlējumiem
akcijas organizatoru

komandas vārdā –
Ilze SKUJA

Pagājušajā gadā Labo darbu nedēļā piedalījās ap 15 000
dažāda vecuma cilvēku, veicot labos darbus visā
Latvijā. Akcijas organizatoru arhīva foto

No 3. līdz 9. oktobrim –
Labo darbu nedēļa

Šogad jau četrpadsmito gadu pēc kārtas labdarības
organizācija «Palīdzēsim.lv» no 3. līdz 9. oktobrim rīko
akciju «Labo darbu nedēļa». Kā jau ierasts, šīs nedēļas
laikā aicinām visu Latvijas sabiedrību būt aktīviem,
paskatīties apkārt, ieraudzīt un sniegt atbalstu tiem,
kam tas nepieciešams.
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Latvijā aug divas plūško-
ku sugas – sarkanais un
melnais plūškoks. Sarkanais
plūškoks ir dekoratīvs un
indīgs augs, savukārt mel-
nais plūškoks tiek audzēts
gan kā ārstniecības, gan kā
augļu koks. Melno plūškoku
farmācijā un medicīnā dēvē
arī par «Sambucus nigra».
Tas ar baltiem ziediem zied
no maija līdz jūlijam, savu-
kārt melnās ogas novāc no
augusta līdz pat septembra
beigām. Cilvēki uzturā var
lietot gan melnā plūškoka
ziedus, gan ogas, kuras var
ēst tikai tad, kad tās ir pilnī-
bā nogatavojušās un iegu-
vušas melni violetu nokrāsu.

Imunitātes
stiprināšanai

Melnā plūškoka ogas ir
ievērojamas ar to, ka satur:
bagātīgu C vitamīna devu,
piemēram, vienā saujā ogu
ir 52 mg C vitamīna, kas
sastāda ievērojamu daļu no
dienā noteiktās devas; anto-
cianīdus – visspēcīgākos
dabā sastopamos antioksi-

dantus, kas darbojas, lai
pasargātu organisma šūnas
no iespējamiem brīvo radi-
kāļu izraisītajiem bojāju-
miem un stimulē organisma
imūno sistēmu. Ja plūškoka
ogas nav iespējams uzņemt
svaigā veidā, tās ir pieeja-
mas dažādu komplekso
uztura bagātinātāju sastāvā,
kas paredzēti tieši imunitā-
tes stiprināšanai. Tie aptie-
kās pieejami dažādos for-
mātos – tabletēs, kapsulās,
pastilās, kā arī aerosolos.

Pirmā palīdzība
saaukstēšanās un
iekaisumu gadījumā

Plūškokam ir pretiekaisu-
ma un pretsāpju īpašības.
Tāpēc, ja parādījušies iekai-
suša kakla simptomi, piemē-
ram, apsārtums vai sāpes
norijot siekalas, ieteicams
lietot sūkājamās tabletes vai
mutē izsmidzināmos aero-
solus, kuru sastāvā ir plūš-
koku ekstrakts.

Vēl melnā plūškoka
lapas un ogas var izmantot
dažādiem uzlējumiem ar

karsto ūdeni, kas ir spēci-
nošs līdzeklis elpceļu veselī-
bai un citu saaukstēšanās
simptomu mazināšanai.
Uzlējumiem var pievienot
arī kumelītes, liepziedus un
avenes. Ar šiem uzlējumiem
var skalot rīkli – tas var palī-
dzēt aizsmakuma un iekai-
sušu smaganu gadījumā.

Tāpat no plūškoka ogām
var veidot krājumus zie-
mai – vārīt ievārījumu, žele-
ju vai sīrupu, kā arī sasaldēt
vai kaltēt tās, lai varētu ēst
tad, kad nepieciešams.

Vēdera un gremošanas
sistēmas veselībai

Svaigas un nogatavoju-

šās melnā plūškoka ogas
ieteicams ēst, ja ir vēdera
aizcietējums. Tas ir tāpēc, ka
tieši plūškoka ogās ir daudz
šķiedrvielas, kas savukārt
var uzlabot gremošanas
trakta un zarnu darbību. Ja
tās nav iespējams uzņemt
svaigā veidā, der arī kaltētas
ogas, kas aplietas ar glāzi
karsta ūdens vai vienkārši
karsta tēja, kurā ir plūškoks.

Noderēs arī
skaistumam

Gan plūškoka ziedos,
gan ogās esošie antioksi-
danti un vitamīni A un C
ievērojami aizkavēs ādas

novecošanas procesu un
uzlabos ādas kopējo veselī-
bas stāvokli. Tāpat plūškoks
piešķirs ādai mirdzumu un
aizkavēs mīmikas krunciņu
veidošanos. Līdzekļi, kuru
sastāvā ir plūškoku eks-
trakts, noderēs cilvēkiem ar
jutīgu un uz akni tendētu
ādu, jo tam ir antibakteri-
ālās īpašības, kas nomierina
un attīra ādu. Plūškoka eks-
trakts atrodams dažādos
ādas kopšanas līdzekļos –
krēmos, losjonos, micelāra-
jos ūdeņos, kā arī eļļās.
Savukārt, ja plūškoka eļļa
tiek likta matos, tā var
matus mitrināt, kā arī pada-
rīt tos maigus un zīdainus.

Arī organisma
attīrīšanai

Melnā plūškoka jeb sam-
bukus ogās esošās ēteriskās
eļļas veicina dziedzeru sek-
rēciju, sviedru un urīna izda-
līšanos, veicina organisma
attīrīšanos. Plūškoka ziedus
var izkaltēt tējai, svaigā
veidā izmantot sīrupa paga-
tavošanai, tos var pievienot
arī atspirdzinošiem dzērie-
niem un ūdenim.

Kā plūškoku uzņemt
pārdomāti?

Līdzīgi kā citas dabā
brīvi pieejamās dabas veltes,
arī plūškoks nav piemērots
visiem cilvēkiem, jo var izrai-
sīt alerģiju vai citas nevēla-
mas reakcijas. Tāpēc, ja esat
nolēmis plūškoku uzņemt
svaigā veidā, piemēram,
ēdot svaigas ogas vai vārot
marmelādi, ieteicams pārlie-
cināties, vai jūsu organis-
mam pret šīm ogām nav
alerģija vai nepanesamība,
apēdot pāris ogu un dien-
nakti novērojot savu pašsa-
jūtu. Lietojot kādus kom-
pleksos uztura bagātinātā-
jus ar plūškoku, ieteicams
konsultēties ar farmaceitu
par to pareizu lietošanu.

Līva Dagmāra
DZENOVSKA

Publicitātes foto

Modernais melnais plūškoks – tikai garšīgs vai arī vērtīgs veselībai?
Plūškoks ir viena no vērtīgākajām dabas veltēm, kas

pēdējo gadu laikā guvusi īpašu popularitāti. Plūškoks
noderēs kā skaistumam, vēdera un gremošanas sistē-
mai, tā arī jo īpaši rudens un ziemas sezonā, kad
aktuāla kļūst imunitātes stiprināšana un saaukstēšanās
kā pieaugušajiem, tā arī bērniem. Kāpēc plūškoks ir
nepieciešams cilvēka veselībai un kā to pareizi uzņemt,
skaidro «Euroaptieka» farmaceite Zane MELBERGA.
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BD interesējās, vai šajā
mācību gadā bērniem būs
pieejama peldēšanas apmā-
cība?

Jēkabpils novada domes
priekšsēdētāja vietnieks
attīstības jautājumos Kārlis
STARS informē, ka nodarbī-

bas būs, kā tas jau bijis
šogad maijā. Pašlaik tiekot
gatavota dokumentācija
iepirkumam par baseina
pakalpojumu sniegšanu.
Iepirkums noslēgsies, un
līgums tikšot noslēgts sep-
tembra otrajā pusē. Tad arī
būs zināms, kur notiks pel-
dēšanas nodarbības. Pa-
vasarī tas bijis Līvānu un
Ilūkstes baseinos, bet
«Citrus SPA» tad iepirkumā
neesot piedalījies.

– Ar «Citrus SPA» situāci-
ja jau ir zināma. Uzņēmējs
vērsās domē ar priekšlikumu
palīdzēt risināt problēmas,

bet tādā veidā, kā to piedā-
vā, mēs neko nevaram izda-
rīt, mēs nevaram nosegt
visas baseina uzturēšanas
izmaksas. Turklāt tam jābūt
publiskam iepirkumam, un
«Citrus SPA» iepriekš izsludi-
nātajā iepirkumā nepiedalī-
jās. Tas, ka iepirkums pava-
sarī noslēdzās veiksmīgi,
nozīmē to, ka ir pieejamas
alternatīvas. Par to, ka bērni
uz baseinu jāved, neesam
priecīgi, bet, ja Jēkabpilī to
nevar izdarīt, tad tas ir jāda-
ra, un to arī darām tur, kur
tas ir pieejams un iespē-
jams, – teica Kārlis Stars.

Viņš minēja, ka tad, ja
pakalpojumu sniegs Ilūkste
un Līvāni, bērni no Aknīstes
un tuvākajiem pagastiem
varētu braukt uz Ilūkstes
baseinu, bet no bijušā
Krustpils novada – uz Lī-
vāniem.

Viņš minēja, ka ir bijušas
sarunas ar «Citrus SPA» par
baseina pirkšanu, bet esot
jāsaprot, ka tas ir SPA kom-
plekss, bet domei vajag tikai
sporta baseinu. Tehniski un
fiziski baseinu nevarot
nodalīt no kompleksa. Arī
telpu tehniskais stāvoklis
prasot ieguldījumus. Ko-

mersantam tomēr esot ir
jācīnās, jāpiedāvā pakalpo-
jums iedzīvotājiem, jo tas ir
brīvais tirgus. Tad dome
varot iesaistīties, ievērojot
publiskā iepirkuma normas,
bet nevarot būt tā, ka pri-
vātais bizness balstītos uz
vienu – domes pasūtījumu.

Iepriekš pašvaldība
«Citrus SPA» baseinā ap-
maksāja peldēšanu arī pen-
sionāriem un brīvdienās visi
skolēni varēja peldēt bez
maksas. �

Kopējās investīciju pro-
jekta izmaksas ir 2 648 207,86
eiro (t.sk. būvdarbi, būvuz-
raudzība un autoruzraudzī-
ba), no kurām valsts budže-
ta finansējums ir 1 700 000,00
eiro un pašvaldības finansē-
jums – 948 207,86 eiro.

Kā informē novada paš-
valdības Attīstības nodaļas
vadītājs Ilmārs LUKSTS, Por-
maļa ielā strādās līdz de-
cembra vidum, ja to ļaus
laika apstākļi. Pie atbilsto-
šiem laika apstākļiem iece-

rēts izbūvēt asfalta pirmo
kārtu posmos, kur visi citi
darbi jau paveikti. Tehnolo-
ģiskais pārtraukums plānots
līdz maijam, bet darbus
atsāks ātrāk, ja tas būs
iespējams. Darbi jāpabeidz
līdz 2023. gada 31. decem-
brim.

Atbildot uz jautājumu,
kur būvnieki liek norakto
zemi un vēsturisko bruģi,
domes priekšsēdētāja viet-
nieks attīstības jautājumos
Kārlis STARS stāsta, ka

saskaņā ar līgumu visi atgū-
tie materiāli paliek būvdar-
bu veicējām, kas tos izman-

to pēc saviem ieskatiem. Tas
gan neattiecas uz ietvju
bruģi. To bruģi, kas ir labā

stāvoklī, nodod domei re-
montdarbiem novada terito-
rijā. Šo bruģi var lietderīgāk

varot izmantot lauku terito-
rijās. Piemēram, šovasar
Krustpils pagasta Spuņģēnu
ciemā ar lietotu bruģi tika
atjaunota ietve gar valsts
autoceļu un pie sporta zāles
un pagastmājas. Tā kā par
vēsturisko bruģi pirms raku-
mu veikšanas precīzi neesot
zināms, kur tas ir, tas paliek
būvnieka rīcībā. Lai to
izmantotu dome, tas būtu
jārok ārā atsevišķi, nevis
kopā ar grunti, jātīra, jāmaz-
gā, jāliek uz paletēm. Tas
palēninātu darba tempus ar
roku darba iesaisti un sadār-
dzinātu būvniecības izmak-
sas. Lai to darītu, būtu jāsa-
prot, kur pašvaldība grib šo
bruģi izmantot. Piemēram,
ietvēm, stāvlaukumiem tas
neder, jo prasības ir, lai tās
būtu gludas. Izmantošana
tātad būtu ierobežota. Tas
neesot nekas jauns, arī
iepriekš, veicot Rīgas ielas
pārbūvi, viss vēsturiskais
bruģis palicis būvuzņēmē-
jam. �

Visticamāk, šoziem skolēni brauks peldēt uz Ilūksti vai Līvāniem

Turpinās Andreja Pormaļa ielas pārbūve
Laika apstākļi noteiks, vai šogad varēs ieklāt pirmo asfalta kārtu

Pašlaik darbi norit dažādos atsevišķos ielas posmos – citur jau tiek liktas betona
apmales, bet citviet notiek apakšzemes komunikāciju izbūve.

D. GAGUNOVA foto

INESE ZONE
Kopš 26. jūlija Jēkabpilī notiek Andreja Pormaļa ielas

pārbūve. Šobrīd darbi noris šādos posmos: no Lauku
ielas līdz Blaumaņa ielai notiek apakšzemes komunikāci-
ju izbūve, no Blaumaņa ielas līdz Zaļajai ielai izbūvētas
apakšzemes komunikācijas zem brauktuves un norit
darbi pie ceļa segas konstrukcijas izbūves, no Akmeņu
ielas līdz Viestura ielai un no Zaļās ielas virzienā uz
Jēkaba ielas krustojumu notiek apakšzemes komunikāci-
ju izbūve zem brauktuves, savukārt no M. Lutera ielas
līdz Brīvības ielas rotācijas aplim ir izbūvētas apakšze-
mes komunikācijas, veikta brauktuves ceļa segas kons-
trukcijas izbūve un norit darbi pie betona apmaļu izbū-
ves. Šajos posmos satiksme ir ierobežota. Būvdarbus
veic SIA «Ošukalns».

INESE ZONE
Pagājušajā ziemā aktuāls bija jautājums par iespēju

skolēniem apmeklēt peldēšanas nodarbības. SIA
«Reāls», kas apsaimnieko ūdens relaksācijas centru
«Citrus SPA», piedāvāja Jēkabpils novada domei atpirkt
centra kompleksā ietilpstošo sporta baseinu vai pat visu
kompleksu, jo epidemioloģisko ierobežojumu dēļ nodar-
bības bērniem baseinā nenotika. Pašvaldība nevēlējas
slēgt līgumu par bērnu peldēšanas apmācību ar līdzšinē-
jiem noteikumiem, jo tie neesot izdevīgi domei, un
vaino baseina īpašniekus, ka viņi paši nav gādājuši, lai
baseins var darboties, ievērojot epidemioloģiskās prasī-
bas. Baseina īpašnieki sacīja, ka pašvaldība negrib atbal-
stīt uzņēmumu un sadarboties.

Saskaņā ar būvdarbu
līgumu darbus plānots
pabeigt līdz oktobra vidum.

Ir pabeigti rakšanas darbi un
izbūvēts ielu apgaismojums.
Šobrīd notiek ielas apmaļu

uzstādīšana un gājēju ietvju
izbūve. Saglabājoties labvē-
līgiem laika apstākļiem, tu-
vākajā laikā tiks uzsākta
brauktuves apakškārtas iz-
būve.

Šī projekta vispārējais

mērķis ir nodrošināt ražoša-
nas teritoriju sasniedzamību
Zīlānu, Mālu, Oļu un Ķieģeļu
ielā, videi draudzīgu un vi-
des ilgtspēju veicinošu teri-
toriālu izaugsmi un jaunu
darbavietu radīšanu atbil-

stoši Jēkabpils pilsētas paš-
valdības attīstības program-
mai. Projektā iekļauto piecu
ielu posmu pārbūves kopē-
jās izmaksas sākotnēji plā-
notas 4 565 154,33 eiro
a p m ē r ā , n o k u r ā m

3 669 580,20 eiro ir Eiropas
reģionālās attīstības fonda
finansējums.

ATTĪSTĪBAS
PĀRVALDES PROJEKTU

VADĪBAS NODAĻA

Būvdarbus Ķieģeļu ielas posmā plāno pabeigt līdz oktobra vidum

Projektā «Industriālās teritorijas piekļuves uzlaboša-
na un revitalizācija uzņēmējdarbības attīstībai Jēkabpils
pilsētas Ziemeļaustrumu daļā» turpinās Ķieģeļu ielas
posma pārbūves būvdarbi. Tos veic SIA «VIA».

Projekta laikā, veicot pārbūvi Ķieģeļu, Zīlānu, Mālu un Oļu ielā, tiek nodrošināta atsevišķu ražošanas teritoriju sasniedzamība un infrastruktūras uzlabošana.
Pašvaldības arhīva foto
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RUTA ŠTELMAHERE

***
nākam no biroju pļavām
treji papīru lauki nopļauti
par madarām margrietiņām
trejas word dokumentu pļavas
par sarkano āboliņu
pati māku rakstīt projektus asināt tāmes
tik vien lūdzu kultūrkapitāla fondu
lauku atbalsta biedrību
lai (ne)sameta kaudzītē
papīrgrozos un kompostos

***
ceļmalās vējš uzpūš magoņu liesmas
dūmaka tveice cīruļu dziesmas
garaiņi sviedri sakulti sviestā
pieturā suns kādu gaida cienīgs
akmens pīrāgs kūp saulē un piedeg
peldamies jasmīna ezera pienā
Tavos pagalmos vēl viena diena
mežrožu krūms deg un viss ir piedots
zum un vizuļo gavilē mutuļo dievnams

Padambji
kamēr iet saule pār pagalmu
pa lielceļu aizbrauc baļķvedējs
kaļ Arvīds lemesi smēdē
nāk radu bērni pa lielceļu
tie grāvmalā zemenes lasīs
un birztalā piegriezīs sēnes
iet Matildei raudiens uz leju
rokas tik smagas kā zeme
kad vāra tā saimei tupeņus
viņu pašu bērns debesīs klusē
dzeltēnu dzeltēnu klusumu
liek šķīvī kur ritinās tumsa
Padambjos saulei nenāk miegs
pie bitēm iet Matildes tante
pūš dūmekli nenorimis
meitēns kam neilona bantes

kamēr iet saule pār pagalmu
šķūņa ligzdā apmetas stārķi

brauc radu bērni kā dievnamā
svin mūžībai gadasvētkus
virs Padambjiem tūces spārdās
skrien bērni ar bitēm bārdās
kamēr iet saule pār pagalmu
tad nosēst uz dārzmalas dēļiem

LORETA MEIKŠĀNE

Pusceļā līdz mieram
Alkt pēc mīlestības.
Pēc tādas, kas slīcina jūras.
Pēc tādas, kuras vairāk par debess jumu,
Un atrast to parastā ziedā.
Noķert to kā pieneņu pūku.
Turēt sev klāt un nekad nepalaist vējā.
Alkt pēc kā tāda, par ko rakstīja Šekspīrs,
Atrast to pamestu pusceļā līdz mieram.
Alkt pēc mīlestības, kurai nav ne gala, ne malas.
Alkt, lai sirds pieder kādam citam.
Noslīkt tajā kā visdziļākajā jūrā
Un lidot kā debesu jumā.

Margrieta
Vai dārzā, pilnā ar visskaistākajiem ziediem,
Ar viskrāšņākajām puķēm
Būtu arī es?
Vai tu mani izvēlētos starp miljoniem citu?
Es, parastā lauku margrieta,
Tāda vienmuļa un prasta.
Vai starp krāšņākajām rozēm
Izvēlētos tu mani?
Tad es sevi mierinu,
Jo, domājams, es pat nebūtu izvēle.
Ko gan es darītu starp šiem ziediem,
Man vieta starp zāles stiebriem.
Kā gan es nonāktu šajā dārzā,
Kurā tu mājo katru dienu?
Pļavā tu arī nenāktu,
Tikai lai meklētu mani.

Spārni
Dievs zināja, ko dara,
Kad nedeva cilvēkam spārnus.
Viņš zināja, ka tad
Viņam apgriezt tos nāktos.
Dievs nedeva visiem vienādus spārnus,
Jo tādi jau bija putni.
Viņš katram savus iedod laikus,
Cilvēku spārni ir sapņi.
Dievs nedeva cilvēkam spārnus,
Jo zināja, ka ne visiem ir griba.
Mums kājas, kas staigā pa zemi,
Bet spārni – tie pieder pie debess.
Dievs zināja, ko dara,
Kad iedeva cilvēkam spārnus.
Tikai tādus, ne spalvu un pūku,
Bet cerības, ticības un gribas.

VIOLETA KĻAVIŅA

Meža rozes
Meža rozes rokā tveru,
Viņu ērkšķi sirdī duras.
Redzu tevi projām slīdam,
Sāpes mani zemē liec.

Atkal soda, kaut bez vainas,
Atņemts viss, pat mīlēt liegts.
Strauji izdziest prieka uguns,
Noriet saule, nakts ir tuvu.

Apņem sirdi auksta elpa,
Sastingst viss, par ledu kļūst.
Ietin zemi melna tumsa,
Esmu viens un visiem lieks.

Kaut ar stindzis, dzīvs vēl esmu,
Sirds jel pukst un sāpes jūt.
Meža rozes kairi tvan,
Liek tās mīlēt, mūžam ciest.

Pagātnes stāstnieks
Laiks nestāv uz vietas,
Viss mainās tev apkārt.
Kad pazīstams vecais
Par svešādu kļūst.

Nu viss te ir jauns
Un savādi kails,
Jo neraugās pretim
Tev lielgabals vecs.

Vēl vakar, kad gūlies,
Tas gozējās saulē
Pie pilsētas ielas,
Ko par Rīgu mēdz dēvēt.

Bet, austot jau rītam,
Tas Daugavā bēdzis,
Kur zivīm par pagātni
Mēmi tas vēstī.

Jo tagadnes Lāčplēsis
Cīniņā gājis
Un pagātnes stāstnieku
Dzelmē tas gāzis.

Mīlas uguns
Rīta rasā saules stari
Jaunu varavīksni rada.
Viss ap mani viz un laistās,
Spožās mīlas liesmās kvēl.

Slēpu klusi jūtas savas,
Jo man runāt nebij ļauts.
Tagad izkliegt varu skaļi:

«Saukšu eņģeli par savu!»

Jo es zinu, mīl tā mani,
Kaut ar klaidonis es svešs.
Ne man māju, ne ar mantas,
Ir tik sirds, kas karsti mīlē.

Dāvāšu tai debess tāles,
Samta pļavas, upes zilas.
Dāvāšu tai sevi pašu,
Jo man cita nav ko dot.

Sadegšu es mīlas mokās,
Ja to nevarēšu sniegt.
Tad kā eņģels baltiem spārniem
Sargāšu šo mīlu kvēlo.

LIGITA ĀBOLNIECE

Dievs ticēja…
Kad Pliekšāna vecāko dēlu
kristīja Kaldabruņas baznīcā
un ūdens no lielā kristāmtrauka
lija pār mazā Jāņa galvu,
varbūt jau tad Dievs viņa talantam noticēja
un nokristīja par Raini –
«šis vārds no lielceļiem ņemts,
tam pa lielceļiem jāstaigā».
Nezinu, vai lielais dzejnieks ticēja Dievam,
bet Dievs noticēja viņam.
Aizvilināja no mājām,
deva iespēju studēt,
piešķīra sievu – ne no ribas,
bet no dzejot gribas.
Elza Rozenberga. Aspazija. Iniņa.
Sākumā viņš to pielūdza kā elku,
bet Aspazija bija viņa elpa,
kas lika noticēt sev.
Radītājs izveda Raini no savas zemes
kā izraēlu no ēģiptiešiem
un nolika viņu uz mūsu tautai nepazītas dārgumu

kaudzes –
sveštautu labākajiem sacerējumiem,
kurus, negribēdams un atstumts juties,
viņš tulkoja un darināja vārdus.
Viņš radīja...
Neapjaušot, ka tā bija dzejnieka lielākā augstskola.
Līdz Rainis, sirds balsī ieklausījies,

padzēris pienu, ieēdis maizi,
paklājis mātes austo segu kā dzimtenes siltumu,
Itālijas un Šveices kalnu pakājē kāpa savā radošajā

«stikla kalnā».
Kalni ir tuvāk debesīm kā dievnamu toņi,
un brīvā dabā rakstīt vieglāk,
jo saulīte ir tā pati Tadenavā sasmeltā un svešumā

sildošā.
Kad Mefistofelis viņam ielika sirdī Mēnessmeitiņu,
arī tas nebija bez Radītāja ziņas.
Dievs ticēja Rainim.
Viņš izkārtoja dzejnieka ceļu dzīvē un pat aiz

tās robežām,
līdz 1965. gadam,
kad pie Raiņa pieminekļa atklāja pirmās Dzejas

dienas.
Un, kamēr tauta rakstīs, tās nebeigsies…

(08.08.2022)

* * *

Kopš izlasīju gāmatu
par savu tuvāko komponistu
Emīlu Dārziņu
un viņa draugu Jāni Poruku,
vilcieni Pļaviņu stacijai, kurai dzīvoju netālu,
brauc caur manu sirdi.
Es ticu, ka Jaunā Derība Emīla kabatā palika

neskarta!
Svētumu nevar sabraukt.
Tāpat kā viņa radīto un paša iznīcināto valsi.

Manas asaras sejo Melanholisko valsi,
kuru Poruka sievas mātes mājās Lāčos
naktī lapenē viņam nodiktēja eņģeļa balss
un kuru izglāba kāds diriģents, kas nenoticēja

tenkām.

(08.08.2022)

* * *

Šajā augustā Dievs cepina kā cepeškrāsnī.
Nešķiro ne zemi, ne laukstrādniekus,
ne ražu, ne ogotājus, ne atpūtniekus…

Kaukāza plūmītes nosauļojušās kā nēģerienes,
bet no zara vēl nekrīt.
Nav pienācis viņu laiks.
«Visām lietām ir savs nolikts laiks,»
rakstīts Grāmatu grāmatā.

Man ir klusa nojauta,
ka Radītājs vēlas izcept milzīgu kūku
visas Latvijas lielumā,
lai ikviens var nogaršot pa gabaliņam
no bezpajumtnieka līdz miljonāram.
Lai «viņu acis top atvērtas»
un viņi ierauga,
cik mūsu zeme ir skaista, ražīga un svētīta!

(18.08.2022)

Viens no dzejas pasāku-
miem notiks ceturtdien, 15.
septembrī, plkst. 18.30 Jē-
kabpils tautas namā, Mež-
rūpnieku ielā 2.

Šajā pasākumā, kura
nosaukumā «es nevaru tā
aiziet neatnācis…» likti vārdi
no Knuta Skujenieka dzejo-
ļa, jo īpaši atcerēsimies un
pieminēsim šī gada 25. jūlijā
mūžībā aizgājušo dzejnieku,
publicistu, atdzejotāju, izcilu
Latvijas personību Knutu
Skujenieku (1936–2022).

Daudzi dzejas cienītāji
Latvijā un citviet ir iepazinu-
ši K. Skujenieka dzeju gan
krājumos «Lirika un balsis»
(1978), «iesien baltā lakati-
ņā» (1986), «Sēkla sniegā»
(1990), «Mūsu dzīve nokal-
potā» (2007), «Nekā perso-
nīga» (2010) u.c., gan izla-
sēs «Līdz kailai rokai»
(1995), «Parkā par solu»
(1997), «Kā ozola saknei pēc
ūdens» (2012), gan Rakstu
astoņos sējumos (2003–
2008), kā arī viņa atdzejoju-
mus no spāņu, grieķu, ukrai-
ņu, zviedru, poļu, dāņu un

daudzām citām valodām.
Ļoti plašs un bagātīgs ir
Knuta Skujenieka devums,
viņa dzeja arī tulkota un
izdota ap piecpadsmit tautu
valodās, bet neaizmirsta-
mais dzejolis «Poga» tulkots
33 pasaules valodās.

Dzejas dienu pasākumā
ieklausīsimies Knuta Skuje-
nieka dzīves gājumā, dzirdē-
sim viņa dzejoļu lasījumus,
ieskatīsimies mūsu novad-
nieku Aigara un Guntara
Godiņu atmiņu mirkļu mo-
zaīkā, kura stāstīs par drau-
dzību ar Knutu Skujenieku
gadu garumā un šo radošo
personību sadarbību dzejā,
mūzikā un dziesmās.

Pasākumu rīko Jēkabpils
pilsētas bibliotēka un Jē-
kabpils tautas nams.

Anita RUBINE,
bibliotēkas Resursu

un datu pārvaldības
nodaļas bibliogrāfe

…tāds maigs un tramīgs
rudens ar sausām kājām iet…

/K. SKUJENIEKS/

Dzejas dienās atcerēsimies
Knutu Skujenieku

Klāt septembris, un
klāt arī tradicionālās, visus
laikus (jau sākot no 1965.
gada) pārdzīvojušās Dzejas
dienas. Arī Jēkabpilī un
novadā šonedēļ daudzviet
skanēs dzeja.

No 13. līdz 18. septem-
brim Zemessardzes 35.
kājnieku bataljons aktīvi
iesaistīsies militāro mācī-
bu «Namejs 2022» rudens
posmā.

Sadarbībā ar Aiz-
sardzības ministriju batal-
jons savā atbildības teritori-
jā organizēs esošo pašvaldī-
bu Civilās aizsardzības komi-
siju mācības «Pilskalns»,
izspēlējot dažādus krīzes
situāciju scenārijus. Šīs
mācības notiks 13. septem-
brī Preiļos, 14. septembrī
Līvānos, 15. septembrī Krās-
lavā. Mācību «Pilskalns»
mērķis ir uzlabot valsts un
pašvaldības institūciju iz-
pratni par atbildību sadalīju-
mu un praktisko rīcību mili-
tāra apdraudējuma gadīju-
mā. Mācību dalībnieki izspē-
lēs dažādus krīzes situāciju
scenārijus, kuros civilās aiz-
sardzības komisija pieņems
lēmumus un noteiks reaģē-
šanas plānus, lai militāra
apdraudējuma gadījumā
civiliedzīvotāji tiktu nodroši-
nāti ar pamatvajadzībām.

Savukārt 17. un 18. sep-
tembrī Līvānu novada Sutru
pagastā, Preiļu novadā un
Preiļu pilsētā tiks īstenoti
taktiski vingrinājumi, pār-
baudot karavīru, rezerves
karavīru un zemessargu
spēju veikt uzdevumus hib-
rīdkara un konvencionālā
apdraudējuma apstākļos.

Zemessardzes 35. kājnie-
ku bataljona mācības norisi-

nāsies iepriekš saskaņotās
vietās – Līvānu novada un
Preiļu novada teritorijā. Šajā
apvidū pārvietosies militārā
tehnika, karavīri un zemes-
sargi formas tērpos ar strēl-
nieku ieročiem. Iespējami
īslaicīgi satiksmes ierobežo-
jumi.

Mācību uzdevumu izpil-
des laikā tiks lietota mācību
munīcija un kaujas imitācijas
līdzekļi, kas rada troksni, bet
neapdraud cilvēku veselību
un dzīvību. Tomēr, atrodot

mācību vietās nezināmus
priekšmetus, tos aizliegts
aiztikt vai pārvietot. Militāro
mācību laikā tiks ievērotas
ugunsdrošības un dabas aiz-
sardzības prasības, izmanto-
tās teritorijas pēc uzdevumu
izpildes nepieciešamības
gadījumā tiks sakoptas.

Zemessardze aicina ie-
dzīvotājus ar sapratni izturē-
ties pret mācību aktivitā-
tēm, jo karavīri un zemes-
sargi trenējas realitātei
iespējami pietuvinātos

apstākļos, tādējādi nostipri-
not prasmes aizsargāt savu
atbildības teritoriju – nova-
dus, pilsētas, pagastus, cie-
mus.

Ilze KIVLENIECE,
Zemessardzes

3. Latgales brigādes
35. kājnieku bataljona

Civilmilitārās sadarbības
nodaļas jaunākā

speciāliste

Zemessargi Līvānu un Preiļu novadā piedalās
militārajās mācībās «Namejs 2022»

Foto no Zemessardzes 35. kājnieku bataljona arhīva

– Konkursa uzdevums
bija veidot zīmējumu monē-
tas cilnim. Cilnis – tās ir
pabeigtas līnijas, faktiski tēl-
niecības darbs. No mūsu
filiāles audzēkņiem konkur-
sā piedalījās deviņi, bet
godalgotas vietas ieguva
septiņi skolēni: Hugo Miku-
šāns, Anne Zālīte, Sanita
Gabranova, Kārlis Lācītis,

Rudīte Vasjurina, Dāvids
Borovskis un Z i ta God-
ļevska, – stāsta Jēkabpils
Mākslas skolas Zasas filiāles
skolotāja Anda SVARĀNE.

Kā secina organizatori,
konkursantu zīmējumi
daudzpusīgi atspoguļo
mūsu valsts nākotnes paau-
dzes pasaules redzējumu un
būtiskas pamatvērtības –

ģimene, draugi, mīlestība,
dzimtene, daba, planētas
ekosistēmas aizsardzība,
miers.

No šā gada 9. oktobra
līdz 2023. gada 15. janvārim
Latvijas Nacionālā mākslas
muzeja galvenās ēkas 4. un
5. stāva izstāžu zālēs (Rīgā,
Jaņa Rozentāla laukumā 1)
būs skatāma Latvijas Bankas

simtgades izstāde «Vērtību
zīmes». Rīkotāji sola, ka
izstāde kļūs par vizuāli pie-
sātinātu piedzīvojumu – tās
inovatīvi risinājumi raisīs
emocijas, būs saistoši un
izglītojoši visu paaudžu
apmeklētājiem. �

Daži no Zasas skolēnu veidotajiem un godalgas saņēmušajiem darbiem konkursā par godu Latvijas Bankas simtgadei.
Foto no Jēkabpils Mākslas skolas Zasas filiāles arhīva

Skolēni no Zasas gūst panākumus Latvijas Bankas
rīkotajā konkursā

ILZE BIČEVSKA
Lai īstenotu Latvijas Bankas simtgadei veltītā pilsētvi-

des objekta ieceri, 2022. gada pavasarī Latvijas
Nacionālais mākslas muzejs sadarbībā ar Latvijas Banku
organizēja zīmējumu konkursu Latvijas mākslas skolu
audzēkņiem «Mūsu pasaule – mūsu nākotne». Tajā pie-
dalījās vairāk nekā 900 bērnu un jauniešu no visas
Latvijas, un 369 interesantākie žūrijas atlasītie darbi tika
iekļauti vienotā vides objektā «Mūsu saule».
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Telefona sagatavošana
drošai lietošanai

Pirmais solis ir atsevišķa
lietotāja konta izveidošana,
norādot patieso bērna vecu-
mu, kas palīdzēs ierobežot
piekļuvi vecumam nepiemē-
rotai informācijai, piemē-
ram – vardarbībai, seksuāla
rakstura informācijai, bīsta-
mām vai riskantām darbī-
bām, biedējošam un bēr-
nam nesaprotamam satu-
ram. Otrais solis ir vecāku
kontroles rīku uzstādīšana,
kas ir pieejami gan Android,
gan Apple ierīcēm. Tie vecā-
kiem palīdz uzraudzīt, kādas
lietotnes un spēles bērns
lejupielādē savā viedierīcē,
tādējādi pasargājot viņu no
nevēlama satura un apdrau-
dējumiem. Tāpat vecāku
kontroles rīki ļauj izvairīties
no riska lejupielādēt maksas
lietotnes, par kurām maksa
tiek iekasēta no vecāku vai
bērna maksājuma kartes.

Kā šie rīki darbojas?
Apple Family Sharing rīks
ikreiz, kad bērns uzsācis
jaunu pirkumu vai bezmak-
sas lejupielādi App Store, uz

vecāku iPhone vai iPad ierīci
nosūta pieprasījumu apstip-
rināt vai noraidīt šo darbību.
Tas nozīmē, ka bez vecāka
atļaujas bērns neko nevar
lejupielādēt savā viedtālrunī.
Savukārt Android ierīcē
iestatot vecāku kontroles
rīku Family Link, vecāki var
noteikt, kādu saturu attiecī-
gajā ierīcē var iegādāties vai
lejupielādēt no Google Play,
pamatojoties uz vecuma
ierobežojumu.

Nākamais solis ir Drošas
meklēšanas režīma aktivizē-
šana meklētājprogrammu,
piemēram, Google, iestatīju-
mos. Tas palīdzēs izfiltrēt
attēlu, videoklipu un tīmekļa
vietņu meklēšanas rezultā-
tus no bērna vecumam
neatbilstošas informācijas.

Ceturtais solis ir nevēla-
mu reklāmu ierobežošana ar
Google konta iestatījumu
palīdzību. Norādot patieso
lietotāja vecumu, liekā infor-
mācija tiek izfiltrēta.

Kādus jautājumus
izrunāt ar bērnu?

Lai arī kādus tehniskus

paņēmienus vecāki neiz-
mantotu, tā ir tikai daļa no
tā, ko var darīt, lai pasargā-
tu savus bērnus. Tāpēc,
pirms dot viedtālruni bēr-
nam, ir jāpārrunā, kā to
droši lietot. Ņemot vērā
sociālo tīklu popularitāti,
noteikti ir jāapspriež sociālo
tīklu izmantošana. Piemē-
ram, TikTok, YouTube, In-
stagram, Snapchat, Face-
book paredzēti tikai no 13

gadiem, bet WhatsApp – no
16 gadiem. Ir skaidrs, ka reti
kurš ievēro vecuma ierobe-
žojumus sociālajos tīklos,
taču tie ir noteikti, ņemot
vērā bērnu zināšanas un
spējas parūpēties par savu
drošību. Svarīgi ar bērnu
kopā izskatīt privātuma un
drošības iestatījumus sociālo
tīklu platformās un izvēlē-
ties bērna vecumam atbil-
stošākos. Tikpat svarīgi ir

parūpēties, lai vismaz pir-
majā klasē būtu ierobežots
ekrānlaiks.

Tāpat bērnam jāpaskaid-
ro, ka ne viss, kas sociālajos
tīklos tiek publicēts, ir patie-
sība. Tāpēc informācija so-
ciālajos tīklos un internetā ir
jāizvērtē kritiski un jāapvai-
cājas vecākiem, ja rodas
šaubas par tās patiesumu.
Lai vecāki zinātu, ko viņu
atvases dara sociālajos tīk-

los, ir vērts piesekot sava
bērna kontiem. Tā vecāki
būs informēti, ko bērns
publicē, ar ko dalās, kam
seko un spiež patīk. Liet-
derīgi ir arī izpētīt, kādas
personas seko bērna kon-
tam. Nākamais būtiskais
aspekts, ko vērts izrunāt, ir
par privātas informācijas
ievietošanu sociālo tīklu
platformās. Piemēram, ja
bērns regulāri filmē video
mājās un dalās ar tiem
sociālajos tīklos, kāds to var
izmantot ļaunprātīgi – kā
ceļvedi uz jūsu māju vai, lai
bērnu izsmietu un pazemo-
tu.

Ir arī jāpabrīdina par vil-
tus kontiem un jāpiekodina,
ka svešiniekiem nevar uzti-
cēties, pat ja liekas, ka cil-
vēks ir jauks un draudzīgs.
Jāizskaidro, kāpēc nekādā
gadījumā nesūtīt intīmas
fotogrāfijas vai bez vecāku
ziņas nedoties uz tikšanos
klātienē, kā arī nevērt vaļā
saites, kas var saturēt vīru-
sus.

Nobeigumā bērnam ir
jāizstāsta, kur meklēt palī-
dzību – pie vecākiem, peda-
gogiem vai zvanīt uz uzticī-
bas tālruni 116111, vai rak-
stīt mobilajā lietotnē «Drošs
internets». Tāpat jāierāda,
kur sociālo mediju platfor-
mās atrodas pogas saziņai
ar administrāciju, ja radušās
problēmas un nepieciešama
palīdzība.

Maija KATKOVSKA,
Drossinternets.lv

vadītāja

Kas jāņem vērā, uzticot bērnam
pirmo viedtālruni?

Pašreizējais normatīvais
regulējums paredz atbalstīt
tikai vienu studējošo grupu
pēc sociālām pazīmēm –
studējošos no daudzbērnu
ģimenēm. Tomēr ir ļoti svarī-
gi augstākās izglītības sistē-
mā integrēt arī bāreņus un
bez vecāku apgādības pali-
kušos jauniešus, kā arī stu-
dējošos ar invaliditāti. Kā
liecina Pasaules bankas pētī-
jums par nepieciešamajiem
uzlabojumiem Latvijas aug-
stākās izglītības finansēša-
nā, kā arī vietējo un starp-
tautisko organizāciju reko-
mendācijas, Latvijā studējo-
šo iespējas iegūt augstāko
izglītību ir saistītas arī ar
ģimenes sociālekonomisko
situāciju. Tā daudziem stu-
dējošajiem rada nevienlīdzī-
gus apstākļus, it īpaši attie-
cībā uz pilnvērtīgu, finansi-
āli stabilu un neatkarīgu
dalību augstākās izglītības
iegūšanā.

Uz stipendiju šajā stu-
diju gadā var pretendēt
studenti

• no daudzbērnu ģime-
nēm;

• bāreņi un bez vecāku
apgādības palikušie jaunieši;

• ar I un II grupas invali-
ditāti.

Lai pieteiktos stipendijai,
šo sociālo grupu studentiem
jābūt imatrikulētiem 1. kur-
sā koledžas un bakalaura
līmeņa programmās pilna
laika klātienē valsts un pri-
vātajās augstskolās un kole-
džās. Pieteikties var arī tad,
ja studējošais atjaunojas
studijām 2022. gada rudens
semestrī pēc studiju pārtrau-
kuma koledžas un bakalaura
līmeņa programmās pilna
laika klātienē. Šoruden sti-
pendijai var pieteikties arī 2.
kursā studējošie – tajā skaitā
arī tie, kuri stipendiju saņē-
ma jau 1. kursā, ja vidējā
svērtā atzīme iepriekšējā
semestrī ir «6» un augstāka.

Studējošajiem no daudz-
bērnu ģimenēm sociālo sti-
pendiju «Studētgods» sāka
piešķirt no 2021./2022. stu-
diju gada. Katrā nākamajā

studiju gadā stipendijas
saņēmējiem pievienojas
nākamajā kursā studējošie.
Stipendija noteikta 160 eiro
apmērā 10 mēnešus gadā.

Stipendijas piešķiršanai
izvirzīti vairāki nosacījumi.
Tā, centralizēto eksāmenu
rezultātiem matemātikā jā-
būt ne zemākiem par 30%,
bet latviešu valodā ne zemā-
kiem par 40%. Savukārt stu-
diju laikā vidējai svērtajai
atzīmei jābūt 6 un augstāk,
studentam jābūt sekmīgam
un bez akadēmiskiem parā-
diem. Kritēriji tiek pārskatīti
reizi semestrī.

Izvērtējot sociālās sti-
pendijas «Studētgods» pie-
teikumu rezultātus, Izglī-
tības un zinātnes ministrija
apsvērs iespēju arī turpmā-
kajos gados paplašināt sti-
pendiātu loku ar jaunām
studējošo kategorijām, tā-
dējādi stiprinot sociālo di-
mensiju augstākajā izglītībā.

Pieteikties stipendijai
«Studētgods» var, izmanto-
jot Latvija.lv pakalpojumu.
Plašāka informācija IZM
tīmekļvietnē.

IZM
KOMUNIKĀCIJAS

NODAĻA

Dabas aizsardzības pār-
valdes eksperti apliecina,
ka Cēsu novada Drabešu
pagasta dīķī pirmo reizi
novērotas invazīvas saldū-
dens medūzas Craspeda-
custa sowerbii. Aptuveni
divu eiro monētas lielās,
balti caurspīdīgās medū-
zas cilvēka veselībai un
dzīvībai nav bīstamas. Vis-
ticamāk, ka tās izplatīsies
arī citās ūdenstilpēs, tādēļ
aicinām ziņot par citiem
sugas novērojumiem, rak-
stot ziņu uz invazivs@
daba.gov.lv.

Cilvēku neapzināta rīcība
un klimata pārmaiņas ir gal-
venie iemesli, kā dēļ šī suga
jau kopš pagājušā gadsimta
izplatās aizvien tālāk no
savas izcelsmes vietas –
Ķīnas un Japānas un šobrīd
ir sastopama visos kontinen-
tos, izņemot Antarktīdu.
Latvijā, visticamāk, tās
nokļuvušas ar putniem, pie-
līpot tiem pie kājām, vai ar
eksotisku ūdensaugu stā-
diem, jo spēj noteiktā attīs-
tības stadijā iztikt bez
ūdens. Saldūdens medūzas
barojas ar fitoplanktonu un
potenciāli var būt barības
konkurents zivju mazuļiem.

Dabas aizsardzības pār-
valdes īstenotais projekts
LIFE REEF, kas līdz šim iepa-

zinis medūzas jūras ekosis-
tēmā, pētīja arī Drabešu
pagasta medūzas. Projekta
vadītāja Ilze SABULE atklāj,
ka «šo medūzu precīzs ceļš
līdz Latvijai nav zināms.
Tāpat arī sugas ietekme uz
Latvijas ekosistēmām nav vēl
izpētīta, tādēļ medūzas
nevajag pārvietot un speciāli
izplatīt. Par saviem novēro-
jumiem aicinām ziņot, jo
šāda informācija palīdzēs
izprast sugas izplatīšanās

ātrumu un veidus».
Saldūdens medūzas jau

agrāk novērotas Polijā,
Zviedrijā, Somijā un Krievijā,
kā arī 2002. gadā konstatē-
tas Lietuvā netālu no Nemū-
nas upes. Arī Lietuvas me-
dūzu izcelsme joprojām ir
neskaidra.

Gunta GABRĀNE,
LIFE REEF projekta

koordinatore

Stipendijas «Studētgods» saņēmēju
lokam piepulcēsies arī bāreņi
un studējošie ar invaliditāti

Latvijā pirmo reizi konstatēta
invazīva saldūdens medūzu suga

Vairums vecāku pirmo viedtālruni savai atvasei iegā-
dājas, bērnam uzsākot skolas gaitas. Lai arī pirmklas-
nieks gluži labi varētu iztikt ar podziņu telefonu, dažādu
apsvērumu dēļ vecāki parasti dod priekšroku viedtālru-
nim ar interneta pieslēgumu. Pirms uzticēt ierīci bēr-
nam, ir svarīgi to sagatavot drošam darbam internetā
un pārrunāt ar bērnu drošas uzvedības ABC internetā.

Medūza ir divu eiro monētas lielumā. Tā izplatās jau arī
vairākās kaimiņvalstīs. E. ŠELENGOVAS foto

Sociālās stipendijas «Studētgods» saņēmēju lokam
pievienosies divas jaunas studējošo grupas – bāreņi un
bez vecāku apgādības palikušie jaunieši un personas ar I
vai II invaliditātes grupu. To paredz Izglītības un zināt-
nes ministrijas sagatavotie grozījumi noteikumos par
stipendijām, kas izskatīti Ministru kabineta sēdē.

Līdz 1. jūlijam balvai
varēja pieteikt cilvēkus vai
cilvēku grupas, kas ar izci-
liem sasniegumiem darbojas
kādā nozarē, iedvesmo un
iesaista citus. Saņemti ļoti
daudzi skaisti un iedvesmo-
joši pieteikumi. Ar stāstiem

iepazinās žūrija, kuras sastā-
vā bija fonda «Viegli» un
Imanta Ziedoņa muzeja pār-
stāvji, Jēkabpils novada
pašvaldības un Kultūras pār-
valdes cilvēki, izlemjot, kuri
pieci Sēlijas novadnieki pel-
nījuši balvas kādā no pie-

cām nominācijām: «Sēlijas
Taureņu uzbrukums», «Sē-
lijas kedas», «Sēlijas Zemi es
mācos», «Sēlijas rabarbers»
un «Sēlijas bize».

Šī gada nominanti ir:
Una Kukle; tērpu mākslinie-
ce Kristīne Kalēja; keramiķe,
mākslas pedagoģe un bied-
rības «Sēļu pūrs» vadītāja
Anda Svarāne; «ZaigaArt»
vadītāja Zaiga Rebane; Se-
ces pagasta kultūras nama
vadītāja Astrīda Mencen-
dorfa; mūzikas skolotāja,
vokālo ansambļu vadītāja
Ruta Jakovļeva; skolniece
Zanda Zaļakmene; skolnieks
Raitis Daudzvārds; z/s «Pil-

kalne» īpašnieki Valdis Tom-
sons un Irma Tomsone; LLKC
Aizkraukles biroja vadītāja;
SIA «Jix» īpašniece Madara
Vēvere; rožu stādu audzēta-
vas «Greķāni» saimnieki
Līču ģimene; uzņēmēji Čā-
mānu ģimeme; SIA «Kro-
nīšu kokapstrāde» – Artis
Kronītis; SIA «Gretes» –
Vents Aperāns; z/s «Čai-
dāni» – Raimonds Leitis,
Emīlija Ozoliņa; Bebrenes
pagasta pārvaldniece Benita
Štrausa; pensionārs, Ērber-
ģes muižas gids pēc sirds
aicinājuma Elmārs Vectirāns;
novadpētniecības mājas
«Paula Sukatnieka «Apsī-

tes»» vadītāja un biedrības
«Dvietes vīnogas» ideoloģis-
kā centra vadītāja Vanda
Gronska; bibliogrāfe V. An-
cīša Aknīstes bibliotēkā Līga
Jaujeniece; skolotāja, vēstu-
res pētniece Ilga Bruņeniece;
Jēkabpils novada Leimaņu
bibliotēkas vadītāja Līga
Lācīte; mākslinieciskās daļas
vadītājs Jaunjelgavas kultū-
ras centrā Eduards Kaļķis;
pensionāre, vēsturniece Li-
dija Ozoliņa; angļu filoloģe,
angļu valodas skolotāja
Skaidrīte Medvecka.

Kuri cilvēki saņems bal-
vas, uzzināsim apbalvošanas
ceremonijā, kas 16. septem-

brī pulksten 19.00 notiks
Zasas tautas namā. Pasā-
kumā par muzikālo nofor-
mējumu rūpēsies Jēkabpils
novada mūziķi un Jānis
Holšteins-Upmanis, pēc tam
uz dančiem aicinās Dignājas
pagasta lauku kapela «Dig-
na».

Lai apmeklētu ceremoni-
ju, bezmaksas ielūgumus
var saņemt Zasas tautas
namā, rakstot e-pastā:
zasaskn@jekabpils.lv.

Ilze CEKULE,
Zasas tautas nama

vadītāja

Variešu pagasta «Kok-
lēs» augustā noslēdzās
biedrības «Aloksnīte» re-
alizētais LEADER mācību
projekts – nodarbības «Ra-
došs cilvēks – sabiedrības
vērtība».

Tā kopējās izmaksas ir
2 000 eiro, no tām 90% ir
ELFLA LEADER finansējums
(1 800 eiro) un 10% – Jē-
kabpils novada pašvaldības
līdzfinansējums (200 eiro).
Projekta realizēšanas laikā
tika sasniegts tā mērķis –
veicināt dalībnieku iesaistī-
šanos attīstības iniciatīvās,
dažādu sabiedrības grupu
integrāciju, ar praktisku dar-
bošanos veicināt cilvēku
radošumu. Nodarbības ap-
meklēja 12 cilvēki, kurus
nodarbību vadītāji iedroši-
nāja būt uzņēmīgiem, radīt
pārliecību par savām idejām
un spējām tās īstenot pēc
mācību noslēguma. Darbo-
joties radošo darbnīcu gru-
pā, dalībnieki varēja viens
otru papildināt, atbalstīt un
iedrošināt.

Mūsdienu sabiedrībai ir
nepieciešami radoši cilvēki,
kas veiksmīgi attīstīta savas
prasmes, pielāgojas darba
tirgum. Šī brīža situācija val-
stī un pasaulē ietekmē iedzī-
votāju finansiālo un emoci-

onālo labklājību. Piespiedu
paradumu maiņa, ikdienas
slodzes pieaugums vai dīk-
stāve visvairāk ietekmē so-
ciāli mazaizsargāto sabiedrī-
bas grupu labbūtību. Lai cil-
vēks nebūtu sociālās vides
upuris, viņam jāuzlabo
radošā domāšana, pašizteik-
šanās, jāizvērtē un jāmaina
savas ierastās rīcības un
attieksmes. Šādas iemaņas
bija iespējams apgūt mācību
projektā profesionālu un
kompetentu speciālistu

vadībā.
Līga Diura vadīja makra-

mē jeb mezglošanas nodar-
bības, kas ir nomierinoša,
pat meditatīva rokdarbu
tehnika praktisku un deko-
ratīvu lietu izgatavošanai no
dažādām auklām, piemē-
ram, puķpodu turētāji, sie-
nas dekori. Nodarbību vadī-
tāja Marina Potjomkina ie-
pazīstināja ar pašcietējošā
polimērmāla īpašībām, tika
apgūta rotaslietu izgatavo-
šana, Olga Orlova – ar zīmē-

šanu EBRU tehnikā. Tajā
zīmējums tiek radīts ar krā-
sām, kuras neizšķīst ūdenī,
bet paliek uz ūdens virsmas,
veidojot neatkārtojamus
ornamentus. Jolanta Rubine
iepazīstināja ar apzinātas
zīmēšanas metodi – neiro-
grafiku, kas aktivizē sma-
dzeņu darbību un palīdz
ieraudzīt jaunus risinājumu
ceļus.

BIEDRĪBAS
«ALOKSNĪTE»

teksts un foto

Zasas tautas namā notiks pirmā «Sēlijas Laiks Ziedonim»
nominantu cildināšanas ceremonija

Šajā rudens cēlienā Vīpes
amatniecības centrs «Mā-
zers» mīļi gaida ikvienu, kas
vēlas apgūt aušanas pras-
mes. Var būt ar un bez
priekšzināšanām. Nodarbī-
bas vadīs pieredzes bagātā
tautas daiļamata meistare
Maija Kulakova.

Pirmā tikšanās reize būs
ceturtdien, 15. septembrī,
no plkst. 16.00 Vīpes amat-
niecības centra «Māzers»
telpās. Tad arī kopīgi vieno-
simies par visiem izdevīgu
mācību grafiku. Meistar-
klases ilgums – 3 stundas.
Papildu informācija un
iepriekšēja pieteikšanās pa
tālruni 29283717.

Egita GALIŅA

Skaistā tradīcija cildināt cilvēkus Latvijā, piešķirot
apbalvojumu «Laiks Ziedonim», uzsākta 2014. gadā, lai
iedvesmotu, novērtētu un cildinātu jaunradi, kā arī dzej-
niekam Imantam Ziedonim svarīgās vērtības – izcilību,
degsmi, sūtību, stāju, veiksmi un savpatību, kas ik gadu
tiek meklētas pretendentu personībās. Jau piecus gadus
notikusi arī Ziedoņa balvas saņēmēju meklēšana
Zemgales novadā, bet šopavasar pirmo reizi tika izsludi-
nāts konkurss «Sēlijas Laiks Ziedonim». To organizē
Jēkabpils novada Kultūras pārvalde un Jēkabpils novada
pašvaldība sadarbībā ar Imanta Ziedoņa fondu «Viegli».

Pēc mācību beigām dalībnieki turpinās darboties biedrības telpās un izmantot
apgūtās prasmes, kas vienlaikus ir arī radošs laika pavadīšanas veids.

«Māzerā» var apgūt aušanas prasmes

Esi kādreiz sapņojis, kā tas būtu – izņemt no stellēm paša austu grīdceliņu, lakatu,
brunču audumu vai jebko citu? Mums ir piedāvājums – pārvērt savus sapņus sirds
darbos!

Nodarbības «Radošs cilvēks –
sabiedrības vērtība» noslēgušās

Atsevišķos ceļu posmos ieklāts jauns asfalts vai veikta
dubultās virsmas apstrāde. Ozolu ielā darbi veikti
posmos 160 m un 270 m garumā, Biržu ielā – 600 m
garumā un tālāk pa ceļu Brodi–Āres līdz Brodu ciema
robežai – 450 m garumā. Darbus veica SIA «Ošukalns».
Pie daudzdzīvokļu mājām paplašinātas auto stāvvietas
un izbūvēta lietus ūdens novadīšana.

Sagatavoja J. APĪNIS
Pašvaldības arhīva foto

Nobeigumam tuvojas ceļu
atjaunošanas darbi
Ābeļu pagasta Brodos

Maršrutā Pļaviņas–Vie-
talva–Pļaviņas ir jauns rīta
reiss pulksten 6.37 no pietu-
ras «Pļaviņas», un tas kursēs
no pirmdienas līdz piektdie-
nai. Savukārt reiss, kas līdz
šim darba dienās tika izpil-
dīts no pieturas «Pļaviņas»
pulksten 6.10, turpmāk būs
tikai skolēnu vasaras brīvlai-
kā (no 1. jūnija līdz 31. au-
gustam). Skolas laikā divos
reisos maršrutā Pļaviņas–
Siljāņi–Pļaviņas ir iekļautas
vairākas papildu pieturas.

Sabiedriskā transporta
pakalpojumus minētajos
maršrutos nodrošina SIA
«Tukuma auto». Izmaiņas

Autotransporta direkcija vei-
kusi pēc Aizkraukles novada
pašvaldības Pļaviņu apvienī-
bas pārvaldes ierosinājuma.

Sagatavoja J. APĪNIS

Izmaiņas divos autobusu
maršrutos
Pļaviņu apkārtnē

Lai skolēni varētu ērtāk nokļūt Pļaviņu izglītības
iestādēs un pēc stundām doties mājup, no 12. septem-
bra ir nelielas izmaiņas reģionālo autobusu maršrutos
Pļaviņas–Vietalva–Pļaviņas un Pļaviņas–Siljāņi–Pļaviņas.
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Lai iepazītos ar atjau-
nojamās enerģijas kopienu
(AEK) darbību, Itālijas Pje-
montas reģiona Kuneo
provinces Maljano Alpi
pašvaldībā šovasar (no 27.
līdz 30. jūnijam) COME
RES projekta ietvaros vie-
sojās Latvijas pašvaldību,
nevalstiskā sektora un
valsts institūciju pārstāvji.
Vizītes laikā viņi izzināja
gan Maljano Alpi enerģijas
kopienu darbības konkrē-
to pieredzi, gan to, kā Itā-
lijā kopumā tiek veicināts
decentralizētais atjaunoja-
mās enerģijas (AER) iegu-
ves modelis. No visa dzir-
dētā un redzētā dažas lie-
tas ir iespējams izmantot
arī Latvijā.

AEK izveides soļi un iein-
teresēto pušu savstarpējā
komunikācija, AEK saražotās
enerģijas datu pārvaldība,
izmantojot digitālo platfor-
mu, kas sekmē elektroapgā-
des sistēmu efektīvu noslo-
dzi, AEK darbības iekļauša-
na pašvaldības attīstības
dokumentos, tajā skaitā
saules PV paneļu uzstādīša-
na uz pašvaldības ēku jum-
tiem kā viena no iespējām
jaunāko tehnoloģiju izvieto-
šanai – varētu būt daži no
Itālijas pieredzes elemen-
tiem, kas noderīgi arī Lat-
vijā.

Maljano Alpi un tās pie-
redzi pārņemošo Itālijas
pašvaldību pārstāvji, eksper-
ti no Itālijas Jauno tehnolo-
ģiju, enerģētikas un ilgtspē-
jīgas ekonomikas attīstības
aģentūras (ENEA), vairākām
Itālijas universitātēm, ener-
ģijas nozares organizācijām
ciemiņus no Latvijas iepazīs-
tināja ar politiskajiem, plā-
nošanas, juridiskajiem,
finansiālajiem, tehniskajiem
risinājumiem, pieejām un
instrumentiem, kas veicina
AEK veidošanos, darbību,
attīstību.

«Paldies, ka izvēlējāties
apmeklēt mūsu kopienu un
uzklausīt mūsu pieredzi! Šis
temats mums ir ļoti sva-
rīgs,» uzrunājot klātesošos,
uzsvēra Maljano Alpi pašval-
dības mērs Marco BAILO.
Viņš izteica gandarījumu par
klātienes tikšanos, kas pēc
Covid-19 pandēmijas divu
gadu ierobežojumiem noti-
ka pirmo reizi.

Pirmā AEK top pēc
pašvaldības iniciatīvas

Maljano Alpi pašvaldība
2020. gada decembrī ir iz-
veidojusi pirmo AEK Itālijā –
«Enerģijas Rātsnams – 1».
Pašvaldība uz rātsnama jum-
ta ir uzstādījusi 20 kWp jau-
das saules PV paneļu sistē-
mu un nodrošinājusi viedās
tehnoloģijas saražotās elek-
trības plūsmu vadībai un
uzskaitei.

Rātsnama vajadzībām
nepatērēto enerģiju iespē-
jams kopīgot citu AEK dalīb-
nieku vajadzībām vai arī
neizmantoto elektrību pār-
dot. Kopīgošana notiek ar
esošo sadales tīklu palīdzī-
bu, tādējādi saražotā elektrī-
ba tiek patērēta vietējās bib-
liotēkas, skolas, sporta zāles
un vairāku mājsaimniecību
vajadzībām. Pašvaldība ir
iegādājusies arī divas elek-
trisko automobiļu uzlādes
iekārtas.

Kopējās pašvaldības in-
vestīcijas ir aptuveni 100
tūkstoši EUR. Itālijas pirmās
AEK juridiskā forma ir bied-
rība; pilsētas mērs ir tās
priekšsēdētājs. Maljano Alpu
pašvaldībā (32,6 km2) dzīvo
22 300 iedzīvotāji, savukārt
pašā Maljano Alpi pilsētā –

gandrīz 2 200 iedzīvotāji.
Mazākas izmaksas par

elektroenerģiju ir galvenais
ieguvums visiem, kuri iesais-
tījušies AEK. Līdzekļu iegu-
vumu pašvaldība izmanto
sociālajai programmai. Sa-
vukārt no tehniskā viedokļa
elektrības kopīgošana dod
iespēju optimizēt uzstādā-
mo saules PV paneļu jaudu.

Pirmās AEK sekmes ir
rosinājušas lielu sabiedrības
interesi un veicinājušas jau-
nu AEK izveidi gan pašā
Maljano Alpi pilsētā, gan šī
pašvaldības virzītā modeļa
pārņemšanu, parakstot sa-
darbības līgumus ar 12
citām Itālijas pašvaldībām.

Skaidra izpratne
par energokopienu
nākotni

Itālija vēlas īstenot tādu
pāreju uz AER izmantošanu,
kurā būtu nodrošināta mo-
derna, stabila tiesiskā vide,
stiprinātas enerģijas patērē-
tāju tiesības, nodrošinātas
pietiekamas valsts un privā-
tās investīcijas, veicinātas
videi draudzīgas darbavietas
modernā, augošā ekonomi-
kā.

Tāpēc lielas investīcijas
(2.2 miljardi EUR) AEK, kā

arī citu enerģijas kolektīvās
pašražošanas apvienību iz-
veidei paredz Itālijas At-
veseļošanas un noturības
mehānisma plāns – aptuve-
ni 2000 MW jaunas saules
fotovoltu (PV) jaudas uzstā-
dīšanu visā valstī līdz 2026.
gadam. Tas veidotu aptuve-
ni 10 procentus papildināju-
mu pie jau esošajām saules
PV jaudām.

Vidusjūras valstī ir
skaidrs priekšstats par AEK
attīstīšanu, ko nosaka gan
nepieciešamība palielināt
AER izmantošanu, gan vaja-
dzība veicināt ilgtspējīgu
vietējo un reģionālo attīstī-
bu. 2022. gada maijā Itālijā
bija vismaz 100 AEK un citas
enerģijas pašpatēriņa apvie-
nības (35 darbojās, 41 –
izveides procesā, 24 spēru-

šas pirmos soļus ceļā uz
nodibināšanos) – šie skaitļi
parāda ļoti aktīvu attīstības
dinamiku pēdējā pusotra
gada laikā.

Ieklausās, skatās, pētī,
jo vēlas izmantot
iespējas

Viena no interesantāka-
jām Itālijas iezīmēm ir AEK
attīstības eksperimentālā
fāze. Vispirms ir izveidoju-
šās mazas AEK, jo spēkā bija
ierobežojoši nosacījumi –
līdz 200 kW kopējā jauda un
pieslēgums pie vienas vidējā
sprieguma apakšstacijas.
Šobrīd ir radīts normatīvais
ietvars, lai 2022. gada rude-
nī dotu iespēju veidot arī lie-
lākas AEK – līdz 1 MW vie-
nai uzstādītai iekārtai jau
pie augstsprieguma apakš-
stacijas.

Normatīvā ietvara attīstī-
bas process nosaka arī tur-
pmāko AEK attīstību Mal-
jano Alpi. 2021. gadā pilsē-
tā ir uzstādīti papildu saules
PV paneļi, kas bija sākums
vēl divām citām AEK, sasnie-
dzot kopējo jaudu 2022.
gada maijā – 108 kWp. Ko-
pumā šajās AEK ir iesaistīju-
šies septiņi pašražotāji un
40 lietotāji.

Balstoties uz jauno Itā-
lijas normatīvo regulējumu,
2022. gada nogalē ir plā-
nots visas mazās Maljano
Alpi AEK apvienot vienā lie-
lākā kopienā.

Pievienojas politiski
svarīgam dokumentam

Maljano Alpi 2020. gadā
ir pievienojusies Turīnas
Politehniskās universitātes
(Politecnico di Torino) Ener-
ģētikas centra «Enerģijas
kopienu manifestam par
iedzīvotāju centrālo vietu
jaunajā enerģijas tirgū».
Pirmās un arī nākamo AEK
izveide ir notikusi saskaņā ar
šajā dokumentā iezīmēta-
jiem soļiem.

Atbilstoši manifestā
ietvertajiem principiem,
Maljano Alpi pašvaldība,
mazie un vidējie uzņēmumi,
vietējie tehniskie speciālisti
un iedzīvotāji pakāpeniski
pilnveido kompetences AER
izmantošanā un AEK darbī-
bā. Manifestam šobrīd ir
pievienojušās citas pašvaldī-
bas, virkne no tām, kā ie-
priekš teikts, pārņem un
pilnveido Maljano Alpi pie-
redzi.

Enerģētikas centra pār-
stāvis Sergio OLIVERO pa-
stāstīja, ka manifests ir
izstrādāts, lai «radītu skaid-
ru vīziju, pēc kādiem princi-
piem notiks ES «Tīrās enerģi-
jas pakotnes» nosacījumu
ieviešana Itālijā».

Vispirms tā ir digitālo
tehnoloģiju attīstīšana, vei-
cinot enerģijas decentralizē-
tu ražošanu, uzskaiti, patē-
rēšanu, kopīgošanu un pār-
došanu ar viedo tīklu starp-
niecību.

(Nobeigums 7. lpp.)

(Nobeigums.
Sāk. 6. lpp.)

Cits svarīgs princips:
abām pusēm – enerģijas
ražotājiem un lietotājiem –
ir jābūt ieguvējiem. Mani-
festa principu īstenošana
dod iespēju apvienot pašval-
dību, iedzīvotāju un vietējo
uzņēmēju «no apakšas uz
augšu» veidotās iniciatīvas
ar Turīnas universitātes «no
augšas uz leju» veikto plā-
nošanu.

«Tā mēs veicinām un vei-
dojam skaidru un iedzīvotā-
jiem saprotamu ilgtspējīgu
teritorijas attīstību,» uzsvēra
Sergio Olivero. Iesaistītajām
pusēm sadarbība ļauj pārlie-
cināties, kā «viedās tehnolo-
ģijas, organizatoriskie nosa-
cījumi, normatīvu bāze un
citi faktori spēs nodrošināt
vietējās sabiedrības vajadzī-
bas pēc lētas enerģijas».

Viedie tīkli palīdz
pārvaldīt un uzraudzīt

Viens no būtiskākajiem
AEK sekmīgas darbības
priekšnosacījumiem ir viedo
tīklu izmantošana. Papildus
aprēķiniem par AEK kopīgi
patērēto enerģiju, kurus
nodrošina sadales sistēmas
operators, Maljano Alpu
AEK ir ieviesta arī atsevišķa
digitālā platforma. To pavei-
cis enerģētikas konsultāciju
uzņēmums GO-CER sadar-
bībā ar jaunuzņēmumu
Energy4COM.

Abu uzņēmumu pārstāv-
ji vispusīgi raksturoja digitā-
lās platformas ieguvumus,
pieslēdzoties sistēmai un uz
ekrāna parādot tās darbību
savas prezentācijas laikā.

Digitālā platforma ener-
ģijas kopienu dalībniekiem
dod iespējas tiešsaistē
uzraudzīt visus procesus –
gan attālināti sekot iekārtu
darbībai, gan veikt dažādu
patērētāju grupu elektro-
enerģijas patēriņa profilu
analīzi, nodrošinot elektrī-
bas pašpatēriņa maksimālu
izmantošanu AEK biedru
vidū, gan veikt ekonomisko
ieguvumu sadali starp AEK
biedriem.

Uz šādi redzamo, pieeja-
mo un uzkrāto datu pamata
tiek izstrādātas un pārbaudī-
tas jaunas idejas un atziņas
par AEK pārvaldību pilsētā.

Arī plašākā mērogā iegū-
tie dati ir svarīgi – itāļi tur-
pina spraigi strādāt pie tur-
pmākajiem lēmumiem AER
izmantošanā visā valstī.

GO-CER kā uzņēmums ir
attīstījies, balstoties tieši uz
pirmās AEK «Enerģijas Rāts-
nams» pieredzi. Pakāpeniski
izveidojot teritoriālās vienī-
bas, kas nodrošina indivi-
duālas konsultācijas klientu
centros ieinteresētajām
pusēm, GO-CER pakalpoju-
mi AEK attīstībai ir pieejami
visā valstī.

GO-CER kā Itālijas Ener-
ģijas kopienu foruma par-
tneris Itālijā veicina izpratni
par AEK priekšrocībām, pie-
dāvā vietējiem uzņēmu-
miem un speciālistiem ie-
spēju iesaistīties AEK izveidē
un darbībā. Tādējādi ir pa-
nākti nozīmīgi ieguvumi ne
tikai AEK biedriem, bet re-
ģioniem, kur kopienas dar-
bojas.

Kā uzsvēra Luca BAR-
BERO, GO-CER pārstāvis,
uzņēmums seko AEK projek-
tam no sākotnējās izpētes
stadijas līdz iekārtu uzstādī-

šanai un AEK operatīvajai
vadībai:

• pirmais atbalsta solis
ietver projekta teritorijas
plānošanas, tehnisko, finan-
šu, vides, sociālo, ekonomis-
ko un citu apstākļu/faktoru
analīzi;

• projekta izstrādes
nākamajā posmā GO-CER
interesentiem piedāvā zinā-
šanas un speciālistus, kas
spēj projektēt, uzbūvēt/uz-
stādīt, uzraudzīt, uzturēt un
darbināt AER iekārtas; pirm-
kārt, tiek izvērtēta vietējo
zināšanu un speciālistu ka-
pacitāte un iesaistes iespē-
jas;

• GO-CER atbalsta AEK
izveidē ieinteresētās puses
ceļā uz p ie te ikšanos
valsts/ES finanšu atbalstam,
kā arī palīdz, ja ir radušies
kādi administratīvie šķēršļi;

• GO-CER nodrošina AEK
piemērotas juridiskās darbī-
bas formu izvēli, statūtu,
noteikumu, līguma doku-
mentu sagatavošanu;

• visbeidzot – GO-CER
veic arī AEK operatīvo vadī-
bu, izmantojot digitālo teh-
noloģiju platformas.

Bez finanšu atbalsta
neiztiek

Kā jau minēts, Itālijas
valdības sniegtais atbalsts ir
būtisks AER izmantošanas
veicināšanas elements un
viens no priekšnosacījumiem
AEK motivācijai paplašinā-
ties vai vēlmei daudzviet
citur valstī uzsākt darbību.

Papildus iepriekš minēta-
jam Itālijas Atveseļošanas un
noturības mehānisma plāna
atbalstam enerģijas kopie-
nām saules PV investīcijām,
pašvaldībām ir pieejams

investīciju atbalsts publisko
ēku renovācijai, kas ietver
AER tehnoloģiju iegādes un
uzstādīšanas iespēju.

Savukārt attiecībā uz
atbalstu saražotajai elektrī-
bai, būtisks uzsvars ir uz
elektrības kopīgošanas (ko-
lektīvā pašpatēriņa) veicinā-
šanu un to, lai AEK dalībnie-
kiem būtu iespējas un inte-
rese to veikt.

Šī atbalsta divas kompo-
nentes ir: AER iekārtas īpaš-
nieks saņem bonusa maksā-
jumu par kopīgoto elektrī-
bu, šobrīd – 110 EUR/MWh,
uz 20 gadiem; sadales tīkla
tarifa mainīgās daļas atmak-
sa enerģi jas kopienai –
9 EUR/MWh.

Nākotnē, veidojot lielā-
kas AEK, Itālijā mainīgās
tīkla tarifa atmaksas un
kopīgotās elektrības bonusa
maksājumi, ļoti ticami, tiks
diferencēti atkarībā no
uzstādīto AER iekārtu jau-
das, taču saglabājot šādu
atbalsta pamatprincipu.

Pieredzes apmaiņas
brauciena dalībnieku
viedokļi

Ivars KUDREŅICKIS,
Fizikālās enerģētikas institū-
ta vadošais pētnieks:

– Itālijas gadījumā izšķi-
rošā loma ir bijusi pašvaldī-
bai, kas ir galvenais AEK
izveidošanas un attīstības
virzītājspēks ar pietiekami
apjomīgu valsts/ES piešķirto
finansējumu. Pašvaldība ko-
municē un iesaista iedzīvo-
tājus, vietējos uzņēmējus un
speciālistus. Izmaksu ietau-
pījums un ieņēmumi par
kopīgoto un pārdoto elektrī-
bu, kuri rodas, pašvaldībai
pašai veicot elektroenerģi-

jas ražošanu, tiek izmantoti
pašvaldību sociālo program-
mu finansēšanai.

Karīna MIĶELSONE,
Ādažu novada pašvaldības
priekšsēdētāja vietniece at-
tīstības jautājumos:

– Latvijā vērtīgi būtu
izstrādāt savstarpējo norēķi-
nu mehānismu, kurā, pie-
mēram, pašvaldība kā AEK
dalībnieks-ražotājs daļu no
saražotās enerģijas drīkst
novirzīt maznodrošinātajām
iedzīvotāju grupām.

Ģirts DUBINSKIS, DZĪKS
«Aivītes» pārstāvis (Bauskas
novads):

– Dāsnais finansiālais
atbalsts AEK ļauj gan aktīvi
uzstādīt AER iekārtas, kas
Itālijas gadījumā vairumā ir
tieši saules PV paneļi, gan
nodrošināt AEK turpmāko
darbību, arī optimizēt elek-
troenerģijas patērēšanas
ieradumus. Itāļi joprojām
pārbauda/iemēģina IT sistē-
mas/aplikācijas enerģijas
kopienām. Tam nepiecieša-
mas lielas investīcijas, tāpēc
pie mums šo tehnisko
nodrošinājumu būtu nepie-
ciešams sagādāt centralizēti.

Valdis RATNIKS, Rīgas
pašvaldības aģentūras «Rī-
gas enerģētikas aģentūra»
energopārvaldnieks:

– AEK rada iespēju efek-
tīvāk izmantot saražoto
elektrību pašpatēriņam. Pie-
mēram, saules PV iekārtai,
kas atrodas uz biroja ēkas
jumta, tiek pievienotas arī
mājsaimniecības, līdz ar to
AEK apvienojas patērētāji ar
atšķirīgiem elektroenerģijas
lietošanas profiliem – tiek
panākts augsts pašpatēriņa
apjoms.

Āris ĀDLERS, Latvijas
lauku foruma padomes lo-

ceklis:
– Latvijā noteikti būtu

iespējams un nepieciešams
pārņemt apmācību un kapa-
citātes stiprināšanas piere-
dzi potenciālajiem AEK da-
lībniekiem. Ir jāvairo gan
iedzīvotāju tehniskās zināša-
nas, gan izpratne AER iz-
mantošanu. Tāpat arī nepie-
ciešams izveidot finansiālā
atbalsta sistēmu AEK projek-
tiem.

Līga ROZENTĀLE, Eko-
nomikas ministrijas Ener-
ģijas tirgus un infrastruktū-
ras departamenta direktore:

– Mums jau ir spēkā
Latvijas pašreizējā normatī-
vo dokumentu dotas iespē-
jas AEK darbībai. Tie nosaka,
ka «elektroenerģijas energo-
kopiena» dibina juridisku
formu un tās biedri var būt
ārpus vienas ēkas/nekusta-
mā īpašuma robežām, vei-
cot enerģijas kopīgošanu,
bet tāpat ir jāatrodas ģeog-
rāfiski vienviet ar elektro-
enerģijas ražošanas iekār-
tām. Līdzīgi kā Itālijā, domes
ēka un kaimiņu ēkas Latvijā
var veidot AEK un dalīties ar
saražoto elektroenerģiju.
Bet AEK, piemēram, nevarē-
tu veidot starp Ādažu paš-
valdības domes ēku un
Rīgas domes ēku vienotas
ģeogrāfiskās vietas iztrūku-
ma dēļ.

Atrašanās vietas kritēriji
tiks detalizētāk atrunāti
Ministru kabineta elektrības
kopīgošanas noteikumos,
kas vēl top.

Aigars ŠTĀLS,
projekta eksperts

sadarbībā ar Latvijas Vides
investīciju fonda

un Fizikālās
enerģētikas

institūta speciālistiem

Elektroenerģiju ražo, patērē un dala paši savā apkaimē
Atjaunojamās enerģijas kopienas: latvieši izzina pieredzi Itālijā

Skats no augšas. Notiek saules paneļu uzstādīšana uz Moljano Alpi domes ēkas
jumta.

Pieredzes apmaiņas semināra dalībnieki no Itālijas un
Latvijas pie Maljano Alpi sporta centra ēkas. Uz tās
jumta ir izvietoti saules paneļi. Arī tie pieder ar pilsētas
pašvaldības līdzdalību izveidotajai atjaunojamās
enerģijas kopienai. Līdzās ēkai ir uzstādīta arī
elektroautomobiļu uzlādes iekārta, no kuras transporta
līdzekļi jebkurā laikā var saņemt saules saražoto
elektroenerģiju.

Maljano Alpi atjaunojamās enerģijas kopienas «Enerģijas Rātsnama – 1» vispārējais
modelis.

Attēli no COM RES projekta materiāliem

Pašreiz Eiropas Savienībā notiekošie enerģētikas sektora
pārkārtošanas procesi nozīmē ne tikai pāreju no fosilajiem
uz atjaunojamajiem enerģijas resursiem (AER), bet arī
nepieciešamību pārskatīt to, kā enerģija tiek ražota un pie-
gādāta.

Arvien lielāku nozīmi iegūst atjaunojamās enerģijas
kopienas (AEK), kuras pēc savas būtības ir sadarbības veids
starp dažādām vietējās sabiedrības ieinteresētajām pusēm
(mājsaimniecības, mazie un vidējie uzņēmumi, zemnieku
saimniecības, individuālie komersanti, pašvaldība un tās
institūcijas), lai kopīgi veidotu AER izmantošanas infrastruk-
tūru, lai ražotu enerģiju galvenokārt pašu patēriņam
(saviem biedriem).

Būtiski ir tas, ka AEK darbībai primāri ir jāsniedz ekono-
miski, sabiedriski un ar vides kvalitātes uzlabošanu saistīti
labumi saviem biedriem vai teritorijām, kurās tās darbojas,
proti, to darbības primārais mērķis nav peļņas gūšana.

AEK kā nepieciešama un neatņemama sastāvdaļa ir
iekļautas ES Zaļajā kursā, paredzot tām nozīmīgu ieguldīju-

mu ES klimata pārmaiņu mazināšanas politikā, ilgtermiņa
(2050) klimata neitralitātes mērķa sasniegšanā un ES kopējā
AER izmantošanas mērķa sasniegšanā līdz 2030. gadam.

AEK tiesības un pienākumi ir konkretizēti pārskatītajā ES
Atjaunojamo energoresursu direktīvā un Elektroenerģijas
tirgus direktīvā («Tīrās enerģijas pakotne»).

2022. gada 14. jūlijā Saeima pieņēma grozījumus
Enerģētikas likumā un Elektroenerģijas tirgus likumā.
Atbilstoši abām minētajām ES direktīvām šajos likumos ir
iekļautas normas attiecībā uz enerģijas kopienām.
Izveidojot šo likumdošanas vispārējo ietvaru, ir sperti pirmie
soļi AEK izveidei un attīstībai Latvijā. Grozījumi veicinās
sabiedrības iesaisti enerģijas ražošanā, izmantojot AER, un
līdzšinējās enerģētikas apgādes sistēmas decentralizāciju.

Savukārt pilnīga normatīvā ietvara jeb juridiskās bāzes
izveidei līdz 2023. gada 28. februārim tiks pieņemti detali-
zējošie Ministru kabineta noteikumi, kas tad nodrošinās
AEK potenciāla «iedarbināšanu».

Uzziņai

Latvijas delegāciju kā ofi-
ciālais Eiropas Lauku parla-
menta nacionālais partneris
vada biedrība «Latvijas Lau-
ku forums», un tai pievieno-
sies lauku attīstības eksperti,
pārstāvji no vietējām rīcības
grupām, lauku kopienu
organizācijām un jauniešu
pārstāvji no dažādiem Lat-
vijas reģioniem. Sēliju Eiro-
pas līmeņa forumā pārstā-
vēs kopienu sadarbības tīkla
sabiedrisko attiecību un
tūrisma speciālists Jānis
DZIMTAIS.

Jānis Dzimtais atzīst, ka
šāds sadarbības tīkls ir uni-

kāls piemērs no Latvijas:
«Šobrīd sadarbības tīklā
iesaistītas jau ap 40 kopie-
nas no visas Sēlijas vēsturis-
kās zemes, kuras pārstāv
vietējās nevalstiskās organi-
zācijas, kopienu līderi un
neformālās lauku iedzīvotā-
ju grupas. Jau šobrīd ar
mūsu pieredzi labprāt iepa-
zīstas citi Latvijas reģioni,
bet Eiropas Lauku parla-
ments ir lieliska iespēja to
izstāstīt visas Eiropas līmenī.
Tāpat šī ir lieliska iespēja
iegūt jaunus sadarbības par-
tnerus un uzklausīt, kā
lauku kopienu sadarbība

funkcionē citās valstīs.»
Šajā gadā Eiropas Lauku

parlaments notiek pēc trīs
gadu pārtraukuma. Vairāk
nekā 400 dalībnieki no 39
valstīm kopā ar Eiropas
mēroga organizācijām, na-
cionāla un Eiropas mēroga
politikas veidotājiem un
zinātniekiem varēs dalīties
pieredzē, izzināt aktuālo
informāciju un vienoties par
darbības plānu nākamajiem
diviem gadiem.

Par dalības mērķiem
biedrības «Latvijas Lauku
forums» izpilddirektore

Anita SEĻICKA saka: «Lat-
vijas delegācijas uzdevums ir
ne vien dalīties ar savu pie-
redzi, bet arī rast atbildes
un izzināt prakses, kas būtu
īstenojamas Latvijas laukos,
lai mēs spētu pēc iespējas
efektīvāk izmantot esošos
resursus un, izmantojot ino-
vatīvas pieejas, ieviest jau-
nus risinājumus esošo izaici-
nājumu mazināšanai.»

Sagatavoja
J. APĪNIS

«Sēlijas salas» tiks pārstāvētas
Eiropas Lauku parlamentā Polijā

Kopienu sadarbības tīkls «Sēlijas salas» ir nevalstiska
organizācija, kas apvieno Sēlijas mazpilsētu un lauku apdzī-
voto vietu kopienas un aktīvākās nevalstiskās organizācijas.
Tās darbības mērķi ir veicināt Sēlijas atpazīstamību, vietējo
iedzīvotāju pašapziņas celšanu un lauku dzīves kvalitāti, kā
metodes izmantojot projektu piesaisti, kopienu informatīvo
atbalstu un lauku tūrismu. Šī ir plašākā nevalstiskā organi-
zācija, kas apvieno iedzīvotājus Sēlijas vēsturiskajā zemē.

Uzziņai

Eiropas Lauku parlaments ir unikāla partnerība starp 41
nacionālās pilsoniskās sabiedrības organizāciju un 6 Eiropas
mēroga darbības tīkliem, kuri strādā, sekmējot lauku attīstī-
bu un dzīves kvalitāti. Partnerība aptver lielāko daļu
Eiropas, sākot no Islandes līdz Turcijai un no Portugāles līdz
Ukrainai, ar plašu ikdienas darbu ikkatrā no valstīm ar cie-
matu un kopienu jautājumiem.

Uzziņai

No 12. līdz 15. septembrim Polijas pilsētā Kelcē nori-
sinās Eiropas Lauku parlaments, kurā spriedīs par lauku
attīstību un dzīves kvalitāti lauku reģionos. Latvijas
delegācijas sastāvā piedalās arī kopienu sadarbības tīkls
«Sēlijas salas».

Cenu kāpums Latvijā
šobrīd ievērojami pārsniedz
ienākumu pieaugumu, it
īpaši pārtikai, siltumenerģi-
jai, kā arī degvielai, un šo-
brīd mājsaimniecību tēriņi
aug ātrāk kā ienākumi. Pa-
gaidām to sedzam no pan-
dēmijas laika uzkrājumiem,
kā arī ir sākuši augt patēriņa
kredīti. Tuvākajos mēnešos
Latvijas mājsaimniecības
sāks saņemt jaunos siltum-
enerģijas rēķinus, taču, cik
lieli tie būs, joprojām ir grūti
pateikt. Tāpat dabasgāzes
cenas Eiropas biržās vienas
dienas ietvaros var mainīties
pat 10–20% robežās, un
kopējais gāzes cenas līmenis
ir ļoti augsts. Cenu svārstī-
gums un augstais līmenis
nozīmē to, ka siltumapgā-
des uzņēmumi slēdz īstermi-
ņa kontraktus un tādēļ mū-
su apkures cenas, vistica-
māk, svārstīsies visas apku-
res sezonas laikā. Skatoties
uz cenu dinamiku pasaulē, ir

labas ziņa – inflācija vairs
nav tikai vienvirziena ceļš,
Cocid-19 pandēmijas atbal-
sta pasākumi ir beigušies un
naudas piedāvājums eirozo-
nā aug tikai par 6% gadā.
Kopš maija pasaulē kritušās
ir metālu, pārtikas un naftas
cenas. Latvijā jau ir saruku-
šas degvielas cenas, taču
citās precēs šīs pasaules ten-
dences mēs vēl nejūtam.
Sliktās ziņa gan ir tās, ka
enerģijas krīze, visticamāk,
nozīmēs recesiju Eiropā, un
arī Latvijā nākamgad izaug-
sme nav gaidāma.

Mārtiņš ĀBOLIŅŠ,
bankas «Citadele»

ekonomists

Līdz gada nogalei
inflācija Latvijā
varētu sasniegt 25%

Cenu kāpums Latvijā turpinās, un inflācija Latvijā jau
otro mēnesī pēc kārtas ir pārsniegusi 20%, savukārt līdz
šī gada nogalei inflācija Latvijā varētu sasniegt 25% un
gada vidējā inflācija šogad būs ap 17%. Tas ir saistīts
gan ar energoresursu, pārtikas, metālu un citu dabas
resursu cenu kāpumu pasaulē, gan Krievijas iebrukumu
Ukrainā.
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Lai iepazītos ar atjau-
nojamās enerģijas kopienu
(AEK) darbību, Itālijas Pje-
montas reģiona Kuneo
provinces Maljano Alpi
pašvaldībā šovasar (no 27.
līdz 30. jūnijam) COME
RES projekta ietvaros vie-
sojās Latvijas pašvaldību,
nevalstiskā sektora un
valsts institūciju pārstāvji.
Vizītes laikā viņi izzināja
gan Maljano Alpi enerģijas
kopienu darbības konkrē-
to pieredzi, gan to, kā Itā-
lijā kopumā tiek veicināts
decentralizētais atjaunoja-
mās enerģijas (AER) iegu-
ves modelis. No visa dzir-
dētā un redzētā dažas lie-
tas ir iespējams izmantot
arī Latvijā.

AEK izveides soļi un iein-
teresēto pušu savstarpējā
komunikācija, AEK saražotās
enerģijas datu pārvaldība,
izmantojot digitālo platfor-
mu, kas sekmē elektroapgā-
des sistēmu efektīvu noslo-
dzi, AEK darbības iekļauša-
na pašvaldības attīstības
dokumentos, tajā skaitā
saules PV paneļu uzstādīša-
na uz pašvaldības ēku jum-
tiem kā viena no iespējām
jaunāko tehnoloģiju izvieto-
šanai – varētu būt daži no
Itālijas pieredzes elemen-
tiem, kas noderīgi arī Lat-
vijā.

Maljano Alpi un tās pie-
redzi pārņemošo Itālijas
pašvaldību pārstāvji, eksper-
ti no Itālijas Jauno tehnolo-
ģiju, enerģētikas un ilgtspē-
jīgas ekonomikas attīstības
aģentūras (ENEA), vairākām
Itālijas universitātēm, ener-
ģijas nozares organizācijām
ciemiņus no Latvijas iepazīs-
tināja ar politiskajiem, plā-
nošanas, juridiskajiem,
finansiālajiem, tehniskajiem
risinājumiem, pieejām un
instrumentiem, kas veicina
AEK veidošanos, darbību,
attīstību.

«Paldies, ka izvēlējāties
apmeklēt mūsu kopienu un
uzklausīt mūsu pieredzi! Šis
temats mums ir ļoti sva-
rīgs,» uzrunājot klātesošos,
uzsvēra Maljano Alpi pašval-
dības mērs Marco BAILO.
Viņš izteica gandarījumu par
klātienes tikšanos, kas pēc
Covid-19 pandēmijas divu
gadu ierobežojumiem noti-
ka pirmo reizi.

Pirmā AEK top pēc
pašvaldības iniciatīvas

Maljano Alpi pašvaldība
2020. gada decembrī ir iz-
veidojusi pirmo AEK Itālijā –
«Enerģijas Rātsnams – 1».
Pašvaldība uz rātsnama jum-
ta ir uzstādījusi 20 kWp jau-
das saules PV paneļu sistē-
mu un nodrošinājusi viedās
tehnoloģijas saražotās elek-
trības plūsmu vadībai un
uzskaitei.

Rātsnama vajadzībām
nepatērēto enerģiju iespē-
jams kopīgot citu AEK dalīb-
nieku vajadzībām vai arī
neizmantoto elektrību pār-
dot. Kopīgošana notiek ar
esošo sadales tīklu palīdzī-
bu, tādējādi saražotā elektrī-
ba tiek patērēta vietējās bib-
liotēkas, skolas, sporta zāles
un vairāku mājsaimniecību
vajadzībām. Pašvaldība ir
iegādājusies arī divas elek-
trisko automobiļu uzlādes
iekārtas.

Kopējās pašvaldības in-
vestīcijas ir aptuveni 100
tūkstoši EUR. Itālijas pirmās
AEK juridiskā forma ir bied-
rība; pilsētas mērs ir tās
priekšsēdētājs. Maljano Alpu
pašvaldībā (32,6 km2) dzīvo
22 300 iedzīvotāji, savukārt
pašā Maljano Alpi pilsētā –

gandrīz 2 200 iedzīvotāji.
Mazākas izmaksas par

elektroenerģiju ir galvenais
ieguvums visiem, kuri iesais-
tījušies AEK. Līdzekļu iegu-
vumu pašvaldība izmanto
sociālajai programmai. Sa-
vukārt no tehniskā viedokļa
elektrības kopīgošana dod
iespēju optimizēt uzstādā-
mo saules PV paneļu jaudu.

Pirmās AEK sekmes ir
rosinājušas lielu sabiedrības
interesi un veicinājušas jau-
nu AEK izveidi gan pašā
Maljano Alpi pilsētā, gan šī
pašvaldības virzītā modeļa
pārņemšanu, parakstot sa-
darbības līgumus ar 12
citām Itālijas pašvaldībām.

Skaidra izpratne
par energokopienu
nākotni

Itālija vēlas īstenot tādu
pāreju uz AER izmantošanu,
kurā būtu nodrošināta mo-
derna, stabila tiesiskā vide,
stiprinātas enerģijas patērē-
tāju tiesības, nodrošinātas
pietiekamas valsts un privā-
tās investīcijas, veicinātas
videi draudzīgas darbavietas
modernā, augošā ekonomi-
kā.

Tāpēc lielas investīcijas
(2.2 miljardi EUR) AEK, kā

arī citu enerģijas kolektīvās
pašražošanas apvienību iz-
veidei paredz Itālijas At-
veseļošanas un noturības
mehānisma plāns – aptuve-
ni 2000 MW jaunas saules
fotovoltu (PV) jaudas uzstā-
dīšanu visā valstī līdz 2026.
gadam. Tas veidotu aptuve-
ni 10 procentus papildināju-
mu pie jau esošajām saules
PV jaudām.

Vidusjūras valstī ir
skaidrs priekšstats par AEK
attīstīšanu, ko nosaka gan
nepieciešamība palielināt
AER izmantošanu, gan vaja-
dzība veicināt ilgtspējīgu
vietējo un reģionālo attīstī-
bu. 2022. gada maijā Itālijā
bija vismaz 100 AEK un citas
enerģijas pašpatēriņa apvie-
nības (35 darbojās, 41 –
izveides procesā, 24 spēru-

šas pirmos soļus ceļā uz
nodibināšanos) – šie skaitļi
parāda ļoti aktīvu attīstības
dinamiku pēdējā pusotra
gada laikā.

Ieklausās, skatās, pētī,
jo vēlas izmantot
iespējas

Viena no interesantāka-
jām Itālijas iezīmēm ir AEK
attīstības eksperimentālā
fāze. Vispirms ir izveidoju-
šās mazas AEK, jo spēkā bija
ierobežojoši nosacījumi –
līdz 200 kW kopējā jauda un
pieslēgums pie vienas vidējā
sprieguma apakšstacijas.
Šobrīd ir radīts normatīvais
ietvars, lai 2022. gada rude-
nī dotu iespēju veidot arī lie-
lākas AEK – līdz 1 MW vie-
nai uzstādītai iekārtai jau
pie augstsprieguma apakš-
stacijas.

Normatīvā ietvara attīstī-
bas process nosaka arī tur-
pmāko AEK attīstību Mal-
jano Alpi. 2021. gadā pilsē-
tā ir uzstādīti papildu saules
PV paneļi, kas bija sākums
vēl divām citām AEK, sasnie-
dzot kopējo jaudu 2022.
gada maijā – 108 kWp. Ko-
pumā šajās AEK ir iesaistīju-
šies septiņi pašražotāji un
40 lietotāji.

Balstoties uz jauno Itā-
lijas normatīvo regulējumu,
2022. gada nogalē ir plā-
nots visas mazās Maljano
Alpi AEK apvienot vienā lie-
lākā kopienā.

Pievienojas politiski
svarīgam dokumentam

Maljano Alpi 2020. gadā
ir pievienojusies Turīnas
Politehniskās universitātes
(Politecnico di Torino) Ener-
ģētikas centra «Enerģijas
kopienu manifestam par
iedzīvotāju centrālo vietu
jaunajā enerģijas tirgū».
Pirmās un arī nākamo AEK
izveide ir notikusi saskaņā ar
šajā dokumentā iezīmēta-
jiem soļiem.

Atbilstoši manifestā
ietvertajiem principiem,
Maljano Alpi pašvaldība,
mazie un vidējie uzņēmumi,
vietējie tehniskie speciālisti
un iedzīvotāji pakāpeniski
pilnveido kompetences AER
izmantošanā un AEK darbī-
bā. Manifestam šobrīd ir
pievienojušās citas pašvaldī-
bas, virkne no tām, kā ie-
priekš teikts, pārņem un
pilnveido Maljano Alpi pie-
redzi.

Enerģētikas centra pār-
stāvis Sergio OLIVERO pa-
stāstīja, ka manifests ir
izstrādāts, lai «radītu skaid-
ru vīziju, pēc kādiem princi-
piem notiks ES «Tīrās enerģi-
jas pakotnes» nosacījumu
ieviešana Itālijā».

Vispirms tā ir digitālo
tehnoloģiju attīstīšana, vei-
cinot enerģijas decentralizē-
tu ražošanu, uzskaiti, patē-
rēšanu, kopīgošanu un pār-
došanu ar viedo tīklu starp-
niecību.

(Nobeigums 7. lpp.)

(Nobeigums.
Sāk. 6. lpp.)

Cits svarīgs princips:
abām pusēm – enerģijas
ražotājiem un lietotājiem –
ir jābūt ieguvējiem. Mani-
festa principu īstenošana
dod iespēju apvienot pašval-
dību, iedzīvotāju un vietējo
uzņēmēju «no apakšas uz
augšu» veidotās iniciatīvas
ar Turīnas universitātes «no
augšas uz leju» veikto plā-
nošanu.

«Tā mēs veicinām un vei-
dojam skaidru un iedzīvotā-
jiem saprotamu ilgtspējīgu
teritorijas attīstību,» uzsvēra
Sergio Olivero. Iesaistītajām
pusēm sadarbība ļauj pārlie-
cināties, kā «viedās tehnolo-
ģijas, organizatoriskie nosa-
cījumi, normatīvu bāze un
citi faktori spēs nodrošināt
vietējās sabiedrības vajadzī-
bas pēc lētas enerģijas».

Viedie tīkli palīdz
pārvaldīt un uzraudzīt

Viens no būtiskākajiem
AEK sekmīgas darbības
priekšnosacījumiem ir viedo
tīklu izmantošana. Papildus
aprēķiniem par AEK kopīgi
patērēto enerģiju, kurus
nodrošina sadales sistēmas
operators, Maljano Alpu
AEK ir ieviesta arī atsevišķa
digitālā platforma. To pavei-
cis enerģētikas konsultāciju
uzņēmums GO-CER sadar-
bībā ar jaunuzņēmumu
Energy4COM.

Abu uzņēmumu pārstāv-
ji vispusīgi raksturoja digitā-
lās platformas ieguvumus,
pieslēdzoties sistēmai un uz
ekrāna parādot tās darbību
savas prezentācijas laikā.

Digitālā platforma ener-
ģijas kopienu dalībniekiem
dod iespējas tiešsaistē
uzraudzīt visus procesus –
gan attālināti sekot iekārtu
darbībai, gan veikt dažādu
patērētāju grupu elektro-
enerģijas patēriņa profilu
analīzi, nodrošinot elektrī-
bas pašpatēriņa maksimālu
izmantošanu AEK biedru
vidū, gan veikt ekonomisko
ieguvumu sadali starp AEK
biedriem.

Uz šādi redzamo, pieeja-
mo un uzkrāto datu pamata
tiek izstrādātas un pārbaudī-
tas jaunas idejas un atziņas
par AEK pārvaldību pilsētā.

Arī plašākā mērogā iegū-
tie dati ir svarīgi – itāļi tur-
pina spraigi strādāt pie tur-
pmākajiem lēmumiem AER
izmantošanā visā valstī.

GO-CER kā uzņēmums ir
attīstījies, balstoties tieši uz
pirmās AEK «Enerģijas Rāts-
nams» pieredzi. Pakāpeniski
izveidojot teritoriālās vienī-
bas, kas nodrošina indivi-
duālas konsultācijas klientu
centros ieinteresētajām
pusēm, GO-CER pakalpoju-
mi AEK attīstībai ir pieejami
visā valstī.

GO-CER kā Itālijas Ener-
ģijas kopienu foruma par-
tneris Itālijā veicina izpratni
par AEK priekšrocībām, pie-
dāvā vietējiem uzņēmu-
miem un speciālistiem ie-
spēju iesaistīties AEK izveidē
un darbībā. Tādējādi ir pa-
nākti nozīmīgi ieguvumi ne
tikai AEK biedriem, bet re-
ģioniem, kur kopienas dar-
bojas.

Kā uzsvēra Luca BAR-
BERO, GO-CER pārstāvis,
uzņēmums seko AEK projek-
tam no sākotnējās izpētes
stadijas līdz iekārtu uzstādī-

šanai un AEK operatīvajai
vadībai:

• pirmais atbalsta solis
ietver projekta teritorijas
plānošanas, tehnisko, finan-
šu, vides, sociālo, ekonomis-
ko un citu apstākļu/faktoru
analīzi;

• projekta izstrādes
nākamajā posmā GO-CER
interesentiem piedāvā zinā-
šanas un speciālistus, kas
spēj projektēt, uzbūvēt/uz-
stādīt, uzraudzīt, uzturēt un
darbināt AER iekārtas; pirm-
kārt, tiek izvērtēta vietējo
zināšanu un speciālistu ka-
pacitāte un iesaistes iespē-
jas;

• GO-CER atbalsta AEK
izveidē ieinteresētās puses
ceļā uz p ie te ikšanos
valsts/ES finanšu atbalstam,
kā arī palīdz, ja ir radušies
kādi administratīvie šķēršļi;

• GO-CER nodrošina AEK
piemērotas juridiskās darbī-
bas formu izvēli, statūtu,
noteikumu, līguma doku-
mentu sagatavošanu;

• visbeidzot – GO-CER
veic arī AEK operatīvo vadī-
bu, izmantojot digitālo teh-
noloģiju platformas.

Bez finanšu atbalsta
neiztiek

Kā jau minēts, Itālijas
valdības sniegtais atbalsts ir
būtisks AER izmantošanas
veicināšanas elements un
viens no priekšnosacījumiem
AEK motivācijai paplašinā-
ties vai vēlmei daudzviet
citur valstī uzsākt darbību.

Papildus iepriekš minēta-
jam Itālijas Atveseļošanas un
noturības mehānisma plāna
atbalstam enerģijas kopie-
nām saules PV investīcijām,
pašvaldībām ir pieejams

investīciju atbalsts publisko
ēku renovācijai, kas ietver
AER tehnoloģiju iegādes un
uzstādīšanas iespēju.

Savukārt attiecībā uz
atbalstu saražotajai elektrī-
bai, būtisks uzsvars ir uz
elektrības kopīgošanas (ko-
lektīvā pašpatēriņa) veicinā-
šanu un to, lai AEK dalībnie-
kiem būtu iespējas un inte-
rese to veikt.

Šī atbalsta divas kompo-
nentes ir: AER iekārtas īpaš-
nieks saņem bonusa maksā-
jumu par kopīgoto elektrī-
bu, šobrīd – 110 EUR/MWh,
uz 20 gadiem; sadales tīkla
tarifa mainīgās daļas atmak-
sa enerģi jas kopienai –
9 EUR/MWh.

Nākotnē, veidojot lielā-
kas AEK, Itālijā mainīgās
tīkla tarifa atmaksas un
kopīgotās elektrības bonusa
maksājumi, ļoti ticami, tiks
diferencēti atkarībā no
uzstādīto AER iekārtu jau-
das, taču saglabājot šādu
atbalsta pamatprincipu.

Pieredzes apmaiņas
brauciena dalībnieku
viedokļi

Ivars KUDREŅICKIS,
Fizikālās enerģētikas institū-
ta vadošais pētnieks:

– Itālijas gadījumā izšķi-
rošā loma ir bijusi pašvaldī-
bai, kas ir galvenais AEK
izveidošanas un attīstības
virzītājspēks ar pietiekami
apjomīgu valsts/ES piešķirto
finansējumu. Pašvaldība ko-
municē un iesaista iedzīvo-
tājus, vietējos uzņēmējus un
speciālistus. Izmaksu ietau-
pījums un ieņēmumi par
kopīgoto un pārdoto elektrī-
bu, kuri rodas, pašvaldībai
pašai veicot elektroenerģi-

jas ražošanu, tiek izmantoti
pašvaldību sociālo program-
mu finansēšanai.

Karīna MIĶELSONE,
Ādažu novada pašvaldības
priekšsēdētāja vietniece at-
tīstības jautājumos:

– Latvijā vērtīgi būtu
izstrādāt savstarpējo norēķi-
nu mehānismu, kurā, pie-
mēram, pašvaldība kā AEK
dalībnieks-ražotājs daļu no
saražotās enerģijas drīkst
novirzīt maznodrošinātajām
iedzīvotāju grupām.

Ģirts DUBINSKIS, DZĪKS
«Aivītes» pārstāvis (Bauskas
novads):

– Dāsnais finansiālais
atbalsts AEK ļauj gan aktīvi
uzstādīt AER iekārtas, kas
Itālijas gadījumā vairumā ir
tieši saules PV paneļi, gan
nodrošināt AEK turpmāko
darbību, arī optimizēt elek-
troenerģijas patērēšanas
ieradumus. Itāļi joprojām
pārbauda/iemēģina IT sistē-
mas/aplikācijas enerģijas
kopienām. Tam nepiecieša-
mas lielas investīcijas, tāpēc
pie mums šo tehnisko
nodrošinājumu būtu nepie-
ciešams sagādāt centralizēti.

Valdis RATNIKS, Rīgas
pašvaldības aģentūras «Rī-
gas enerģētikas aģentūra»
energopārvaldnieks:

– AEK rada iespēju efek-
tīvāk izmantot saražoto
elektrību pašpatēriņam. Pie-
mēram, saules PV iekārtai,
kas atrodas uz biroja ēkas
jumta, tiek pievienotas arī
mājsaimniecības, līdz ar to
AEK apvienojas patērētāji ar
atšķirīgiem elektroenerģijas
lietošanas profiliem – tiek
panākts augsts pašpatēriņa
apjoms.

Āris ĀDLERS, Latvijas
lauku foruma padomes lo-

ceklis:
– Latvijā noteikti būtu

iespējams un nepieciešams
pārņemt apmācību un kapa-
citātes stiprināšanas piere-
dzi potenciālajiem AEK da-
lībniekiem. Ir jāvairo gan
iedzīvotāju tehniskās zināša-
nas, gan izpratne AER iz-
mantošanu. Tāpat arī nepie-
ciešams izveidot finansiālā
atbalsta sistēmu AEK projek-
tiem.

Līga ROZENTĀLE, Eko-
nomikas ministrijas Ener-
ģijas tirgus un infrastruktū-
ras departamenta direktore:

– Mums jau ir spēkā
Latvijas pašreizējā normatī-
vo dokumentu dotas iespē-
jas AEK darbībai. Tie nosaka,
ka «elektroenerģijas energo-
kopiena» dibina juridisku
formu un tās biedri var būt
ārpus vienas ēkas/nekusta-
mā īpašuma robežām, vei-
cot enerģijas kopīgošanu,
bet tāpat ir jāatrodas ģeog-
rāfiski vienviet ar elektro-
enerģijas ražošanas iekār-
tām. Līdzīgi kā Itālijā, domes
ēka un kaimiņu ēkas Latvijā
var veidot AEK un dalīties ar
saražoto elektroenerģiju.
Bet AEK, piemēram, nevarē-
tu veidot starp Ādažu paš-
valdības domes ēku un
Rīgas domes ēku vienotas
ģeogrāfiskās vietas iztrūku-
ma dēļ.

Atrašanās vietas kritēriji
tiks detalizētāk atrunāti
Ministru kabineta elektrības
kopīgošanas noteikumos,
kas vēl top.

Aigars ŠTĀLS,
projekta eksperts

sadarbībā ar Latvijas Vides
investīciju fonda

un Fizikālās
enerģētikas

institūta speciālistiem

Elektroenerģiju ražo, patērē un dala paši savā apkaimē
Atjaunojamās enerģijas kopienas: latvieši izzina pieredzi Itālijā

Skats no augšas. Notiek saules paneļu uzstādīšana uz Moljano Alpi domes ēkas
jumta.

Pieredzes apmaiņas semināra dalībnieki no Itālijas un
Latvijas pie Maljano Alpi sporta centra ēkas. Uz tās
jumta ir izvietoti saules paneļi. Arī tie pieder ar pilsētas
pašvaldības līdzdalību izveidotajai atjaunojamās
enerģijas kopienai. Līdzās ēkai ir uzstādīta arī
elektroautomobiļu uzlādes iekārta, no kuras transporta
līdzekļi jebkurā laikā var saņemt saules saražoto
elektroenerģiju.

Maljano Alpi atjaunojamās enerģijas kopienas «Enerģijas Rātsnama – 1» vispārējais
modelis.

Attēli no COM RES projekta materiāliem

Pašreiz Eiropas Savienībā notiekošie enerģētikas sektora
pārkārtošanas procesi nozīmē ne tikai pāreju no fosilajiem
uz atjaunojamajiem enerģijas resursiem (AER), bet arī
nepieciešamību pārskatīt to, kā enerģija tiek ražota un pie-
gādāta.

Arvien lielāku nozīmi iegūst atjaunojamās enerģijas
kopienas (AEK), kuras pēc savas būtības ir sadarbības veids
starp dažādām vietējās sabiedrības ieinteresētajām pusēm
(mājsaimniecības, mazie un vidējie uzņēmumi, zemnieku
saimniecības, individuālie komersanti, pašvaldība un tās
institūcijas), lai kopīgi veidotu AER izmantošanas infrastruk-
tūru, lai ražotu enerģiju galvenokārt pašu patēriņam
(saviem biedriem).

Būtiski ir tas, ka AEK darbībai primāri ir jāsniedz ekono-
miski, sabiedriski un ar vides kvalitātes uzlabošanu saistīti
labumi saviem biedriem vai teritorijām, kurās tās darbojas,
proti, to darbības primārais mērķis nav peļņas gūšana.

AEK kā nepieciešama un neatņemama sastāvdaļa ir
iekļautas ES Zaļajā kursā, paredzot tām nozīmīgu ieguldīju-

mu ES klimata pārmaiņu mazināšanas politikā, ilgtermiņa
(2050) klimata neitralitātes mērķa sasniegšanā un ES kopējā
AER izmantošanas mērķa sasniegšanā līdz 2030. gadam.

AEK tiesības un pienākumi ir konkretizēti pārskatītajā ES
Atjaunojamo energoresursu direktīvā un Elektroenerģijas
tirgus direktīvā («Tīrās enerģijas pakotne»).

2022. gada 14. jūlijā Saeima pieņēma grozījumus
Enerģētikas likumā un Elektroenerģijas tirgus likumā.
Atbilstoši abām minētajām ES direktīvām šajos likumos ir
iekļautas normas attiecībā uz enerģijas kopienām.
Izveidojot šo likumdošanas vispārējo ietvaru, ir sperti pirmie
soļi AEK izveidei un attīstībai Latvijā. Grozījumi veicinās
sabiedrības iesaisti enerģijas ražošanā, izmantojot AER, un
līdzšinējās enerģētikas apgādes sistēmas decentralizāciju.

Savukārt pilnīga normatīvā ietvara jeb juridiskās bāzes
izveidei līdz 2023. gada 28. februārim tiks pieņemti detali-
zējošie Ministru kabineta noteikumi, kas tad nodrošinās
AEK potenciāla «iedarbināšanu».

Uzziņai

Latvijas delegāciju kā ofi-
ciālais Eiropas Lauku parla-
menta nacionālais partneris
vada biedrība «Latvijas Lau-
ku forums», un tai pievieno-
sies lauku attīstības eksperti,
pārstāvji no vietējām rīcības
grupām, lauku kopienu
organizācijām un jauniešu
pārstāvji no dažādiem Lat-
vijas reģioniem. Sēliju Eiro-
pas līmeņa forumā pārstā-
vēs kopienu sadarbības tīkla
sabiedrisko attiecību un
tūrisma speciālists Jānis
DZIMTAIS.

Jānis Dzimtais atzīst, ka
šāds sadarbības tīkls ir uni-

kāls piemērs no Latvijas:
«Šobrīd sadarbības tīklā
iesaistītas jau ap 40 kopie-
nas no visas Sēlijas vēsturis-
kās zemes, kuras pārstāv
vietējās nevalstiskās organi-
zācijas, kopienu līderi un
neformālās lauku iedzīvotā-
ju grupas. Jau šobrīd ar
mūsu pieredzi labprāt iepa-
zīstas citi Latvijas reģioni,
bet Eiropas Lauku parla-
ments ir lieliska iespēja to
izstāstīt visas Eiropas līmenī.
Tāpat šī ir lieliska iespēja
iegūt jaunus sadarbības par-
tnerus un uzklausīt, kā
lauku kopienu sadarbība

funkcionē citās valstīs.»
Šajā gadā Eiropas Lauku

parlaments notiek pēc trīs
gadu pārtraukuma. Vairāk
nekā 400 dalībnieki no 39
valstīm kopā ar Eiropas
mēroga organizācijām, na-
cionāla un Eiropas mēroga
politikas veidotājiem un
zinātniekiem varēs dalīties
pieredzē, izzināt aktuālo
informāciju un vienoties par
darbības plānu nākamajiem
diviem gadiem.

Par dalības mērķiem
biedrības «Latvijas Lauku
forums» izpilddirektore

Anita SEĻICKA saka: «Lat-
vijas delegācijas uzdevums ir
ne vien dalīties ar savu pie-
redzi, bet arī rast atbildes
un izzināt prakses, kas būtu
īstenojamas Latvijas laukos,
lai mēs spētu pēc iespējas
efektīvāk izmantot esošos
resursus un, izmantojot ino-
vatīvas pieejas, ieviest jau-
nus risinājumus esošo izaici-
nājumu mazināšanai.»

Sagatavoja
J. APĪNIS

«Sēlijas salas» tiks pārstāvētas
Eiropas Lauku parlamentā Polijā

Kopienu sadarbības tīkls «Sēlijas salas» ir nevalstiska
organizācija, kas apvieno Sēlijas mazpilsētu un lauku apdzī-
voto vietu kopienas un aktīvākās nevalstiskās organizācijas.
Tās darbības mērķi ir veicināt Sēlijas atpazīstamību, vietējo
iedzīvotāju pašapziņas celšanu un lauku dzīves kvalitāti, kā
metodes izmantojot projektu piesaisti, kopienu informatīvo
atbalstu un lauku tūrismu. Šī ir plašākā nevalstiskā organi-
zācija, kas apvieno iedzīvotājus Sēlijas vēsturiskajā zemē.

Uzziņai

Eiropas Lauku parlaments ir unikāla partnerība starp 41
nacionālās pilsoniskās sabiedrības organizāciju un 6 Eiropas
mēroga darbības tīkliem, kuri strādā, sekmējot lauku attīstī-
bu un dzīves kvalitāti. Partnerība aptver lielāko daļu
Eiropas, sākot no Islandes līdz Turcijai un no Portugāles līdz
Ukrainai, ar plašu ikdienas darbu ikkatrā no valstīm ar cie-
matu un kopienu jautājumiem.

Uzziņai

No 12. līdz 15. septembrim Polijas pilsētā Kelcē nori-
sinās Eiropas Lauku parlaments, kurā spriedīs par lauku
attīstību un dzīves kvalitāti lauku reģionos. Latvijas
delegācijas sastāvā piedalās arī kopienu sadarbības tīkls
«Sēlijas salas».

Cenu kāpums Latvijā
šobrīd ievērojami pārsniedz
ienākumu pieaugumu, it
īpaši pārtikai, siltumenerģi-
jai, kā arī degvielai, un šo-
brīd mājsaimniecību tēriņi
aug ātrāk kā ienākumi. Pa-
gaidām to sedzam no pan-
dēmijas laika uzkrājumiem,
kā arī ir sākuši augt patēriņa
kredīti. Tuvākajos mēnešos
Latvijas mājsaimniecības
sāks saņemt jaunos siltum-
enerģijas rēķinus, taču, cik
lieli tie būs, joprojām ir grūti
pateikt. Tāpat dabasgāzes
cenas Eiropas biržās vienas
dienas ietvaros var mainīties
pat 10–20% robežās, un
kopējais gāzes cenas līmenis
ir ļoti augsts. Cenu svārstī-
gums un augstais līmenis
nozīmē to, ka siltumapgā-
des uzņēmumi slēdz īstermi-
ņa kontraktus un tādēļ mū-
su apkures cenas, vistica-
māk, svārstīsies visas apku-
res sezonas laikā. Skatoties
uz cenu dinamiku pasaulē, ir

labas ziņa – inflācija vairs
nav tikai vienvirziena ceļš,
Cocid-19 pandēmijas atbal-
sta pasākumi ir beigušies un
naudas piedāvājums eirozo-
nā aug tikai par 6% gadā.
Kopš maija pasaulē kritušās
ir metālu, pārtikas un naftas
cenas. Latvijā jau ir saruku-
šas degvielas cenas, taču
citās precēs šīs pasaules ten-
dences mēs vēl nejūtam.
Sliktās ziņa gan ir tās, ka
enerģijas krīze, visticamāk,
nozīmēs recesiju Eiropā, un
arī Latvijā nākamgad izaug-
sme nav gaidāma.

Mārtiņš ĀBOLIŅŠ,
bankas «Citadele»

ekonomists

Līdz gada nogalei
inflācija Latvijā
varētu sasniegt 25%

Cenu kāpums Latvijā turpinās, un inflācija Latvijā jau
otro mēnesī pēc kārtas ir pārsniegusi 20%, savukārt līdz
šī gada nogalei inflācija Latvijā varētu sasniegt 25% un
gada vidējā inflācija šogad būs ap 17%. Tas ir saistīts
gan ar energoresursu, pārtikas, metālu un citu dabas
resursu cenu kāpumu pasaulē, gan Krievijas iebrukumu
Ukrainā.
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Telefona sagatavošana
drošai lietošanai

Pirmais solis ir atsevišķa
lietotāja konta izveidošana,
norādot patieso bērna vecu-
mu, kas palīdzēs ierobežot
piekļuvi vecumam nepiemē-
rotai informācijai, piemē-
ram – vardarbībai, seksuāla
rakstura informācijai, bīsta-
mām vai riskantām darbī-
bām, biedējošam un bēr-
nam nesaprotamam satu-
ram. Otrais solis ir vecāku
kontroles rīku uzstādīšana,
kas ir pieejami gan Android,
gan Apple ierīcēm. Tie vecā-
kiem palīdz uzraudzīt, kādas
lietotnes un spēles bērns
lejupielādē savā viedierīcē,
tādējādi pasargājot viņu no
nevēlama satura un apdrau-
dējumiem. Tāpat vecāku
kontroles rīki ļauj izvairīties
no riska lejupielādēt maksas
lietotnes, par kurām maksa
tiek iekasēta no vecāku vai
bērna maksājuma kartes.

Kā šie rīki darbojas?
Apple Family Sharing rīks
ikreiz, kad bērns uzsācis
jaunu pirkumu vai bezmak-
sas lejupielādi App Store, uz

vecāku iPhone vai iPad ierīci
nosūta pieprasījumu apstip-
rināt vai noraidīt šo darbību.
Tas nozīmē, ka bez vecāka
atļaujas bērns neko nevar
lejupielādēt savā viedtālrunī.
Savukārt Android ierīcē
iestatot vecāku kontroles
rīku Family Link, vecāki var
noteikt, kādu saturu attiecī-
gajā ierīcē var iegādāties vai
lejupielādēt no Google Play,
pamatojoties uz vecuma
ierobežojumu.

Nākamais solis ir Drošas
meklēšanas režīma aktivizē-
šana meklētājprogrammu,
piemēram, Google, iestatīju-
mos. Tas palīdzēs izfiltrēt
attēlu, videoklipu un tīmekļa
vietņu meklēšanas rezultā-
tus no bērna vecumam
neatbilstošas informācijas.

Ceturtais solis ir nevēla-
mu reklāmu ierobežošana ar
Google konta iestatījumu
palīdzību. Norādot patieso
lietotāja vecumu, liekā infor-
mācija tiek izfiltrēta.

Kādus jautājumus
izrunāt ar bērnu?

Lai arī kādus tehniskus

paņēmienus vecāki neiz-
mantotu, tā ir tikai daļa no
tā, ko var darīt, lai pasargā-
tu savus bērnus. Tāpēc,
pirms dot viedtālruni bēr-
nam, ir jāpārrunā, kā to
droši lietot. Ņemot vērā
sociālo tīklu popularitāti,
noteikti ir jāapspriež sociālo
tīklu izmantošana. Piemē-
ram, TikTok, YouTube, In-
stagram, Snapchat, Face-
book paredzēti tikai no 13

gadiem, bet WhatsApp – no
16 gadiem. Ir skaidrs, ka reti
kurš ievēro vecuma ierobe-
žojumus sociālajos tīklos,
taču tie ir noteikti, ņemot
vērā bērnu zināšanas un
spējas parūpēties par savu
drošību. Svarīgi ar bērnu
kopā izskatīt privātuma un
drošības iestatījumus sociālo
tīklu platformās un izvēlē-
ties bērna vecumam atbil-
stošākos. Tikpat svarīgi ir

parūpēties, lai vismaz pir-
majā klasē būtu ierobežots
ekrānlaiks.

Tāpat bērnam jāpaskaid-
ro, ka ne viss, kas sociālajos
tīklos tiek publicēts, ir patie-
sība. Tāpēc informācija so-
ciālajos tīklos un internetā ir
jāizvērtē kritiski un jāapvai-
cājas vecākiem, ja rodas
šaubas par tās patiesumu.
Lai vecāki zinātu, ko viņu
atvases dara sociālajos tīk-

los, ir vērts piesekot sava
bērna kontiem. Tā vecāki
būs informēti, ko bērns
publicē, ar ko dalās, kam
seko un spiež patīk. Liet-
derīgi ir arī izpētīt, kādas
personas seko bērna kon-
tam. Nākamais būtiskais
aspekts, ko vērts izrunāt, ir
par privātas informācijas
ievietošanu sociālo tīklu
platformās. Piemēram, ja
bērns regulāri filmē video
mājās un dalās ar tiem
sociālajos tīklos, kāds to var
izmantot ļaunprātīgi – kā
ceļvedi uz jūsu māju vai, lai
bērnu izsmietu un pazemo-
tu.

Ir arī jāpabrīdina par vil-
tus kontiem un jāpiekodina,
ka svešiniekiem nevar uzti-
cēties, pat ja liekas, ka cil-
vēks ir jauks un draudzīgs.
Jāizskaidro, kāpēc nekādā
gadījumā nesūtīt intīmas
fotogrāfijas vai bez vecāku
ziņas nedoties uz tikšanos
klātienē, kā arī nevērt vaļā
saites, kas var saturēt vīru-
sus.

Nobeigumā bērnam ir
jāizstāsta, kur meklēt palī-
dzību – pie vecākiem, peda-
gogiem vai zvanīt uz uzticī-
bas tālruni 116111, vai rak-
stīt mobilajā lietotnē «Drošs
internets». Tāpat jāierāda,
kur sociālo mediju platfor-
mās atrodas pogas saziņai
ar administrāciju, ja radušās
problēmas un nepieciešama
palīdzība.

Maija KATKOVSKA,
Drossinternets.lv

vadītāja

Kas jāņem vērā, uzticot bērnam
pirmo viedtālruni?

Pašreizējais normatīvais
regulējums paredz atbalstīt
tikai vienu studējošo grupu
pēc sociālām pazīmēm –
studējošos no daudzbērnu
ģimenēm. Tomēr ir ļoti svarī-
gi augstākās izglītības sistē-
mā integrēt arī bāreņus un
bez vecāku apgādības pali-
kušos jauniešus, kā arī stu-
dējošos ar invaliditāti. Kā
liecina Pasaules bankas pētī-
jums par nepieciešamajiem
uzlabojumiem Latvijas aug-
stākās izglītības finansēša-
nā, kā arī vietējo un starp-
tautisko organizāciju reko-
mendācijas, Latvijā studējo-
šo iespējas iegūt augstāko
izglītību ir saistītas arī ar
ģimenes sociālekonomisko
situāciju. Tā daudziem stu-
dējošajiem rada nevienlīdzī-
gus apstākļus, it īpaši attie-
cībā uz pilnvērtīgu, finansi-
āli stabilu un neatkarīgu
dalību augstākās izglītības
iegūšanā.

Uz stipendiju šajā stu-
diju gadā var pretendēt
studenti

• no daudzbērnu ģime-
nēm;

• bāreņi un bez vecāku
apgādības palikušie jaunieši;

• ar I un II grupas invali-
ditāti.

Lai pieteiktos stipendijai,
šo sociālo grupu studentiem
jābūt imatrikulētiem 1. kur-
sā koledžas un bakalaura
līmeņa programmās pilna
laika klātienē valsts un pri-
vātajās augstskolās un kole-
džās. Pieteikties var arī tad,
ja studējošais atjaunojas
studijām 2022. gada rudens
semestrī pēc studiju pārtrau-
kuma koledžas un bakalaura
līmeņa programmās pilna
laika klātienē. Šoruden sti-
pendijai var pieteikties arī 2.
kursā studējošie – tajā skaitā
arī tie, kuri stipendiju saņē-
ma jau 1. kursā, ja vidējā
svērtā atzīme iepriekšējā
semestrī ir «6» un augstāka.

Studējošajiem no daudz-
bērnu ģimenēm sociālo sti-
pendiju «Studētgods» sāka
piešķirt no 2021./2022. stu-
diju gada. Katrā nākamajā

studiju gadā stipendijas
saņēmējiem pievienojas
nākamajā kursā studējošie.
Stipendija noteikta 160 eiro
apmērā 10 mēnešus gadā.

Stipendijas piešķiršanai
izvirzīti vairāki nosacījumi.
Tā, centralizēto eksāmenu
rezultātiem matemātikā jā-
būt ne zemākiem par 30%,
bet latviešu valodā ne zemā-
kiem par 40%. Savukārt stu-
diju laikā vidējai svērtajai
atzīmei jābūt 6 un augstāk,
studentam jābūt sekmīgam
un bez akadēmiskiem parā-
diem. Kritēriji tiek pārskatīti
reizi semestrī.

Izvērtējot sociālās sti-
pendijas «Studētgods» pie-
teikumu rezultātus, Izglī-
tības un zinātnes ministrija
apsvērs iespēju arī turpmā-
kajos gados paplašināt sti-
pendiātu loku ar jaunām
studējošo kategorijām, tā-
dējādi stiprinot sociālo di-
mensiju augstākajā izglītībā.

Pieteikties stipendijai
«Studētgods» var, izmanto-
jot Latvija.lv pakalpojumu.
Plašāka informācija IZM
tīmekļvietnē.

IZM
KOMUNIKĀCIJAS

NODAĻA

Dabas aizsardzības pār-
valdes eksperti apliecina,
ka Cēsu novada Drabešu
pagasta dīķī pirmo reizi
novērotas invazīvas saldū-
dens medūzas Craspeda-
custa sowerbii. Aptuveni
divu eiro monētas lielās,
balti caurspīdīgās medū-
zas cilvēka veselībai un
dzīvībai nav bīstamas. Vis-
ticamāk, ka tās izplatīsies
arī citās ūdenstilpēs, tādēļ
aicinām ziņot par citiem
sugas novērojumiem, rak-
stot ziņu uz invazivs@
daba.gov.lv.

Cilvēku neapzināta rīcība
un klimata pārmaiņas ir gal-
venie iemesli, kā dēļ šī suga
jau kopš pagājušā gadsimta
izplatās aizvien tālāk no
savas izcelsmes vietas –
Ķīnas un Japānas un šobrīd
ir sastopama visos kontinen-
tos, izņemot Antarktīdu.
Latvijā, visticamāk, tās
nokļuvušas ar putniem, pie-
līpot tiem pie kājām, vai ar
eksotisku ūdensaugu stā-
diem, jo spēj noteiktā attīs-
tības stadijā iztikt bez
ūdens. Saldūdens medūzas
barojas ar fitoplanktonu un
potenciāli var būt barības
konkurents zivju mazuļiem.

Dabas aizsardzības pār-
valdes īstenotais projekts
LIFE REEF, kas līdz šim iepa-

zinis medūzas jūras ekosis-
tēmā, pētīja arī Drabešu
pagasta medūzas. Projekta
vadītāja Ilze SABULE atklāj,
ka «šo medūzu precīzs ceļš
līdz Latvijai nav zināms.
Tāpat arī sugas ietekme uz
Latvijas ekosistēmām nav vēl
izpētīta, tādēļ medūzas
nevajag pārvietot un speciāli
izplatīt. Par saviem novēro-
jumiem aicinām ziņot, jo
šāda informācija palīdzēs
izprast sugas izplatīšanās

ātrumu un veidus».
Saldūdens medūzas jau

agrāk novērotas Polijā,
Zviedrijā, Somijā un Krievijā,
kā arī 2002. gadā konstatē-
tas Lietuvā netālu no Nemū-
nas upes. Arī Lietuvas me-
dūzu izcelsme joprojām ir
neskaidra.

Gunta GABRĀNE,
LIFE REEF projekta

koordinatore

Stipendijas «Studētgods» saņēmēju
lokam piepulcēsies arī bāreņi
un studējošie ar invaliditāti

Latvijā pirmo reizi konstatēta
invazīva saldūdens medūzu suga

Vairums vecāku pirmo viedtālruni savai atvasei iegā-
dājas, bērnam uzsākot skolas gaitas. Lai arī pirmklas-
nieks gluži labi varētu iztikt ar podziņu telefonu, dažādu
apsvērumu dēļ vecāki parasti dod priekšroku viedtālru-
nim ar interneta pieslēgumu. Pirms uzticēt ierīci bēr-
nam, ir svarīgi to sagatavot drošam darbam internetā
un pārrunāt ar bērnu drošas uzvedības ABC internetā.

Medūza ir divu eiro monētas lielumā. Tā izplatās jau arī
vairākās kaimiņvalstīs. E. ŠELENGOVAS foto

Sociālās stipendijas «Studētgods» saņēmēju lokam
pievienosies divas jaunas studējošo grupas – bāreņi un
bez vecāku apgādības palikušie jaunieši un personas ar I
vai II invaliditātes grupu. To paredz Izglītības un zināt-
nes ministrijas sagatavotie grozījumi noteikumos par
stipendijām, kas izskatīti Ministru kabineta sēdē.

Līdz 1. jūlijam balvai
varēja pieteikt cilvēkus vai
cilvēku grupas, kas ar izci-
liem sasniegumiem darbojas
kādā nozarē, iedvesmo un
iesaista citus. Saņemti ļoti
daudzi skaisti un iedvesmo-
joši pieteikumi. Ar stāstiem

iepazinās žūrija, kuras sastā-
vā bija fonda «Viegli» un
Imanta Ziedoņa muzeja pār-
stāvji, Jēkabpils novada
pašvaldības un Kultūras pār-
valdes cilvēki, izlemjot, kuri
pieci Sēlijas novadnieki pel-
nījuši balvas kādā no pie-

cām nominācijām: «Sēlijas
Taureņu uzbrukums», «Sē-
lijas kedas», «Sēlijas Zemi es
mācos», «Sēlijas rabarbers»
un «Sēlijas bize».

Šī gada nominanti ir:
Una Kukle; tērpu mākslinie-
ce Kristīne Kalēja; keramiķe,
mākslas pedagoģe un bied-
rības «Sēļu pūrs» vadītāja
Anda Svarāne; «ZaigaArt»
vadītāja Zaiga Rebane; Se-
ces pagasta kultūras nama
vadītāja Astrīda Mencen-
dorfa; mūzikas skolotāja,
vokālo ansambļu vadītāja
Ruta Jakovļeva; skolniece
Zanda Zaļakmene; skolnieks
Raitis Daudzvārds; z/s «Pil-

kalne» īpašnieki Valdis Tom-
sons un Irma Tomsone; LLKC
Aizkraukles biroja vadītāja;
SIA «Jix» īpašniece Madara
Vēvere; rožu stādu audzēta-
vas «Greķāni» saimnieki
Līču ģimene; uzņēmēji Čā-
mānu ģimeme; SIA «Kro-
nīšu kokapstrāde» – Artis
Kronītis; SIA «Gretes» –
Vents Aperāns; z/s «Čai-
dāni» – Raimonds Leitis,
Emīlija Ozoliņa; Bebrenes
pagasta pārvaldniece Benita
Štrausa; pensionārs, Ērber-
ģes muižas gids pēc sirds
aicinājuma Elmārs Vectirāns;
novadpētniecības mājas
«Paula Sukatnieka «Apsī-

tes»» vadītāja un biedrības
«Dvietes vīnogas» ideoloģis-
kā centra vadītāja Vanda
Gronska; bibliogrāfe V. An-
cīša Aknīstes bibliotēkā Līga
Jaujeniece; skolotāja, vēstu-
res pētniece Ilga Bruņeniece;
Jēkabpils novada Leimaņu
bibliotēkas vadītāja Līga
Lācīte; mākslinieciskās daļas
vadītājs Jaunjelgavas kultū-
ras centrā Eduards Kaļķis;
pensionāre, vēsturniece Li-
dija Ozoliņa; angļu filoloģe,
angļu valodas skolotāja
Skaidrīte Medvecka.

Kuri cilvēki saņems bal-
vas, uzzināsim apbalvošanas
ceremonijā, kas 16. septem-

brī pulksten 19.00 notiks
Zasas tautas namā. Pasā-
kumā par muzikālo nofor-
mējumu rūpēsies Jēkabpils
novada mūziķi un Jānis
Holšteins-Upmanis, pēc tam
uz dančiem aicinās Dignājas
pagasta lauku kapela «Dig-
na».

Lai apmeklētu ceremoni-
ju, bezmaksas ielūgumus
var saņemt Zasas tautas
namā, rakstot e-pastā:
zasaskn@jekabpils.lv.

Ilze CEKULE,
Zasas tautas nama

vadītāja

Variešu pagasta «Kok-
lēs» augustā noslēdzās
biedrības «Aloksnīte» re-
alizētais LEADER mācību
projekts – nodarbības «Ra-
došs cilvēks – sabiedrības
vērtība».

Tā kopējās izmaksas ir
2 000 eiro, no tām 90% ir
ELFLA LEADER finansējums
(1 800 eiro) un 10% – Jē-
kabpils novada pašvaldības
līdzfinansējums (200 eiro).
Projekta realizēšanas laikā
tika sasniegts tā mērķis –
veicināt dalībnieku iesaistī-
šanos attīstības iniciatīvās,
dažādu sabiedrības grupu
integrāciju, ar praktisku dar-
bošanos veicināt cilvēku
radošumu. Nodarbības ap-
meklēja 12 cilvēki, kurus
nodarbību vadītāji iedroši-
nāja būt uzņēmīgiem, radīt
pārliecību par savām idejām
un spējām tās īstenot pēc
mācību noslēguma. Darbo-
joties radošo darbnīcu gru-
pā, dalībnieki varēja viens
otru papildināt, atbalstīt un
iedrošināt.

Mūsdienu sabiedrībai ir
nepieciešami radoši cilvēki,
kas veiksmīgi attīstīta savas
prasmes, pielāgojas darba
tirgum. Šī brīža situācija val-
stī un pasaulē ietekmē iedzī-
votāju finansiālo un emoci-

onālo labklājību. Piespiedu
paradumu maiņa, ikdienas
slodzes pieaugums vai dīk-
stāve visvairāk ietekmē so-
ciāli mazaizsargāto sabiedrī-
bas grupu labbūtību. Lai cil-
vēks nebūtu sociālās vides
upuris, viņam jāuzlabo
radošā domāšana, pašizteik-
šanās, jāizvērtē un jāmaina
savas ierastās rīcības un
attieksmes. Šādas iemaņas
bija iespējams apgūt mācību
projektā profesionālu un
kompetentu speciālistu

vadībā.
Līga Diura vadīja makra-

mē jeb mezglošanas nodar-
bības, kas ir nomierinoša,
pat meditatīva rokdarbu
tehnika praktisku un deko-
ratīvu lietu izgatavošanai no
dažādām auklām, piemē-
ram, puķpodu turētāji, sie-
nas dekori. Nodarbību vadī-
tāja Marina Potjomkina ie-
pazīstināja ar pašcietējošā
polimērmāla īpašībām, tika
apgūta rotaslietu izgatavo-
šana, Olga Orlova – ar zīmē-

šanu EBRU tehnikā. Tajā
zīmējums tiek radīts ar krā-
sām, kuras neizšķīst ūdenī,
bet paliek uz ūdens virsmas,
veidojot neatkārtojamus
ornamentus. Jolanta Rubine
iepazīstināja ar apzinātas
zīmēšanas metodi – neiro-
grafiku, kas aktivizē sma-
dzeņu darbību un palīdz
ieraudzīt jaunus risinājumu
ceļus.

BIEDRĪBAS
«ALOKSNĪTE»

teksts un foto

Zasas tautas namā notiks pirmā «Sēlijas Laiks Ziedonim»
nominantu cildināšanas ceremonija

Šajā rudens cēlienā Vīpes
amatniecības centrs «Mā-
zers» mīļi gaida ikvienu, kas
vēlas apgūt aušanas pras-
mes. Var būt ar un bez
priekšzināšanām. Nodarbī-
bas vadīs pieredzes bagātā
tautas daiļamata meistare
Maija Kulakova.

Pirmā tikšanās reize būs
ceturtdien, 15. septembrī,
no plkst. 16.00 Vīpes amat-
niecības centra «Māzers»
telpās. Tad arī kopīgi vieno-
simies par visiem izdevīgu
mācību grafiku. Meistar-
klases ilgums – 3 stundas.
Papildu informācija un
iepriekšēja pieteikšanās pa
tālruni 29283717.

Egita GALIŅA

Skaistā tradīcija cildināt cilvēkus Latvijā, piešķirot
apbalvojumu «Laiks Ziedonim», uzsākta 2014. gadā, lai
iedvesmotu, novērtētu un cildinātu jaunradi, kā arī dzej-
niekam Imantam Ziedonim svarīgās vērtības – izcilību,
degsmi, sūtību, stāju, veiksmi un savpatību, kas ik gadu
tiek meklētas pretendentu personībās. Jau piecus gadus
notikusi arī Ziedoņa balvas saņēmēju meklēšana
Zemgales novadā, bet šopavasar pirmo reizi tika izsludi-
nāts konkurss «Sēlijas Laiks Ziedonim». To organizē
Jēkabpils novada Kultūras pārvalde un Jēkabpils novada
pašvaldība sadarbībā ar Imanta Ziedoņa fondu «Viegli».

Pēc mācību beigām dalībnieki turpinās darboties biedrības telpās un izmantot
apgūtās prasmes, kas vienlaikus ir arī radošs laika pavadīšanas veids.

«Māzerā» var apgūt aušanas prasmes

Esi kādreiz sapņojis, kā tas būtu – izņemt no stellēm paša austu grīdceliņu, lakatu,
brunču audumu vai jebko citu? Mums ir piedāvājums – pārvērt savus sapņus sirds
darbos!

Nodarbības «Radošs cilvēks –
sabiedrības vērtība» noslēgušās

Atsevišķos ceļu posmos ieklāts jauns asfalts vai veikta
dubultās virsmas apstrāde. Ozolu ielā darbi veikti
posmos 160 m un 270 m garumā, Biržu ielā – 600 m
garumā un tālāk pa ceļu Brodi–Āres līdz Brodu ciema
robežai – 450 m garumā. Darbus veica SIA «Ošukalns».
Pie daudzdzīvokļu mājām paplašinātas auto stāvvietas
un izbūvēta lietus ūdens novadīšana.

Sagatavoja J. APĪNIS
Pašvaldības arhīva foto

Nobeigumam tuvojas ceļu
atjaunošanas darbi
Ābeļu pagasta Brodos

Maršrutā Pļaviņas–Vie-
talva–Pļaviņas ir jauns rīta
reiss pulksten 6.37 no pietu-
ras «Pļaviņas», un tas kursēs
no pirmdienas līdz piektdie-
nai. Savukārt reiss, kas līdz
šim darba dienās tika izpil-
dīts no pieturas «Pļaviņas»
pulksten 6.10, turpmāk būs
tikai skolēnu vasaras brīvlai-
kā (no 1. jūnija līdz 31. au-
gustam). Skolas laikā divos
reisos maršrutā Pļaviņas–
Siljāņi–Pļaviņas ir iekļautas
vairākas papildu pieturas.

Sabiedriskā transporta
pakalpojumus minētajos
maršrutos nodrošina SIA
«Tukuma auto». Izmaiņas

Autotransporta direkcija vei-
kusi pēc Aizkraukles novada
pašvaldības Pļaviņu apvienī-
bas pārvaldes ierosinājuma.

Sagatavoja J. APĪNIS

Izmaiņas divos autobusu
maršrutos
Pļaviņu apkārtnē

Lai skolēni varētu ērtāk nokļūt Pļaviņu izglītības
iestādēs un pēc stundām doties mājup, no 12. septem-
bra ir nelielas izmaiņas reģionālo autobusu maršrutos
Pļaviņas–Vietalva–Pļaviņas un Pļaviņas–Siljāņi–Pļaviņas.
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RUTA ŠTELMAHERE

***
nākam no biroju pļavām
treji papīru lauki nopļauti
par madarām margrietiņām
trejas word dokumentu pļavas
par sarkano āboliņu
pati māku rakstīt projektus asināt tāmes
tik vien lūdzu kultūrkapitāla fondu
lauku atbalsta biedrību
lai (ne)sameta kaudzītē
papīrgrozos un kompostos

***
ceļmalās vējš uzpūš magoņu liesmas
dūmaka tveice cīruļu dziesmas
garaiņi sviedri sakulti sviestā
pieturā suns kādu gaida cienīgs
akmens pīrāgs kūp saulē un piedeg
peldamies jasmīna ezera pienā
Tavos pagalmos vēl viena diena
mežrožu krūms deg un viss ir piedots
zum un vizuļo gavilē mutuļo dievnams

Padambji
kamēr iet saule pār pagalmu
pa lielceļu aizbrauc baļķvedējs
kaļ Arvīds lemesi smēdē
nāk radu bērni pa lielceļu
tie grāvmalā zemenes lasīs
un birztalā piegriezīs sēnes
iet Matildei raudiens uz leju
rokas tik smagas kā zeme
kad vāra tā saimei tupeņus
viņu pašu bērns debesīs klusē
dzeltēnu dzeltēnu klusumu
liek šķīvī kur ritinās tumsa
Padambjos saulei nenāk miegs
pie bitēm iet Matildes tante
pūš dūmekli nenorimis
meitēns kam neilona bantes

kamēr iet saule pār pagalmu
šķūņa ligzdā apmetas stārķi

brauc radu bērni kā dievnamā
svin mūžībai gadasvētkus
virs Padambjiem tūces spārdās
skrien bērni ar bitēm bārdās
kamēr iet saule pār pagalmu
tad nosēst uz dārzmalas dēļiem

LORETA MEIKŠĀNE

Pusceļā līdz mieram
Alkt pēc mīlestības.
Pēc tādas, kas slīcina jūras.
Pēc tādas, kuras vairāk par debess jumu,
Un atrast to parastā ziedā.
Noķert to kā pieneņu pūku.
Turēt sev klāt un nekad nepalaist vējā.
Alkt pēc kā tāda, par ko rakstīja Šekspīrs,
Atrast to pamestu pusceļā līdz mieram.
Alkt pēc mīlestības, kurai nav ne gala, ne malas.
Alkt, lai sirds pieder kādam citam.
Noslīkt tajā kā visdziļākajā jūrā
Un lidot kā debesu jumā.

Margrieta
Vai dārzā, pilnā ar visskaistākajiem ziediem,
Ar viskrāšņākajām puķēm
Būtu arī es?
Vai tu mani izvēlētos starp miljoniem citu?
Es, parastā lauku margrieta,
Tāda vienmuļa un prasta.
Vai starp krāšņākajām rozēm
Izvēlētos tu mani?
Tad es sevi mierinu,
Jo, domājams, es pat nebūtu izvēle.
Ko gan es darītu starp šiem ziediem,
Man vieta starp zāles stiebriem.
Kā gan es nonāktu šajā dārzā,
Kurā tu mājo katru dienu?
Pļavā tu arī nenāktu,
Tikai lai meklētu mani.

Spārni
Dievs zināja, ko dara,
Kad nedeva cilvēkam spārnus.
Viņš zināja, ka tad
Viņam apgriezt tos nāktos.
Dievs nedeva visiem vienādus spārnus,
Jo tādi jau bija putni.
Viņš katram savus iedod laikus,
Cilvēku spārni ir sapņi.
Dievs nedeva cilvēkam spārnus,
Jo zināja, ka ne visiem ir griba.
Mums kājas, kas staigā pa zemi,
Bet spārni – tie pieder pie debess.
Dievs zināja, ko dara,
Kad iedeva cilvēkam spārnus.
Tikai tādus, ne spalvu un pūku,
Bet cerības, ticības un gribas.

VIOLETA KĻAVIŅA

Meža rozes
Meža rozes rokā tveru,
Viņu ērkšķi sirdī duras.
Redzu tevi projām slīdam,
Sāpes mani zemē liec.

Atkal soda, kaut bez vainas,
Atņemts viss, pat mīlēt liegts.
Strauji izdziest prieka uguns,
Noriet saule, nakts ir tuvu.

Apņem sirdi auksta elpa,
Sastingst viss, par ledu kļūst.
Ietin zemi melna tumsa,
Esmu viens un visiem lieks.

Kaut ar stindzis, dzīvs vēl esmu,
Sirds jel pukst un sāpes jūt.
Meža rozes kairi tvan,
Liek tās mīlēt, mūžam ciest.

Pagātnes stāstnieks
Laiks nestāv uz vietas,
Viss mainās tev apkārt.
Kad pazīstams vecais
Par svešādu kļūst.

Nu viss te ir jauns
Un savādi kails,
Jo neraugās pretim
Tev lielgabals vecs.

Vēl vakar, kad gūlies,
Tas gozējās saulē
Pie pilsētas ielas,
Ko par Rīgu mēdz dēvēt.

Bet, austot jau rītam,
Tas Daugavā bēdzis,
Kur zivīm par pagātni
Mēmi tas vēstī.

Jo tagadnes Lāčplēsis
Cīniņā gājis
Un pagātnes stāstnieku
Dzelmē tas gāzis.

Mīlas uguns
Rīta rasā saules stari
Jaunu varavīksni rada.
Viss ap mani viz un laistās,
Spožās mīlas liesmās kvēl.

Slēpu klusi jūtas savas,
Jo man runāt nebij ļauts.
Tagad izkliegt varu skaļi:

«Saukšu eņģeli par savu!»

Jo es zinu, mīl tā mani,
Kaut ar klaidonis es svešs.
Ne man māju, ne ar mantas,
Ir tik sirds, kas karsti mīlē.

Dāvāšu tai debess tāles,
Samta pļavas, upes zilas.
Dāvāšu tai sevi pašu,
Jo man cita nav ko dot.

Sadegšu es mīlas mokās,
Ja to nevarēšu sniegt.
Tad kā eņģels baltiem spārniem
Sargāšu šo mīlu kvēlo.

LIGITA ĀBOLNIECE

Dievs ticēja…
Kad Pliekšāna vecāko dēlu
kristīja Kaldabruņas baznīcā
un ūdens no lielā kristāmtrauka
lija pār mazā Jāņa galvu,
varbūt jau tad Dievs viņa talantam noticēja
un nokristīja par Raini –
«šis vārds no lielceļiem ņemts,
tam pa lielceļiem jāstaigā».
Nezinu, vai lielais dzejnieks ticēja Dievam,
bet Dievs noticēja viņam.
Aizvilināja no mājām,
deva iespēju studēt,
piešķīra sievu – ne no ribas,
bet no dzejot gribas.
Elza Rozenberga. Aspazija. Iniņa.
Sākumā viņš to pielūdza kā elku,
bet Aspazija bija viņa elpa,
kas lika noticēt sev.
Radītājs izveda Raini no savas zemes
kā izraēlu no ēģiptiešiem
un nolika viņu uz mūsu tautai nepazītas dārgumu

kaudzes –
sveštautu labākajiem sacerējumiem,
kurus, negribēdams un atstumts juties,
viņš tulkoja un darināja vārdus.
Viņš radīja...
Neapjaušot, ka tā bija dzejnieka lielākā augstskola.
Līdz Rainis, sirds balsī ieklausījies,

padzēris pienu, ieēdis maizi,
paklājis mātes austo segu kā dzimtenes siltumu,
Itālijas un Šveices kalnu pakājē kāpa savā radošajā

«stikla kalnā».
Kalni ir tuvāk debesīm kā dievnamu toņi,
un brīvā dabā rakstīt vieglāk,
jo saulīte ir tā pati Tadenavā sasmeltā un svešumā

sildošā.
Kad Mefistofelis viņam ielika sirdī Mēnessmeitiņu,
arī tas nebija bez Radītāja ziņas.
Dievs ticēja Rainim.
Viņš izkārtoja dzejnieka ceļu dzīvē un pat aiz

tās robežām,
līdz 1965. gadam,
kad pie Raiņa pieminekļa atklāja pirmās Dzejas

dienas.
Un, kamēr tauta rakstīs, tās nebeigsies…

(08.08.2022)

* * *

Kopš izlasīju gāmatu
par savu tuvāko komponistu
Emīlu Dārziņu
un viņa draugu Jāni Poruku,
vilcieni Pļaviņu stacijai, kurai dzīvoju netālu,
brauc caur manu sirdi.
Es ticu, ka Jaunā Derība Emīla kabatā palika

neskarta!
Svētumu nevar sabraukt.
Tāpat kā viņa radīto un paša iznīcināto valsi.

Manas asaras sejo Melanholisko valsi,
kuru Poruka sievas mātes mājās Lāčos
naktī lapenē viņam nodiktēja eņģeļa balss
un kuru izglāba kāds diriģents, kas nenoticēja

tenkām.

(08.08.2022)

* * *

Šajā augustā Dievs cepina kā cepeškrāsnī.
Nešķiro ne zemi, ne laukstrādniekus,
ne ražu, ne ogotājus, ne atpūtniekus…

Kaukāza plūmītes nosauļojušās kā nēģerienes,
bet no zara vēl nekrīt.
Nav pienācis viņu laiks.
«Visām lietām ir savs nolikts laiks,»
rakstīts Grāmatu grāmatā.

Man ir klusa nojauta,
ka Radītājs vēlas izcept milzīgu kūku
visas Latvijas lielumā,
lai ikviens var nogaršot pa gabaliņam
no bezpajumtnieka līdz miljonāram.
Lai «viņu acis top atvērtas»
un viņi ierauga,
cik mūsu zeme ir skaista, ražīga un svētīta!

(18.08.2022)

Viens no dzejas pasāku-
miem notiks ceturtdien, 15.
septembrī, plkst. 18.30 Jē-
kabpils tautas namā, Mež-
rūpnieku ielā 2.

Šajā pasākumā, kura
nosaukumā «es nevaru tā
aiziet neatnācis…» likti vārdi
no Knuta Skujenieka dzejo-
ļa, jo īpaši atcerēsimies un
pieminēsim šī gada 25. jūlijā
mūžībā aizgājušo dzejnieku,
publicistu, atdzejotāju, izcilu
Latvijas personību Knutu
Skujenieku (1936–2022).

Daudzi dzejas cienītāji
Latvijā un citviet ir iepazinu-
ši K. Skujenieka dzeju gan
krājumos «Lirika un balsis»
(1978), «iesien baltā lakati-
ņā» (1986), «Sēkla sniegā»
(1990), «Mūsu dzīve nokal-
potā» (2007), «Nekā perso-
nīga» (2010) u.c., gan izla-
sēs «Līdz kailai rokai»
(1995), «Parkā par solu»
(1997), «Kā ozola saknei pēc
ūdens» (2012), gan Rakstu
astoņos sējumos (2003–
2008), kā arī viņa atdzejoju-
mus no spāņu, grieķu, ukrai-
ņu, zviedru, poļu, dāņu un

daudzām citām valodām.
Ļoti plašs un bagātīgs ir
Knuta Skujenieka devums,
viņa dzeja arī tulkota un
izdota ap piecpadsmit tautu
valodās, bet neaizmirsta-
mais dzejolis «Poga» tulkots
33 pasaules valodās.

Dzejas dienu pasākumā
ieklausīsimies Knuta Skuje-
nieka dzīves gājumā, dzirdē-
sim viņa dzejoļu lasījumus,
ieskatīsimies mūsu novad-
nieku Aigara un Guntara
Godiņu atmiņu mirkļu mo-
zaīkā, kura stāstīs par drau-
dzību ar Knutu Skujenieku
gadu garumā un šo radošo
personību sadarbību dzejā,
mūzikā un dziesmās.

Pasākumu rīko Jēkabpils
pilsētas bibliotēka un Jē-
kabpils tautas nams.

Anita RUBINE,
bibliotēkas Resursu

un datu pārvaldības
nodaļas bibliogrāfe

…tāds maigs un tramīgs
rudens ar sausām kājām iet…

/K. SKUJENIEKS/

Dzejas dienās atcerēsimies
Knutu Skujenieku

Klāt septembris, un
klāt arī tradicionālās, visus
laikus (jau sākot no 1965.
gada) pārdzīvojušās Dzejas
dienas. Arī Jēkabpilī un
novadā šonedēļ daudzviet
skanēs dzeja.

No 13. līdz 18. septem-
brim Zemessardzes 35.
kājnieku bataljons aktīvi
iesaistīsies militāro mācī-
bu «Namejs 2022» rudens
posmā.

Sadarbībā ar Aiz-
sardzības ministriju batal-
jons savā atbildības teritori-
jā organizēs esošo pašvaldī-
bu Civilās aizsardzības komi-
siju mācības «Pilskalns»,
izspēlējot dažādus krīzes
situāciju scenārijus. Šīs
mācības notiks 13. septem-
brī Preiļos, 14. septembrī
Līvānos, 15. septembrī Krās-
lavā. Mācību «Pilskalns»
mērķis ir uzlabot valsts un
pašvaldības institūciju iz-
pratni par atbildību sadalīju-
mu un praktisko rīcību mili-
tāra apdraudējuma gadīju-
mā. Mācību dalībnieki izspē-
lēs dažādus krīzes situāciju
scenārijus, kuros civilās aiz-
sardzības komisija pieņems
lēmumus un noteiks reaģē-
šanas plānus, lai militāra
apdraudējuma gadījumā
civiliedzīvotāji tiktu nodroši-
nāti ar pamatvajadzībām.

Savukārt 17. un 18. sep-
tembrī Līvānu novada Sutru
pagastā, Preiļu novadā un
Preiļu pilsētā tiks īstenoti
taktiski vingrinājumi, pār-
baudot karavīru, rezerves
karavīru un zemessargu
spēju veikt uzdevumus hib-
rīdkara un konvencionālā
apdraudējuma apstākļos.

Zemessardzes 35. kājnie-
ku bataljona mācības norisi-

nāsies iepriekš saskaņotās
vietās – Līvānu novada un
Preiļu novada teritorijā. Šajā
apvidū pārvietosies militārā
tehnika, karavīri un zemes-
sargi formas tērpos ar strēl-
nieku ieročiem. Iespējami
īslaicīgi satiksmes ierobežo-
jumi.

Mācību uzdevumu izpil-
des laikā tiks lietota mācību
munīcija un kaujas imitācijas
līdzekļi, kas rada troksni, bet
neapdraud cilvēku veselību
un dzīvību. Tomēr, atrodot

mācību vietās nezināmus
priekšmetus, tos aizliegts
aiztikt vai pārvietot. Militāro
mācību laikā tiks ievērotas
ugunsdrošības un dabas aiz-
sardzības prasības, izmanto-
tās teritorijas pēc uzdevumu
izpildes nepieciešamības
gadījumā tiks sakoptas.

Zemessardze aicina ie-
dzīvotājus ar sapratni izturē-
ties pret mācību aktivitā-
tēm, jo karavīri un zemes-
sargi trenējas realitātei
iespējami pietuvinātos

apstākļos, tādējādi nostipri-
not prasmes aizsargāt savu
atbildības teritoriju – nova-
dus, pilsētas, pagastus, cie-
mus.

Ilze KIVLENIECE,
Zemessardzes

3. Latgales brigādes
35. kājnieku bataljona

Civilmilitārās sadarbības
nodaļas jaunākā

speciāliste

Zemessargi Līvānu un Preiļu novadā piedalās
militārajās mācībās «Namejs 2022»

Foto no Zemessardzes 35. kājnieku bataljona arhīva

– Konkursa uzdevums
bija veidot zīmējumu monē-
tas cilnim. Cilnis – tās ir
pabeigtas līnijas, faktiski tēl-
niecības darbs. No mūsu
filiāles audzēkņiem konkur-
sā piedalījās deviņi, bet
godalgotas vietas ieguva
septiņi skolēni: Hugo Miku-
šāns, Anne Zālīte, Sanita
Gabranova, Kārlis Lācītis,

Rudīte Vasjurina, Dāvids
Borovskis un Z i ta God-
ļevska, – stāsta Jēkabpils
Mākslas skolas Zasas filiāles
skolotāja Anda SVARĀNE.

Kā secina organizatori,
konkursantu zīmējumi
daudzpusīgi atspoguļo
mūsu valsts nākotnes paau-
dzes pasaules redzējumu un
būtiskas pamatvērtības –

ģimene, draugi, mīlestība,
dzimtene, daba, planētas
ekosistēmas aizsardzība,
miers.

No šā gada 9. oktobra
līdz 2023. gada 15. janvārim
Latvijas Nacionālā mākslas
muzeja galvenās ēkas 4. un
5. stāva izstāžu zālēs (Rīgā,
Jaņa Rozentāla laukumā 1)
būs skatāma Latvijas Bankas

simtgades izstāde «Vērtību
zīmes». Rīkotāji sola, ka
izstāde kļūs par vizuāli pie-
sātinātu piedzīvojumu – tās
inovatīvi risinājumi raisīs
emocijas, būs saistoši un
izglītojoši visu paaudžu
apmeklētājiem. �

Daži no Zasas skolēnu veidotajiem un godalgas saņēmušajiem darbiem konkursā par godu Latvijas Bankas simtgadei.
Foto no Jēkabpils Mākslas skolas Zasas filiāles arhīva

Skolēni no Zasas gūst panākumus Latvijas Bankas
rīkotajā konkursā

ILZE BIČEVSKA
Lai īstenotu Latvijas Bankas simtgadei veltītā pilsētvi-

des objekta ieceri, 2022. gada pavasarī Latvijas
Nacionālais mākslas muzejs sadarbībā ar Latvijas Banku
organizēja zīmējumu konkursu Latvijas mākslas skolu
audzēkņiem «Mūsu pasaule – mūsu nākotne». Tajā pie-
dalījās vairāk nekā 900 bērnu un jauniešu no visas
Latvijas, un 369 interesantākie žūrijas atlasītie darbi tika
iekļauti vienotā vides objektā «Mūsu saule».



2022. gada 13. septembrīMozaīka10.

Latvijā aug divas plūško-
ku sugas – sarkanais un
melnais plūškoks. Sarkanais
plūškoks ir dekoratīvs un
indīgs augs, savukārt mel-
nais plūškoks tiek audzēts
gan kā ārstniecības, gan kā
augļu koks. Melno plūškoku
farmācijā un medicīnā dēvē
arī par «Sambucus nigra».
Tas ar baltiem ziediem zied
no maija līdz jūlijam, savu-
kārt melnās ogas novāc no
augusta līdz pat septembra
beigām. Cilvēki uzturā var
lietot gan melnā plūškoka
ziedus, gan ogas, kuras var
ēst tikai tad, kad tās ir pilnī-
bā nogatavojušās un iegu-
vušas melni violetu nokrāsu.

Imunitātes
stiprināšanai

Melnā plūškoka ogas ir
ievērojamas ar to, ka satur:
bagātīgu C vitamīna devu,
piemēram, vienā saujā ogu
ir 52 mg C vitamīna, kas
sastāda ievērojamu daļu no
dienā noteiktās devas; anto-
cianīdus – visspēcīgākos
dabā sastopamos antioksi-

dantus, kas darbojas, lai
pasargātu organisma šūnas
no iespējamiem brīvo radi-
kāļu izraisītajiem bojāju-
miem un stimulē organisma
imūno sistēmu. Ja plūškoka
ogas nav iespējams uzņemt
svaigā veidā, tās ir pieeja-
mas dažādu komplekso
uztura bagātinātāju sastāvā,
kas paredzēti tieši imunitā-
tes stiprināšanai. Tie aptie-
kās pieejami dažādos for-
mātos – tabletēs, kapsulās,
pastilās, kā arī aerosolos.

Pirmā palīdzība
saaukstēšanās un
iekaisumu gadījumā

Plūškokam ir pretiekaisu-
ma un pretsāpju īpašības.
Tāpēc, ja parādījušies iekai-
suša kakla simptomi, piemē-
ram, apsārtums vai sāpes
norijot siekalas, ieteicams
lietot sūkājamās tabletes vai
mutē izsmidzināmos aero-
solus, kuru sastāvā ir plūš-
koku ekstrakts.

Vēl melnā plūškoka
lapas un ogas var izmantot
dažādiem uzlējumiem ar

karsto ūdeni, kas ir spēci-
nošs līdzeklis elpceļu veselī-
bai un citu saaukstēšanās
simptomu mazināšanai.
Uzlējumiem var pievienot
arī kumelītes, liepziedus un
avenes. Ar šiem uzlējumiem
var skalot rīkli – tas var palī-
dzēt aizsmakuma un iekai-
sušu smaganu gadījumā.

Tāpat no plūškoka ogām
var veidot krājumus zie-
mai – vārīt ievārījumu, žele-
ju vai sīrupu, kā arī sasaldēt
vai kaltēt tās, lai varētu ēst
tad, kad nepieciešams.

Vēdera un gremošanas
sistēmas veselībai

Svaigas un nogatavoju-

šās melnā plūškoka ogas
ieteicams ēst, ja ir vēdera
aizcietējums. Tas ir tāpēc, ka
tieši plūškoka ogās ir daudz
šķiedrvielas, kas savukārt
var uzlabot gremošanas
trakta un zarnu darbību. Ja
tās nav iespējams uzņemt
svaigā veidā, der arī kaltētas
ogas, kas aplietas ar glāzi
karsta ūdens vai vienkārši
karsta tēja, kurā ir plūškoks.

Noderēs arī
skaistumam

Gan plūškoka ziedos,
gan ogās esošie antioksi-
danti un vitamīni A un C
ievērojami aizkavēs ādas

novecošanas procesu un
uzlabos ādas kopējo veselī-
bas stāvokli. Tāpat plūškoks
piešķirs ādai mirdzumu un
aizkavēs mīmikas krunciņu
veidošanos. Līdzekļi, kuru
sastāvā ir plūškoku eks-
trakts, noderēs cilvēkiem ar
jutīgu un uz akni tendētu
ādu, jo tam ir antibakteri-
ālās īpašības, kas nomierina
un attīra ādu. Plūškoka eks-
trakts atrodams dažādos
ādas kopšanas līdzekļos –
krēmos, losjonos, micelāra-
jos ūdeņos, kā arī eļļās.
Savukārt, ja plūškoka eļļa
tiek likta matos, tā var
matus mitrināt, kā arī pada-
rīt tos maigus un zīdainus.

Arī organisma
attīrīšanai

Melnā plūškoka jeb sam-
bukus ogās esošās ēteriskās
eļļas veicina dziedzeru sek-
rēciju, sviedru un urīna izda-
līšanos, veicina organisma
attīrīšanos. Plūškoka ziedus
var izkaltēt tējai, svaigā
veidā izmantot sīrupa paga-
tavošanai, tos var pievienot
arī atspirdzinošiem dzērie-
niem un ūdenim.

Kā plūškoku uzņemt
pārdomāti?

Līdzīgi kā citas dabā
brīvi pieejamās dabas veltes,
arī plūškoks nav piemērots
visiem cilvēkiem, jo var izrai-
sīt alerģiju vai citas nevēla-
mas reakcijas. Tāpēc, ja esat
nolēmis plūškoku uzņemt
svaigā veidā, piemēram,
ēdot svaigas ogas vai vārot
marmelādi, ieteicams pārlie-
cināties, vai jūsu organis-
mam pret šīm ogām nav
alerģija vai nepanesamība,
apēdot pāris ogu un dien-
nakti novērojot savu pašsa-
jūtu. Lietojot kādus kom-
pleksos uztura bagātinātā-
jus ar plūškoku, ieteicams
konsultēties ar farmaceitu
par to pareizu lietošanu.

Līva Dagmāra
DZENOVSKA

Publicitātes foto

Modernais melnais plūškoks – tikai garšīgs vai arī vērtīgs veselībai?
Plūškoks ir viena no vērtīgākajām dabas veltēm, kas

pēdējo gadu laikā guvusi īpašu popularitāti. Plūškoks
noderēs kā skaistumam, vēdera un gremošanas sistē-
mai, tā arī jo īpaši rudens un ziemas sezonā, kad
aktuāla kļūst imunitātes stiprināšana un saaukstēšanās
kā pieaugušajiem, tā arī bērniem. Kāpēc plūškoks ir
nepieciešams cilvēka veselībai un kā to pareizi uzņemt,
skaidro «Euroaptieka» farmaceite Zane MELBERGA.

2022. gada 13. septembrī Fakti un viedokļi 3.

BD interesējās, vai šajā
mācību gadā bērniem būs
pieejama peldēšanas apmā-
cība?

Jēkabpils novada domes
priekšsēdētāja vietnieks
attīstības jautājumos Kārlis
STARS informē, ka nodarbī-

bas būs, kā tas jau bijis
šogad maijā. Pašlaik tiekot
gatavota dokumentācija
iepirkumam par baseina
pakalpojumu sniegšanu.
Iepirkums noslēgsies, un
līgums tikšot noslēgts sep-
tembra otrajā pusē. Tad arī
būs zināms, kur notiks pel-
dēšanas nodarbības. Pa-
vasarī tas bijis Līvānu un
Ilūkstes baseinos, bet
«Citrus SPA» tad iepirkumā
neesot piedalījies.

– Ar «Citrus SPA» situāci-
ja jau ir zināma. Uzņēmējs
vērsās domē ar priekšlikumu
palīdzēt risināt problēmas,

bet tādā veidā, kā to piedā-
vā, mēs neko nevaram izda-
rīt, mēs nevaram nosegt
visas baseina uzturēšanas
izmaksas. Turklāt tam jābūt
publiskam iepirkumam, un
«Citrus SPA» iepriekš izsludi-
nātajā iepirkumā nepiedalī-
jās. Tas, ka iepirkums pava-
sarī noslēdzās veiksmīgi,
nozīmē to, ka ir pieejamas
alternatīvas. Par to, ka bērni
uz baseinu jāved, neesam
priecīgi, bet, ja Jēkabpilī to
nevar izdarīt, tad tas ir jāda-
ra, un to arī darām tur, kur
tas ir pieejams un iespē-
jams, – teica Kārlis Stars.

Viņš minēja, ka tad, ja
pakalpojumu sniegs Ilūkste
un Līvāni, bērni no Aknīstes
un tuvākajiem pagastiem
varētu braukt uz Ilūkstes
baseinu, bet no bijušā
Krustpils novada – uz Lī-
vāniem.

Viņš minēja, ka ir bijušas
sarunas ar «Citrus SPA» par
baseina pirkšanu, bet esot
jāsaprot, ka tas ir SPA kom-
plekss, bet domei vajag tikai
sporta baseinu. Tehniski un
fiziski baseinu nevarot
nodalīt no kompleksa. Arī
telpu tehniskais stāvoklis
prasot ieguldījumus. Ko-

mersantam tomēr esot ir
jācīnās, jāpiedāvā pakalpo-
jums iedzīvotājiem, jo tas ir
brīvais tirgus. Tad dome
varot iesaistīties, ievērojot
publiskā iepirkuma normas,
bet nevarot būt tā, ka pri-
vātais bizness balstītos uz
vienu – domes pasūtījumu.

Iepriekš pašvaldība
«Citrus SPA» baseinā ap-
maksāja peldēšanu arī pen-
sionāriem un brīvdienās visi
skolēni varēja peldēt bez
maksas. �

Kopējās investīciju pro-
jekta izmaksas ir 2 648 207,86
eiro (t.sk. būvdarbi, būvuz-
raudzība un autoruzraudzī-
ba), no kurām valsts budže-
ta finansējums ir 1 700 000,00
eiro un pašvaldības finansē-
jums – 948 207,86 eiro.

Kā informē novada paš-
valdības Attīstības nodaļas
vadītājs Ilmārs LUKSTS, Por-
maļa ielā strādās līdz de-
cembra vidum, ja to ļaus
laika apstākļi. Pie atbilsto-
šiem laika apstākļiem iece-

rēts izbūvēt asfalta pirmo
kārtu posmos, kur visi citi
darbi jau paveikti. Tehnolo-
ģiskais pārtraukums plānots
līdz maijam, bet darbus
atsāks ātrāk, ja tas būs
iespējams. Darbi jāpabeidz
līdz 2023. gada 31. decem-
brim.

Atbildot uz jautājumu,
kur būvnieki liek norakto
zemi un vēsturisko bruģi,
domes priekšsēdētāja viet-
nieks attīstības jautājumos
Kārlis STARS stāsta, ka

saskaņā ar līgumu visi atgū-
tie materiāli paliek būvdar-
bu veicējām, kas tos izman-

to pēc saviem ieskatiem. Tas
gan neattiecas uz ietvju
bruģi. To bruģi, kas ir labā

stāvoklī, nodod domei re-
montdarbiem novada terito-
rijā. Šo bruģi var lietderīgāk

varot izmantot lauku terito-
rijās. Piemēram, šovasar
Krustpils pagasta Spuņģēnu
ciemā ar lietotu bruģi tika
atjaunota ietve gar valsts
autoceļu un pie sporta zāles
un pagastmājas. Tā kā par
vēsturisko bruģi pirms raku-
mu veikšanas precīzi neesot
zināms, kur tas ir, tas paliek
būvnieka rīcībā. Lai to
izmantotu dome, tas būtu
jārok ārā atsevišķi, nevis
kopā ar grunti, jātīra, jāmaz-
gā, jāliek uz paletēm. Tas
palēninātu darba tempus ar
roku darba iesaisti un sadār-
dzinātu būvniecības izmak-
sas. Lai to darītu, būtu jāsa-
prot, kur pašvaldība grib šo
bruģi izmantot. Piemēram,
ietvēm, stāvlaukumiem tas
neder, jo prasības ir, lai tās
būtu gludas. Izmantošana
tātad būtu ierobežota. Tas
neesot nekas jauns, arī
iepriekš, veicot Rīgas ielas
pārbūvi, viss vēsturiskais
bruģis palicis būvuzņēmē-
jam. �

Visticamāk, šoziem skolēni brauks peldēt uz Ilūksti vai Līvāniem

Turpinās Andreja Pormaļa ielas pārbūve
Laika apstākļi noteiks, vai šogad varēs ieklāt pirmo asfalta kārtu

Pašlaik darbi norit dažādos atsevišķos ielas posmos – citur jau tiek liktas betona
apmales, bet citviet notiek apakšzemes komunikāciju izbūve.

D. GAGUNOVA foto

INESE ZONE
Kopš 26. jūlija Jēkabpilī notiek Andreja Pormaļa ielas

pārbūve. Šobrīd darbi noris šādos posmos: no Lauku
ielas līdz Blaumaņa ielai notiek apakšzemes komunikāci-
ju izbūve, no Blaumaņa ielas līdz Zaļajai ielai izbūvētas
apakšzemes komunikācijas zem brauktuves un norit
darbi pie ceļa segas konstrukcijas izbūves, no Akmeņu
ielas līdz Viestura ielai un no Zaļās ielas virzienā uz
Jēkaba ielas krustojumu notiek apakšzemes komunikāci-
ju izbūve zem brauktuves, savukārt no M. Lutera ielas
līdz Brīvības ielas rotācijas aplim ir izbūvētas apakšze-
mes komunikācijas, veikta brauktuves ceļa segas kons-
trukcijas izbūve un norit darbi pie betona apmaļu izbū-
ves. Šajos posmos satiksme ir ierobežota. Būvdarbus
veic SIA «Ošukalns».

INESE ZONE
Pagājušajā ziemā aktuāls bija jautājums par iespēju

skolēniem apmeklēt peldēšanas nodarbības. SIA
«Reāls», kas apsaimnieko ūdens relaksācijas centru
«Citrus SPA», piedāvāja Jēkabpils novada domei atpirkt
centra kompleksā ietilpstošo sporta baseinu vai pat visu
kompleksu, jo epidemioloģisko ierobežojumu dēļ nodar-
bības bērniem baseinā nenotika. Pašvaldība nevēlējas
slēgt līgumu par bērnu peldēšanas apmācību ar līdzšinē-
jiem noteikumiem, jo tie neesot izdevīgi domei, un
vaino baseina īpašniekus, ka viņi paši nav gādājuši, lai
baseins var darboties, ievērojot epidemioloģiskās prasī-
bas. Baseina īpašnieki sacīja, ka pašvaldība negrib atbal-
stīt uzņēmumu un sadarboties.

Saskaņā ar būvdarbu
līgumu darbus plānots
pabeigt līdz oktobra vidum.

Ir pabeigti rakšanas darbi un
izbūvēts ielu apgaismojums.
Šobrīd notiek ielas apmaļu

uzstādīšana un gājēju ietvju
izbūve. Saglabājoties labvē-
līgiem laika apstākļiem, tu-
vākajā laikā tiks uzsākta
brauktuves apakškārtas iz-
būve.

Šī projekta vispārējais

mērķis ir nodrošināt ražoša-
nas teritoriju sasniedzamību
Zīlānu, Mālu, Oļu un Ķieģeļu
ielā, videi draudzīgu un vi-
des ilgtspēju veicinošu teri-
toriālu izaugsmi un jaunu
darbavietu radīšanu atbil-

stoši Jēkabpils pilsētas paš-
valdības attīstības program-
mai. Projektā iekļauto piecu
ielu posmu pārbūves kopē-
jās izmaksas sākotnēji plā-
notas 4 565 154,33 eiro
a p m ē r ā , n o k u r ā m

3 669 580,20 eiro ir Eiropas
reģionālās attīstības fonda
finansējums.

ATTĪSTĪBAS
PĀRVALDES PROJEKTU

VADĪBAS NODAĻA

Būvdarbus Ķieģeļu ielas posmā plāno pabeigt līdz oktobra vidum

Projektā «Industriālās teritorijas piekļuves uzlaboša-
na un revitalizācija uzņēmējdarbības attīstībai Jēkabpils
pilsētas Ziemeļaustrumu daļā» turpinās Ķieģeļu ielas
posma pārbūves būvdarbi. Tos veic SIA «VIA».

Projekta laikā, veicot pārbūvi Ķieģeļu, Zīlānu, Mālu un Oļu ielā, tiek nodrošināta atsevišķu ražošanas teritoriju sasniedzamība un infrastruktūras uzlabošana.
Pašvaldības arhīva foto



Pirmajā veterānu ko-
mandu sabraukumā Dau-
gavpils ledus hallē jēkabpi-
lieši mērojās spēkiem ar
Daugavpils un Valmieras
veterānu komandām. Cīņa
ar daugavpiliešiem beidzās
ar mājinieku uzvaru 3:1,
savukārt spēlē ar valmierie-
šu komandu «Wolmar»
jēkabpilieši izcīnīja uzvaru
ar 5:1, kas ļāva komandai
iegūt pirmos vērtīgos pun-
ktus čempionātā.

Nākamajā veterānu ko-
mandu sabraukumā, kurā
piedalīsies Jēkabpils veterā-
nu komanda un kas norisi-
nāsies 12. novembrī Val-
mieras Olimpiskā centra

ledus hallē, jēkabpiliešiem
pretī stāsies Valmieras

komanda «Wolmar» un
Jūrmalas hokeja klubs

«Arkada».

Sagatavoja J. ŠTEINBERGS
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Laikraksts iznāk otrdienās un piektdienās.

Aicina uz vakara
velobraucienu

15. septembrī plkst. 18.00 Jēkabpils Sporta centrs
organizē vakara velobraucienu aptuveni 30 km garumā. Tas
sāksies Krustpils pils laukumā. Dalībniekiem līdzi jāņem
ķiveres, lukturīši un atstarojošās vestes, lai brauciens visiem
būtu drošs un izdevies. Vairāk par pasākumu pa tālruni
26325850 (Guna).

Sagatavoja
J. ŠTEINBERGS

Baļotes kausu izcīna lietuvieši

Jau no pirmās dienas
vadību ieguva lietuviešu
vienība «Trauk Žuvi». Sīvu
konkurenci viņiem sastādīja
latviešu «Bite Fishing Team»,
kam Baļotes ezers noteikti ir
pazīstamāks nekā mūsu
dienvidu kaimiņiem. Pēc pir-
mās dienas lietuvieši bija
priekšā divus kilogramus,
bet otrajā dienā savu pār-
svaru palielināja vēl par 20
kilogramiem. Savukārt tre-
šajā dienā labāk veicās «Bite
Fishing Team», kas 17 kilog-
ramus atvinnēja, taču 72
stundu maratons beidzās ar
nelielu «Trauk Živu» pārsva-
ru. Lietuvieši bija saķēruši
55 zivis ar kopējo svaru 232
kg, par 10 kg apsteidzot
«Bite Fishing Team». Trešajā
vietā finišēja komanda
«REA», kas pie medaļām
tika ar 51 zivi un 171 kg.
Ceturtās vietas ieguvēji «Ej
Sporto Fishing Team» pie

medaļas netika, toties
viņiem tika balva par lielāko
noķerto zivi. Jau pirmajā
dienā šīs komandas dalīb-
nieki krastā izvilka 14,550
kg karpu. Tā ir otrā lielākā
Baļotes ezerā jebkad sacen-
sībās noķertā karpa. Lielāku
par šo šovasar Lietuvas
čempionāta posmā, kas
notika Baļotes ezerā, izvilka
kaimiņvalsts copmanis To-
mass Klovas (15,375 kg).
Jāpiezīmē, ka arī Baļotes

kausa uzvarētāji noķēra tīri
smuku eksemplāru – 12,750
kg zivtiņu.

Visas komandas kopī-
giem spēkiem pievārēja
440 zivis ar kopējo svaru
1636 kg. Vidējais zivs svars
šajās sacensībās bija 3,72
kg, un tas liecina, ka zivis pa
vasaru ir smuki uzbarojušās,
jo līdz šim vidējais svars
sacensībās turējās zem 3,5
kg.

Baļotes kauss, kuru rīko-

ja Jēkabpils novada pašval-
dība sadarbībā ar biedrību
«Mālpils zivīm», bija pēdējās
sacensības šogad šajā
ūdenstilpē. 2022. gadā te
risinājies Latvijas čempionā-
ta zemledus makšķerēšanā
posms, trīs Latvijas un viens
Lietuvas čempionāta posms
karpu makšķerēšanā, «NGT»
kauss un Baļotes kauss
karpu makšķerēšanā, kā arī
vairākas fīdermakšķerēšanas
sacensības. �

«Jēkabpils SC»
futbolistiem – zaudējums

Abām komandām spē-
les rezultāts nebija pārāk
svarīgs, jo jēkabpilieši jau
iepriekš bija nodrošinājuši
vietu zonas pirmajā četri-
niekā, kas kopā ar rietumu
zonas četrām labākajām
komandām turpinās cīņu
par iekļūšanu 1. līgā, savu-
kārt FK «Priekuļi» šīs cerības
jau iepriekš bija zaudējis un
otrajā posmā sacentīsies ar
septiņām citām līgas vājā-
kajām komandām par
palikšanu 2. līgā. Tā kā abas
komandas spēlēs dažādos
astoņniekos, savstarpējo
spēļu rezultāti uz nākamo
posmu nepāries.

Abas komandas 40 mi-
nūtes savus vārtus saglabā-
ja neskartus, bet pirmā pus-
laika beigas jēkabpiliešiem
bija neveiksmīgas, un viņi
ielaida vārtus 40. un 44.
minūtē, puslaiku noslēdzot
ar 0:2.

55. minūtē Kaspars Ņe-
verovskis vienus vārtus
atguva, bet pēc 20 minū-
tēm viesi atkal bija divu
vārtu attālumā – 1:3.
86. minūtē jēkabpiliešu labā
tika nozīmēts 11 m soda
sitiens, kuru veiksmīgi reali-

zēja Aigars Liņģis, panākot
2:3. Ar tādu rezultātu arī
beidzās mačs.

Interesanti, ka abās
komandās bija pa diviem
leģionāriem. Jēkabpiliešu
rindās atkal spēlēja divi
ukraiņi, bet pretinieku
komandā – divi saulainās
Āfrikas dēli no Kotdivuāras.
Mājinieku vārtos bija atgrie-
zies Jorens Degtjarovs.

Neskatoties uz zaudēju-
mu, kas mājiniekiem bija
otrais pēc kārtas, «Jēkabpils
SC» saglabāja otro vietu
austrumu zonā.

Pirmā posma pēdējā
kārta tiks aizvadīta šīs nedē-
ļas nogalē. «Jēkabpils SC»
mājās tiksies ar FK «Lim-
baži». Arī šim mačam būs
tikai formāla nozīme, jo jau
ir skaidrs, ka arī Limbažu
vienība paliks ārpus labāko
četrinieka.�

Vietējos karpu ķērājus šajos mačos pārstāvēja «Karma Fishing Team», kurā startēja
(no kreisās) Normunds Rudzītis, Kristers Miglāns un Emīls Rudzītis. 13 zivis un 41 kg
komandai deva 12. vietu.

Organizatoru arhīva foto

JURIS ŠTEINBERGS
Pagājušās nedēļas

otrajā pusē teju četru
dienu garumā Baļotes
ezerā risinājās pēdējās
šīgada sacensības – Ba-
ļotes kausa izcīņa karpu
makšķerēšanā, kurā pie-
dalījās 17 komandas.
Sacensībām bija starptau-
tisks raksturs, jo piedalī-
jās divas lietuviešu un
viena igauņu «blice».

JURIS ŠTEINBERGS
Sestdien «Jēkabpils SC» Latvijas futbola čempionāta

otrās līgas austrumu zonas 13. kārtas mačā mājās ar
2:3 piekāpās FK «Priekuļi».

Cīņas uzsāk hokeja veterāni
Ar spēli Latvijas vete-

rānu hokeja čempionātā
Jēkabpils veterānu ko-
manda uzsāka jauno
2022./2023. gada hokeja
sezonu.

Pirmajā sabraukumā Jēkabpils komanda izcīnīja pirmos punktus čempionātā.
Komandas arhīva foto

Sporta diena Vīpē
Sestdien, 17. septembrī, plkst. 11.00 futbola entu-

ziasti un viņu līdzjutēji tiek aicināti uz Sporta dienu
Vīpē, kuras ietvaros risināsies 5x5 futbola turnīrs.

Sacensības notiks Vīpē
pie tautas nama.

Paralēli futbola sacensī-
bām līdzjutēji, kā arī dalīb-
nieki varēs pārbaudīt savu
veiklību, spēku un izturību
dažādās aizraujošās disciplī-
nās. Garlaicīgi nebūs nevie-
nam!

Komandām turnīram
jāpiesakās līdz 16. sep-

tembrim, aizpildot pietei-
kumu (nolikuma 1. pieli-
kums) un nosūtot to uz e-
pastu: jolanta.stumbina@
jekabpilssc.lv.

Ar sacensību nolikumu
var iepazīties Jēkabpils
Sporta centra mājaslapā
www.jekabpilssc.lv.

Velēnā notika stipro
skrējiens ar suni

10. septembrī Gulbenes novada Lizuma pagasta
Velēnā norisinājās stipro skrējiens ar suni, kurā labus
rezultātus sasniedza arī JKK «Lūšu ķepas» pārstāvji.

Trase bija apmēram 4
km gara, kur kopā ar suni
bija jāpārvar vairāki šķēršļi –
jālien caur riepām, jābrien
pa dubļu grāvi, jālien cauri
maskēšanās tīklam, jāskrien
stāvā kalnā, jāpiesauc suns
no attāluma, jāforsē Gauja,
jālien caur režģi slīpumā,
jālec pāri siena rullim, jāved
suns ķerrā, jāpārvar ruļļu
krāvuma siena, jāaiztur
figurants vai jāatnes manti-
ņa, bet saimniekam bija
jāmet bumbiņas noteiktā
caurumā, jānes smagumi

un jāšauj.
Bērnu grupā Sofija

Bokāne ar suni Emma iegu-
va 1. vietu, Sandija Stan-
keviča ar suni Grom – 4.
vietu.

Sieviešu grupā Olga
Medzjuta ar suni Fiba iegu-
va 1. vietu, savukārt vīriešu
grupā Guntis Stankevičs ar
suni Uran – 2. vietu.

Lāsma IRŠA,
Jēkabpils Sporta centra

vecākā sabiedrisko
attiecību speciāliste

2022. gada 13. septembrīZiņas2.

INESE ZONE
Krāpnieki,

kas izmanto
e-pastu vai
zvana poten-
c i ā l a j i e m
upuriem, tur-
pina aktīvi
uzdarboties. Pēdējās ziņas ir,
ka «Latvijas pasta» vārdā
izsūta klientiem e-pastus,
mēģinot izkrāpt datus vai
naudu. Krāpnieki aicina klik-
šķināt uz saites, kas iekļauta
e-pasta vēstulē. Krāpnieku
izdomai nav gala. Nupat
Aizkraukles novada iedzīvo-
tājs saņēmis telefona zvanu
no kādas sievietes, kura
apgalvoja, ka viņa bankas
kontā ir 100 bitkoini, ko
varot konvertēt uz eiro, un
persona atklāja savus perso-
nas datus, internetbankas
pieejas datus un paroles, un
rezultātā no viņa konta tika
noskaitīti 2 500 eiro. Arī slu-
dinājums par bērna kombi-
nezona pārdošanu var pie-
saistīt krāpniekus. Tā autorei
«WhatsApp» lietotnē piedā-
vāja izmantot «Omniva»
pakalpojumu, nosūtot viltus
saiti. Sieviete ievadīja prasīto
informāciju un zaudēja vai-
rāk nekā 346 eiro.

Šīs ziņas pārsteidz ar to,
ka joprojām atrodas cilvēki,
kas ir tik viegli apmānāmi.
Visi, kuru vārdā darbojas
krāpnieki, nenoguruši aicina
nebūt lētticīgiem un uzma-
nīties. Jā, brīdinājumi pama-
tā tiek adresēti ar plašsazi-
ņas līdzekļu starpniecību. Tie
šobrīd ir daudz mazāk popu-
lāri nekā dažādas saziņas
vietnes kā «Facebook», «Tik-
Tok» un «Instagram», un tur
nešēro ziņas par krāpnie-
kiem, bet to, kas nu kuram
šķitis sirdij tuvāks un, pro-
tams, par sevi un savas dzī-
ves notikumiem. Tāds patī-
kams burbulītis ar pozitīvu
noskaņu. Bet, ilgstoši uztu-
roties tikai tajā, laikam
pazūd piesardzība un modrī-
ba, jo viss, kas tīklos, taču ir
tik forši! Tur ne par ko nav
jāsatraucas, visi savējie, uzti-
camie un pozitīvie. Tikai
«laiko» visus, līdz pazūd kri-
tiskā domāšana, līdz: «Vai!
Esmu apkrāpts!» Bet tomēr
negribas ticēt, ka visi ap-
krāptie nekad un nekur nav
manījuši ziņas par krāpnie-
kiem. Tad atliek domāt, ka
pie vainas vēlme noticēt
vēlamajam, pieņemt to par
esošo: ja man sola viegli
iegūt naudu, ticu, jo gribē-
tos taču, ka beidzot arī man
paveicas. Te nu jāatceras
vecais, labais teiciens, ka par
velti ir tikai siers peļu slazdā.
Nu, lūdzu, esiet aizdomīgi,
uzmanīgi, piesardzīgi un
savus personas datus un
bankas konta datus neuzti-
ciet nevienam un nekādos
apstākļos! Šis nu ir vēl viens
brīdinājums neskaitāmajā
brīdinājumu straumē, varbūt
kāds tomēr pamanīs.

Par aktuālo
Lūdzu,
neesiet
lētticīgi!

Policisti
Gārsenes
pagastā

izņem teju 600
litrus nelegālā
alkohola

Lai identificētu perso-
nas, kuras veic nelegālu
akcīzes preču tirdzniecību,
Valsts policijas Zemgales
reģiona pārvaldes Jēkabpils
iecirkņa Kriminālpolicijas
nodaļas amatpersonas veica
kontrolpirkumu, kura laikā
Gārsenes pagasta iedzīvo-
tājs savā dzīvesvietā likum-
sargiem realizēja nelegālo
alkoholu.

Kontrolpirkuma laikā
1968. gadā dzimis vīrietis
policistiem realizēja divas
0,75 litru tilpuma pudeles
un divas 0,5 litru tilpuma
pudeles ar sarkanas un dzel-

tenīgas krāsas šķidrumu un
ar alkoholam raksturīgu
smaku par kopējo summu
19 eiro.

Par nelegāli izgatavotu
alkoholisko dzērienu realizā-
ciju Kriminālpolicijas noda-
ļas darbinieki sāka krimināl-
procesu un neatliekamības
kārtībā vīrieša dzīvesvietā
veica kratīšanu, kuras laikā
atrada un izņēma dažāda
tilpuma stikla pudeles ar
dažādas krāsas šķidrumu ar
alkoholam raksturīgu sma-
ku. Pavisam kopā tika iz-
ņemti 599,2 litri nelegāla
alkohola, kā arī kontrolpir-
kuma nauda.

Uzsāktajā kriminālproce-
sā tika nozīmēta ķīmisko
vielu ekspertīze, kur eksper-
ta atzinumā ir noteikts, ka
kratīšanas laikā izņemtajos
šķidrumos absolūtā spirta
daudzums sastāda 91,333
litrus.

Šobrīd vīrietim ir statuss –
persona, pret kuru sākts kri-

minālprocess, un turpinās
pirmstiesas kriminālproce-
suālās izmeklēšanas darbī-
bas. Jāpiemin, ka 1968.
gadā dzimušais vīrietis poli-
cijas redzeslokā ir nonācis
pirmo reizi.

Atbilstoši Krimināllikuma
221.1 panta trešajai daļai
par nelikumīgu alkoholisko
dzērienu realizāciju lielā
apmērā persona var tikt
sodīta ar brīvības atņemša-
nu uz laiku līdz astoņiem
gadiem, konfiscējot mantu
vai bez mantas konfiskāci-
jas, un ar probācijas uzrau-
dzību uz laiku līdz trim
gadiem.

Brauc
nepiesprādzējies

8. septembrī Jēkabpilī
jaunietis vadīja automašīnu
«BMW 325» pa Zaļo ielu un
nebija piesprādzējies ar dro-
šības jostu. Policijā par noti-

kušo sākts administratīvā
pārkāpuma process.

Valsts policija atgādina,
ka par nepiesprādzēšanos
ar drošības jostu, kā arī par
tāda pasažiera vešanu, kurš
nav piesprādzējies, trans-
portlīdzekļa vadītājam pie-
mēro brīdinājumu vai nau-
das sodu no 30 līdz 70 eiro.

Ietriecas priekšā
braucošajā
mašīnā

7. septembrī Jēkabpilī
sieviete vadīja automašīnu
«BMW 525» pa Rīgas ielu
un izraisīja sadursmi ar
priekšā braucošo automašī-
nu «Volvo XC90», kas apstā-
jās pirms gājēju pārejas.
Policijā par notikušo sākts
administratīvā pārkāpuma
process, un sievietei piemē-
rots naudas sods 25 eiro.

Pie stūres –
bez tiesībām

7. septembrī Jēkabpilī
vīrietis vadīja automašīnu
«Opel Meriva» pa Brīvības
ielu, bez transportlīdzekļu
vadīšanas tiesībām. Policijā
par notikušo sākts adminis-
tratīvā pārkāpuma process,
un vīrietim piemērots nau-
das sods 570 eiro.

Dedzina reklāmas
banerus

Pēdējās nedēļas laikā jau
otru reizi Jēkabpilī aizde-
dzināts reklāmas baneris.
Tādu izsaukumu ugunsdzē-
sēji saņēma piektdienas
vakarā neilgi pirms vienpa-
dsmitiem uz Viestura ielu.
Ugunsgrēks jau bija no-
dzēsts pirms glābēju ieraša-
nās.

Sagatavoja
J. APĪNIS

ŠONEDĒĻ DARBA DIENĀS
«Brīvās Daugavas» žurnāliste

Inese Zone
pa telefonu uzklausīs

jūsu jautājumus, ieteikumus
un novērojumus.

Zvaniet pa tālruni 24669519
no plkst. 9.00 līdz 17.00
(vai rakstiet uz e-pastu:

inese@bdaugava.lv)!

KARSTAIS
TELEFONS

ATBILDI SAŅEMSIET LAIKRAKSTĀ

Atbalsta mērķis ir sek-
mēt gados jaunu cilvēku
iesaistīšanos pastāvīgā lauk-
saimniecības darbībā un
nodrošināt darbaspēka at-
jaunošanos un paaudžu no-
maiņu lauksaimniecības sek-
torā. Šī ir iespēja saņemt
vienreizēju maksājumu jaun-

dibināta (vai pārņemta)
lauksaimniecības uzņēmu-
ma dibināšanai un attīstībai,
saskaņā ar iesniegto darīju-
ma darbības plānu.

Sestās kārtas pieejamais
publiskais finansējums ir
2,52 miljoni eiro. Darījum-
darbības plāna īstenošanas

termiņš iesniegtajiem pro-
jektiem šajā kārtā ir 2025.
gada 30. jūnijs. Projekta ie-
snieguma veidlapa pieejama
Lauku atbalsta dienesta mā-
jaslapas sadaļā «Atbalsta
veidi» → Projekti un investī-
cijas. Projektu iesniegumi jā-
iesniedz, izmantojot Elek-
tronisko pieteikšanās sistē-
mu. Tā l run i s uzz iņām:
67095000.

Atbalsts pieejams Ei-
ropas Savienības Eiropas
Lauksaimniecības fonda
lauku attīstībai (ELFLA) un
Lauku attīstības program-
mas (LAP) ietvaros.

Sagatavoja J. APĪNIS

Jaunie lauksaimnieki
var pieteikties
atbalstam investīcijām

Līdz 7. novembrim jaunajiem saimniekiem ir iespēja
iesniegt projektus pasākumā «Atbalsts jaunajiem lauk-
saimniekiem uzņēmējdarbības uzsākšanai».

«Donai» panākumi
maizes konkursā

Pagājušajā nedēļā Rīgā
notika ikgadējā pārtikas
izstāde «Riga Food». Tās
laikā risinājās arī Latvijas
Maiznieku biedrības rīkotais
maizes konkurss. 8. septem-
brī uzreiz pēc izstādes ofi-
ciālās atklāšanas apbalvoja
konkursa uzvarētājus. Šogad
tajā piedalījās 9 ražotāji, kas
iesniedza 20 maizes veidus
2 kategorijās: rudzu rupj-
maize; kviešu, jauktu miltu,
graudu, sēklu, kliju, citu pie-
devu un veidu maize.

Kā ik gadus, tajā pieda-
lījās arī maiznīca «Dona»,
gūstot labus panākumus.
Tās ceptajai «Krustpils rupj-
maizei» un «Pilngraudu mai-
zei» piešķirts zelta diploms,
«Sēļu» rudzu maizei – sudra-
ba diploms.

Notiks kārtējā
donoru diena

Jēkabpils reģionālā slim-
nīca ziņo, ka 19. septembrī
notiks nākamā kārtējā
donoru diena. Organizatori
atgādina, ka ir mainīta do-
noru dienu norises vieta –
tās notiek Jēkabpils poliklī-
nikas ēkas 1. stāvā (ieeja no
t/c «Sedumi» puses, bijušās
1. terapijas nodaļas telpas).
Norises laiks ierastais – no
plkst. 9.00–13.00. Infor-
mācijai par donoru dienu
norises datumiem var sekot
līdzi www.jrslimnica.lv.

Zīlānu ciemā
pārbūvēs Meldru
un Avotu ielu

Septembra otrajā pusē
tiks uzsākti būvdarbi Zīlānu
ciemā – Avotu un Meldru
ielā un abas savienojošajā
šķērsielā tiks veikta ielas
klātnes pārbūve un asfaltbe-
tona seguma izbūve. Būv-
darbus veiks SIA «LV Roads»,
būvuzraudzību nodrošinās
SIA «EMVA». Būvdarbu laikā
iespējama apgrūtināta pie-
kļuve īpašumiem, tāpēc
pašvaldība un būvnieks aici-
na autovadītājus un iedzīvo-
tājus ar sapratni uztvert pār-
būves darbu radītos pagai-
du satiksmes ierobežoju-
mus.

Viesītē sāks Sporta
ielas brauktuvju,
ietvju
un autostāvvietu
pārbūvi

Ir noslēgts būvdarbu lī-
gums par Sporta ielas
brauktuvju, ietvju un auto-
stāvvietu pārbūvi Viesītē.
Darbus sāks tuvāko nedēļu
laikā. Būvdarbu laikā būs
ierobežojumi automašīnu
novietošanai māju pagal-
mos, tāpēc iedzīvotājiem
lūgums rast iespēju automa-
šīnas novietot citur. Pre-
cīzāka informācija par būv-
darbiem un to uzsākšanu
sekos.

Sagatavoja
J. APĪNIS

Īsumā

Kas ir šis fenomens, kas
ļauj akcijai būt tik ilgtspējī-
gai? Arī ikdienas darbā
esam novērojuši, ka Latvijas
iedzīvotāji un mūsu sabied-
rība kopumā kļūst arvien
tolerantāka un atsaucīgāka.
Kļūstam saprotošāki un spē-
jam iedziļināties citu vaja-
dzībās un grūtībās, spējam
pamanīt un reaģēt.

Labo darbu nedēļa ir lie-
lisks instruments un platfor-
ma, kas ļauj aizsākt palīdzē-
šanas un brīvprātības proce-
sus, lai tos turpinātu arī
nākotnē, meklētu jaunus
risinājumus un viens otru
iedvesmotu labajiem dar-
biem.

Akcijas laikā vienmēr pie-
vēršam uzmanību aktuāla-
jām vajadzībām. Šogad
īpašu vērību pievērsīsim
tam, lai Latvijā dzīvojošie
ukraiņi aktīvi tiktu iesaistīti
un līdzdarbotos labo darbu
veikšanā.

Ko Labo darbu nedēļā
varam darīt? Doties uz dzīv-
nieku patversmi; apciemot
vientuļos pensionārus, palī-
dzot dārza darbos; sakopt

vietējo apkārtni; nodot asi-
nis; ziedot apģērbu, saim-
niecības lietas vai pārtiku;
dalīties ar sirdssiltumu un
aprunāties, kopīgi padzert
tēju, uzspēlēt galda spēles
ar kādu, kam ikdienā ir vien-
tuļi; veikt jebkuru darbu, par
kuru saņemsiet pretī sirsnī-
gu «Paldies!», un tā būs liela
pateicība un prieks par pa-
darīto darbu arī jums!

Arī šogad akcijas laikā

darbosies interaktīva mājas-
lapa ar Latvijas karti, kur
ikvienam dalībniekam ir
iespēja atzīmēt savu plānoto
vai/un paveikto labo darbu:
http://labodarbunedela.pali-
dzesim.lv.

Lai iedvesmotu viens
otru un vairotu labo, kad
labais darbs ir veikts, aici-
nām par to pastāstīt sociāla-
jos tīklos ar tēmturi #labo-
darbunedela. Ja zināt, kam
noderētu palīdzība, droši
rakstiet: info@palidzesim.lv,
un visi kopā mēs varēsim
palīdzēt!

Darot kopā, var izdarīt
vairāk labu darbu!

Ar laba vēlējumiem
akcijas organizatoru

komandas vārdā –
Ilze SKUJA

Pagājušajā gadā Labo darbu nedēļā piedalījās ap 15 000
dažāda vecuma cilvēku, veicot labos darbus visā
Latvijā. Akcijas organizatoru arhīva foto

No 3. līdz 9. oktobrim –
Labo darbu nedēļa

Šogad jau četrpadsmito gadu pēc kārtas labdarības
organizācija «Palīdzēsim.lv» no 3. līdz 9. oktobrim rīko
akciju «Labo darbu nedēļa». Kā jau ierasts, šīs nedēļas
laikā aicinām visu Latvijas sabiedrību būt aktīviem,
paskatīties apkārt, ieraudzīt un sniegt atbalstu tiem,
kam tas nepieciešams.



20. septembrī
no 10.00 līdz 13.00

«Mēness aptiekā»
Viestura ielā 37, Jēkabpilī,

SIA «Auris»

DZIRDES APARĀTI.
Tirdzniecība, rezerves

daļas, remonts.

Tel. 26019076.

PAKALPOJUMI

z/s «Gračuļi» – jaunput-
nus, dējējvistas. Pietei-
kumi pa tel. 29186065.

����

jaunputnus. T.
29424509.

����

sešas bišu saimes ar
stropiem Krustpils pagasta
Draudavas «Liepdārzi». T.
29361312.

����

malku. T. 27705777.
����

skaldītu lapukoku
malku rūpīgi sakrautā
veidā. Piegāde bez maksas.
T. 29255535.

����

granti, smiltis, šķem-
bas, oļus, melnzemi, aug-
līgo virskārtu, ar piegādi.
Jēkabpils, Brīvības iela
2b/8. T. 20337373.

����

koka graudu (miltu)
lādi un šneku. T.
26540174.

����

moto un velo riepas,
kameras. T. 26550258.

����

labu 3-fāzu ripzāģi. T.
28360461.

����

lēti lietotu ledusskapi
«Snaige». T. 27049995.

PĀRDOD

SIA «Senlejas» – liello-
pus. BIO liellopiem augstas
cenas. Iespējams avanss
dzīvsvarā. T. 62003939.

PĒRK

SIA «LATVIJAS GAĻA»
IEPĒRK

liellopus, zirgus,
jaunlopus, aitas.
Svari. Tūlītēja samaksa.

T. 28761515.

Pļauju zāli ar trimmeri.
T. 26287099.

����

Veicam visāda veida
kapu labiekārtošanu
(uzkopšanu). T. 28220204.

SIA «Lauku miesnieks»

iepērk mājlopus.
Augstas cenas. 

Tūlītēja samaksa. Svari.
Tel. 20207132.

GRAUDU PĀRSTRĀDES 
UZŅĒMUMS 

I E P Ē R K
visa veida 

GRAUDUS.
Ķieģeļu iela 19, Jēkabpils.
Tel. 29494408, 25555794. 

LĪDZJŪTĪBAS

Jēkabpils,
Rīgas iela 230
(blakus CSDD)

no plkst. 9.00 līdz 18.00.

Lai sapnis balts viņas 
dvēseli aijā 

Un klusais miers ar saviem
spārniem sedz.

(Ā. Elksne)
Izsakām visdziļāko

līdzjūtību
Zigurdam ar ģimeni,

māmiņu mūžībā pavadot.
Kaimiņi Vidsalā

Apgūlās(i) mūs’ māmiņa
Zem zaļās(i) velēniņ’s.
Gana bija piekususi,
Garu mūžu dzīvodam’.

(L. t. dz.)
Mūsu līdzjūtība Artūram,

māti mūžībā pavadot.
Ansamblis 

«Vakarvējš» 

Paliec, māt, smaidā,
Paliec, māt, glāstā,
Paliec jaukajā bērnības 

stāstā.
(O. Lisovska)

Līdzjūtība Artūram,
mammu pavadot mūžībā.

Jauktais ansamblis
Salā

Man palikuši tavi vārdi,
Man palikusi tava sirds,
Un liekas, ka ikvienā 

zvaigznē
Vēl tavas acis pretī mirdz.

(M. Jansone)
Izsakām visdziļāko

līdzjūtību un skumjā brīdī
esam kopā ar

Dainu Akmeni, māmuļu
pēdējā gaitā izvadot.

Kolēģi
Teritorijas plānošanas

un īpašumu
pārvaldīšanas nodaļā 

Aiziet var, bet nemūžam
tik tālu,

Lai caur ziediem un 
puteņu vāliem 

Neskanētu atmiņu balss.
(Rainis)

Izsakām visdziļāko
līdzjūtību

RUTAS AKMENES
ģimenei, viņu mūžībā

pavadot.
Klasesbiedri

Jēkabpils 1. vidusskolā

Es būšu visur...
Kā rasa ziedos,
Kā smarža kokos,
Kā vēsma baltās ābelēs.

(A. Eglītis)
Izsakām visdziļāko 

līdzjūtību Edgaram Ertam,
tēvu mūžībā pavadot.

Jauktais koris 
«Viesīte»

Vecbebru biškopības
skolas godināšanas pasā-
kums notika, pateicoties
vietējo bebrēniešu – bijušo
skolas darbinieku – iniciatī-
vas grupai, rosināts labdarī-
bā, piemiņā un mīlestībā
pret šo skolu. Saulainā
rudens diena ļoti daudziem,
kuri mēroja ceļu uz
Vecbebriem, bija atgrieša-
nās jaunībā, skaistās un
neaizmirstamās atmiņās.

Tālu staro tās mājas, ku -
rās mīt bites. 1922. gadā
Vecbebru muižas ēkā nodi-
binātā Vecbebru biškopība
skola savu īpašo starojumu
saglabājusi cauri laiku lo -
kiem. Gadu gaitā mainīju-
šies skolas nosaukumi, bet
izsenis Vecbebru vārds
Latvijā daudzināts kā vieta,
kur godā celtas biškopības
tradīcijas, zināšanas ieguvu-
ši ēdināšanas servisa speci -
ālisti. Skola turpina dzīvot
tās izcilajos pedagogos un
audzēkņos, kuri ar savu vei-
kumu tālāk nes Vecbebru
vārdu. «Laiks nav svarīgs.
Svarīgi ir cilvēki» – šie
Imanta Ziedoņa vārdi lasāmi
vēstures skolotājas Ievas
Puniņas veidotajā izstādē
«Laika upe», kurā ar seno
dienu fotogrāfijām no Lat -
vijas Biškopības vēstures
muzeja un Aizkraukles Vēs -
tures un mākslas muzeja
krājuma apkopotajiem ma -
teriāliem par 25 personībām
savijās kopā gadu desmiti
un notikumi. Divu mēnešu
laikā, gatavojoties skolas
simtgadei, Ieva Pu niņa ir
paveikusi milzīgu darbu,
šajā «Laika upē» izstāstot
Vecbebru biškopības skolas
stāstu no pirmsākumiem
līdz mūsdienām. Skolas
godināšanas pasākumā
izteiktie atmiņu stāsti sasau-
cās ar izstādes vēstījumu.
Vecbebru Biškopības skolas
godināšanas dienu atklāja
Kokneses apvienības pārval-
des vadītājs Ilmārs Klaužs,
kuram arī pirmās darba gai-
tas kā pedagogam iesākās
Vecbebru tehnikumā.
«Vecbebru biškopības skolu
atvēra 1922. gada 28. jan-
vārī, bet pēc simts gadiem –
2022. gada pavasarī kopā
sanāca iniciatīvas grupa –
Vecbebru tehnikuma bijušie
darbinieki Sarmīte Plūme,
Ieva Puniņa, Irēna Upmale,
Maija Pum puce, Gunta
Krievāre, Aus tra Midega,
Jānis Midegs, pieaicinot vēl
citus palīgus un konsultan-
tus, lai organizētu skolas
simtgades svinības. Sirsnīgs
paldies visiem par kopīgi
paveikto! Man bija gods
Vecbebru tehnikumā strā-
dāt laikā, kad skolā mācījās
ap 400 audzēkņu, kad
visapkārt valdīja rosīga

dzīve. At minos, kā tehniku-
ma direktors Vilnis Plūme
1. septembrī audzēkņiem
teica: «Te cits citu vienmēr
sveicina.» Šeit jaunieši saņē-
ma ne tikai teicamas zināša-
nas, bet mācījās arī cilvēcī-
bu. Lai arī 2017. gadā mācī-
bu iestāde tika slēgta, to
savā paspārnē paņēma
Ogres tehnikums direktores
Ilzes Brantes vadībā. Pa -
gājušajā gadā pieaugušo
apmācības programmu
apguva 64 cilvēki, arī Lat -
vijas Biškopības vēstures
muzejs ir ieguvis jaunu elpu.
Savulaik izcilā biškopības
pasniedzēja An dreja Miža
ieguldījums tiek godam tur-
pināts. Tāpēc va ram droši
sacīt: Vec bebros biškopība
bija, ir un būs!» – sveicot
skolas simtgadē, sacīja
Ilmārs Klaužs.

Šī tikšanās bija atgrieša-
nās jaunībā audzēkņu mīlē-
tajai biškopības skolotājai
Monikai Mizei. 1960. gadā
divi tikko augstskolu beiguši
speciālisti – Monika un
Andrejs Miži tika norīkoti
darbā uz Vecbebriem. Lūk,
mazs ieskats Monikas Mizes
atmiņu stāstā: «Sniegiem
bagātā 1960. gada marta
vidū mūs no Kokneses staci-
jas uz Vecbebriem atveda
balta zirdziņš kamanās.
Iebraucām vietā, kur jau
iztālēm kalnā bija redzama
skaista mūra ēka. Tolaik sko-
las priekšā auga divas lielas
gobas ar milzīgiem vaina-
giem. Pavasarī ziedēja bal-
tās akācijas, pa kaskādi lejā

tecēja strautiņš, turpat
netālu sēdēja tēlnieka
Voldemāra Jākobsona vei-
dotais akmens lācītis ar
medus podu. Nākot pa ceļu
augšā, parka labajā pusē
uzkalniņā stāvēja Jākobsona
«Tautumeita». Mani apbūra
šī vēsturiskā vieta ar savu
īpašo auru. Skolā mājoja
silta un draudzīga gaisotne,
audzēkņi bija lauku bērni,
daži gadu ziņā vecāki par
mani. Mācīšanās bija vien-
kārša – ko stundās pārrunā-
jām, izmēģinājām praksē
mācību dravā, bija jādodas
palīgā arī kolhoza dravās.
Pie mācību iestādes tika
izveidota biškopības izmēģi-
nājumu stacija, kas deva
iespēju attīstīt zinātnisko
darbu. Atminos, kā 1972.
gadā svinēt skolas 50 gadu
jubileju ieradās 900 skolas
absolventu. Galdi tika klāti
vietā, kur tagad ir biškopī-
bas muzejs. Mielastu gata-
voja skolotājas Annas Bīnes
komanda mācību virtuvē.
Meitenes baltos halātiņos
un cepurītēs «zosu gājienā»
ēdienus aiznesa uz svētku
v ietu.  Domājot  par  nā -
kotni – Vecbebru biškopī-
bas skola ir pelnījusi atdzim-
šanu. Novēlu, lai darbīgiem
cilvēkiem izdodas to atjau-
not!»

Latvijas Biškopības bied-
rības padomes priekšsēdē-
tājs Juris Šteiselis, dāvinot
ziedus savai visjaukākajai
skolotājai Monikai Mizei,
atklāja, ka Vecbebros pava-
dīts laimīgs dzīves laiks.

Viņš ir ne tikai šīs skolas
absolvents, bijis arī pasnie-
dzējs un mācību dravas
vadītājs. «1973. gadā, kad
sāku mācīties tehnikumā,
manuprāt, Latvijas biškopī-
ba piedzīvoja uzplaukumu.
Vecbebros tika radīta pirmā
lieldrava valstī. Mūsu kur-
sam bija laime mācīties pie
talantīgiem pasniedzējiem
Andreja Miža, Monikas
Mizes, Tālivalža Kriškalna,
Vilmas Kamolas. Pateicoties
šai skolai, visa mana tur-
pmākā dzīve saistīta ar biš-
kopību. Latvijas Biškopības
biedrības vārdā sveicu visus
skolas dižajā jubilejā!» – ar
pateicību sacīja Juris
Šteiselis.

Šajā dienā tika daudzi-
nāta ne tikai Vecbebru biš-
kopības skolas simtgade,
bet šogad aprit 50 gadu
kopš Vecbebru sovhoztehni-
kuma izveides. Šobrīd Vec -
bebru mācību dravā ir 60
bišu saimes un divas noviet-
nes. Svētku apmeklētāji
varēja apskatīt muzeja
ekspozīciju un nobaudīt
Vecbebru bitīšu savākto
viršu un dažādu ziedu
medutiņu. 

P. S. Publikācijā izmanto-
ta Aizkraukles novada
pašvaldības Sabiedrisko
attiecību nodaļas informāci-
ja un arhīva foto

Sagatavoja 
J. APĪNIS

Ar tādu pārliecību 3.
septembrī Bebru pagastā
godināja Vecbebru biško-
pības skolas simtgadi, sir-
snīgi sagaidot bijušos
pedagogus un darbinie-
kus, ikvienu, kas ir piede-
rīgs mācību iestādes
bagātā mūža rakstam.
Šajā dienā Latvijas
Biškopības vēstures
muzejā tika svinēti Medus
svētki, bet Vecbebru teh-
nikumā atklāja izstādi
«Laika upe» – veltījumu
skolas dižajai jubilejai.

Vecbebros biškopība bija, ir un būs!

Simtgades svētku dienā bijušie skolas pedagogi, darbinieki un absolventi devās
gājienā no tehnikuma kompleksa uz Vecbebru muižu, kurā 1922. gada novembrī
darbu sāka biškopības un dārzkopības skola.

Vecbebru biškopības skola 20. gadsimta 20. gados. Sākumā tā bija divgadīga un tika
izvietota muižas ēkā. 

Foto no Aizkraukles vēstures un mākslas muzeja krājuma
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Jēkabpils novada laikraksts
Iznāk kopš 1940. gada augusta
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14. septembrī mākoņains,
brīžiem skaidrosies, lietus. DR vējš
4–8, brāzmas līdz 11 m/s. T. nak   tī
+9 – +10, dienā +13 – +14. 

15. septembrī mākoņains,
brīžiem skaidrosies, lietus, pērko-
na negaiss. R vējš 5–9, brāzmas
līdz 12 m/s .  T.  nak    t ī  + 1 0  –
+11, dienā +15 – +16. 

16. septembrī mākoņains,
brīžiem skaidrosies, lietus, pērko-
na negaiss. DR vējš 5–9, brāzmas
līdz 13 m/s. T. nak   tī  +8 – +9,
die  nā +11 – +12. 

BD laika ziņas  

7. un 8. septembrī
Lat vija ir saņēmusi 230 400
pielāgotās vakcīnas pret
Covid-19 «Comirnaty Ori -
gi nal/ Omic ron BA.1» un
43 200 pielāgotās vakcī-
nas «Spi kevax Bivalent
Origi nal/Omicron BA.1»,
informē Nacionālais vese-
lības dienests (NVD). Ģi-
menes ārstu praksēs un
vakcinācijas kabinetos
pielāgotās vakcīnas ir
pieejamas, sākot no 12.
septembra.

Tās ir paredzētas lieto-
šanai personām no 12 ga -
du vecuma, kuras saņēmu-
šas vismaz primāro vakci-
nāciju pret Covid-19. Šīs
pielāgotās vakcīnas ir oriģi-
nālo vakcīnu  izmainītas
versijas, lai labāk atbilstu
cir kulējošajiem Covid-19
paveidiem, tādējādi sagai-
dāms, ka tās nodrošinās
optimālu aizsardzību pret
Covid-19 laikā, kad vīruss
attīstās un pārveidojas.
NVD atgādina, ka balstvak-
cinācija nodrošina papildu
aizsardzību pret vīrusu un
līdz minimumam samazina
smagas slimības, hospitali-
zācijas un nāves risku no
Covid-19 infekcijas. Rudens
sezonā tiek rekomendēts:
veikt primāro vakcināciju,
ja tā vēl nav saņemta; veikt
balstvakcināciju, ja pagāju-
ši:  3 mēneši pēc pēdējās
vak cīnas saņemšanas cilvē-
kiem no 65 gadu vecuma
un imūnsupresētiem cilvē-
kiem; 6 mēneši (bet ne
ātrāk kā pēc 3 mēnešiem)
pēc pēdējās vakcīnas sa -
ņemšanas pārējiem cilvē-
kiem; 4–6 mēneši (bet ne
ātrāk kā pēc 3 mēnešiem)
pēc pārslimota Covid-19.

Sagatavoja 
J. APĪNIS

Svarīgi
Latvija saņēmusi
pielāgotās 
vakcīnas 
pret Covid-19

Skolēni 
no Zasas 

gūst panākumus 
Latvijas Bankas 

zīmējumu 
konkursā.
���� 4. lpp.

– Cik tālu ir pavirzījies
jautājums ar Valsts aizsar-
dzības dienesta izveidi?

Aizsardzības ministrija
informē, ka valdība pagāju-
šonedēļ  atbalstīja Valsts aiz-
sardzības dienesta ieviešanu
ar 2023. gada janvāri. Pie -
nākums dienēt būs visiem
Latvijas pilsoņiem – vīriešiem
vecumā no 18 līdz 27 ga -
diem, kā arī  dienestam brīv-
prātīgi varēs pieteikties sie-
vietes šajā pašā vecumā.
Pirmajam iesaukumam jan-
vārī Aizsardzības ministrija
aicinās LR pilsoņus vecumā
no 18 līdz 27 gadiem brīv-
prātīgi pieteikties militārajai
apmācībai. Sākot ar 2023.
gada otro pusgadu, pilsoņus
iesauks arī obligātā kārtā.
Gadā plānoti divi iesaukumi –
janvārī un jūlijā. Plānots
attīstīt četrus valsts aizsar-
dzības dienesta izpildes vei-
dus – dienestu Nacionālo
bru ņoto spēku vienībā, die-
nestu Zemessardzē, augst-
skolu studentu speciālās
militārās apmācības un
valsts civilo dienestu. Die -
nests Nacionālo bruņoto
spē ku vienībās ilgs 11 mēne-
šus.      

Sagatavoja J. APĪNIS

Aktuāls 
jautājums

Par jaunu bibliotēku skaidrības maz,
šobrīd būtu aktuāla datortehnikas
iegāde

Nesakārtotā telpu nodrošinājuma dēļ Jēkabpils pilsētas bibliotēkai nav iespēju sniegt iedzīvotājiem kvalitatīvus 
pakalpojumus.  Pormaļa ielā nav piemērotu telpu lasītavai, datori ir novecojuši, arī dažādus pasākumus vairs nevar
sarīkot kā iepriekš.

D. GAGUNOVA foto

BD vaicāja Jēkabpils no -
vada domes vadībai, cik tālu
pavirzījusies iecere par bib-
liotēkas piebūves celtniecī-
bu, vai tiks saremontētas
telpas Pasta ielā, kā arī – vai
pašvaldība ir radusi finansē-
jumu akreditācijas prasību
izpildei, pirmkārt datorteh-
nikas iegādei, jo ir cilvēki,
kas izmanto bibliotēku elek-
tronisko pakalpojumu sa -
ņemšanai. 

Attīstības nodaļas vadī-
tājs Ilmārs LUKSTS informē,
ka acīmredzot ir izsludināts
metu konkurss vēsturiskās
ēkas Pormaļa ielā piebūves
celtniecībai, lai tur varētu
izvietot mūsdienu prasībām
atbilstošu bibliotēku. Kad
būs redzami piedāvājumi,
komisija vērtēs un skatīsies,

kuru ieceri virzīt tālāk.
Pārbūve esot plānota, ņe -
mot vērā vēsturiskās ēkas
aspektu. 

Savukārt ēku Pasta ielā
arī turpmāk plāno izmantot
bibliotēkas vajadzībām. Tur
bijusi avārijas situācija, kas
faktiski jau novērsta, un drī-
zumā bibliotēkas darbinieki
un apmeklētāji varēšot at -
griezties ēkā. 

Saistībā ar bibliotēkas
akreditāciju šobrīd gan
neesot plānots Pormaļa ielā
veikt kaut ko  būtisku vai
pirkt aprīkojumu. Kad reāli
varētu celt piebūvi, nevarot
pateikt. Kad izvērtēs metu
konkursu un redzēs konkrē-
tu risinājumu, to varēšot
vērtēt budžeta kontekstā. 

Domes priekšsēdētājs

Raivis RAGAINIS piebilst,
ka līdz tāda liela objekta
īstenošanai aizrit vismaz trīs
četri gadi vai vairāk. Būs
metu konkurss, bet  domas
dalās, un tad jau redzēšot,
vai rezultāts būšot tieši tāds
kā plānots.

Jāpiebilst, ka vienā no
domes sēdēm, kur deputāti
uzklausīja novada galvenās
bibliotēkas un pilsētas bib-
liotēkas vadības prezentāci-
ju par jaunas, modernas
bibliotēkas nepieciešamību
Jēkabpilī, deputātu domas
dalījās, jo bija arī tādi vie-
dokļi, ka bibliotēku varētu
celt citur, nevis Pormaļa ielā,
vai pārbūvēt bijušā justīcijas
nama ēku. 

Jēkabpils pilsētas biblio-
tēkas vadītāja Renāte LEN -
ŠA BD informēja, ka biblio-
tēkas akreditācija ir atlikta.
Nākamgad akreditācija atkal
notiks, un tad būs redzams,
kā komisija vērtē situāciju.
Iespējams, ka tiks konstatē-
tas kādas nepilnības,  jo
iepriekš izteiktās prasības,
kas atkarīgas no pašvaldības
finansiālā atbalsta, acīmre-
dzot neizdosies izpildīt.

– Bibliotēka var turpināt
darbu arī bez akreditācijas.
Runa nav par to, runa ir par

iespēju sniegt iedzīvotājiem
kvalitatīvu pakalpojumu.
Mūsu datori ir novecojuši –
desmit un vairāk gadus veci,
un tos vajadzētu nomainīt.
Pieprasījums pēc informāciju
tehnoloģiju izmantošanas
un bibliotekāru atbalsta to
izmantošanā ir liels, bet
mums Pormaļa ielā šobrīd
nav piemērotu telpu lasīta-
vai un datoru izmantošanai.
Esam atraduši iespēju piedā-
vāt cilvēkiem izmantot čet-
rus datorus – jaunākos no
tiem, kas mums ir, bet tas ir
daudz par maz. Pirms terito-
riālās reformas tika strādāts
pie tā, lai bibliotēkas kļūtu
par  pakalpojumu sniegša-
nas centriem, un valsts
apmācīja bibliotekārus kvali-
ficēti to darīt, lai viņi var ne
tikai, piemēram, palīdzēt
izmantot internetbanku, bet
arī  iemācīt cilvēkiem lietot
elektroniskos pakalpojumus.
Bibliotekāri to varētu darīt,
un ir liela cilvēku interese
par to, bet nav pietiekama
aprīkojuma ar datortehniku
un arī iespēju nodrošināt
darbu katru dienu, īpaši lau-
kos, – sacīja Renāte Lenša. �

INESE ZONE
Kopš Jēkabpils pilsētas bibliotēka pārvācās uz telpām

Pormaļa ielā 11, tiek runāts par nepieciešamību celt ēkai
piebūvi, lai varētu nodrošināt darbu atbilstoši mūsdienī-
gas bibliotēkas uzdevumiem. Arī bibliotēkas akreditāci-
jas komisija uzskaitīja virkni prasību, kas būtu jāizpilda,
un akreditācija tika atlikta. Atbilstoši prasībām pašvaldī-
bai būtu jārod finansējums mēbeļu un jaunu datoru
iegādei. Savukārt bibliotēkas telpās Pasta ielā 39 (bijusī
bērnu bibliotēkas ēka), kur bija izvietota novadpētniecī-
bas nodaļa un tika rīkoti dažādi pasākumi un izstādes,
kopš pavasara nav iespējams to darīt, jo konstatēta avā-
rijas situācija un nepieciešams remonts.

� «Latvijas pasta» nodaļās, 
��pie pastniekiem, 
��abone.pasts.lv, 

kā arī «Brīvās Daugavas» 

redakcijā,
Pasta ielā 37, Jēkabpilī
vai pa tel. 29378144, 

vai e-pastā:    
gunta@bdaugava.lv

un saņem jau

Abonē  
«Brīvo Daugavu»

pēc 2
darba dienām!


